
روزنامه

انتقاد شهردار قم ازدخالت افراد غیرمسئول :

مسجدزینالعابدین)ع( 
تخریبنمیشود
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نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم از بازگشائی بلوار شهیدان برقعی 
احداث  پروژه  مورد  در  مسگری  محمود  داد.  خبر  نزدیک  آینده ی  در 
است  نیم قرن  از  بیش  پروژه  این  داشت:  اظهار  برقعی  شهیدان  محور 
که مصوبه دارد و چندین بار در شورای عالی شهرسازی بازنگری شده 
اولویت نخست  پروژه،  این  اجرای  افزود: مدیریت شهری در  است. وی 
خود را رضایت مندی مردم این منطقه از شهر قم که از کمترین امکانات و 
سرانه های شهری برخوردار هستند، قرار داده است. مسگری بابیان اینکه 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم با 
تأکید بر حفظ هویت دینی و بناهای تاریخی شهر گفت: رویکرد کلی اعضای 
شورای اسلامی شهر و مجموعه مدیریت شهری حفظ هویت دینی و بافت 
تاریخی شهر بوده و باید بناهایی که نشان دهنده هویت تاریخی شهر و 
مردم است حفظ شده و باوجود لزوم تخریب مسجد در اسناد بالادستی 
و طرح تفصیلی، این مسجد حفظ می شود. سید محمدحسین دهناد به 
موضوع حفظ مسجد حضرت زین العابدین)ع( در بلوار شهیدان برقعی 

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم :
بلوار شهیدان برقعی به زودی بازگشائی خواهد شد

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم :
باید بناهای نشان دهنده هویت تاریخی شهر حفظ شوند 

شهردار قم گفت: محور شهیدان برقعی با حفظ ارزش های 
فرهنگی و میراثی بازگشایی خواهد شد و در اجرای طرح از 
سید  دکتر  می شود.  حراست  هم  زین العابدین)ع(  مسجد 

به  اشاره  با  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  سقائیان نژاد  مرتضی 
پیشینه طرح ادامه بلوار سمیه یا بلوار شهیدان برقعی اظهار 
طرح  چند  در  و  داشته  ساله   ۵۴ قدمت  طرح  این  داشت: 

24

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

تجمع ها کنترل نشود،پیک های کرونا ادامه می یابد

 طرح های شهری درجای جز مدیریت شهری تهیه نمی شود 
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معاون استاندار قم :

واکسنهراسی،واکسیناسیونراباچالش
مواجهکردهاست

استقبال از تزریق واکسن در قم بسیار پایین  است 

سخنگوی وزارت امور خارجه:

مذاکراتوینبااجماعحاکمیتی
جلوخواهدرفت

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
بــا تاکید بــر اینکه مذاکــرات وین 
بیش از آنکه منتهی به متن جدید 
باشــد، گفت وگوهــای تکنیکــی 
اســت که بــا جزییات فرابخشــی 
بــه بخش های مرتبط انجام شــده 
اســت، ابراز داشت: از این پس هم 
با اجماع حاکمیتی دنبال می شود. 
7اینکه وزارت امور خارجه پیشــانی 

نماینده مجلس خبرگان رهبری:

عملبهوعدههامهمترینمسیر
احیایاعتمادعمومیاست

یک تحلیل گر سیاست خارجی :

افزایشزمانتعلیقمذاکراتوین
بهنفعایراننیست

نماینــده مــردم آذربایجان غربی 
در مجلــس خبــرگان رهبــری بــا 
اشــاره به فرمایشــات اخیر رهبر 
معظم انقلاب در دیــدار با اعضای 
هیات دولت گفــت: احیا و ترمیم 
اعتماد عمومی با عمل به وعده ها 
محقق می شــود و باید این امر، در 
دســتور کار جدی همه مسوولان 
نظام باشد.  آیت الله عسگر دیرباز 

 یــک تحلیل گــر سیاســت 
خارجــی گفت: متغیــری در 
بحث موضــوع احیای برجام 
وجود دارد و آن این اســت که 
هر چه زمان مذاکرات و تعلیق 
آن بیشتر شــود به نفع ایران 
نیست و هر روزی که تحریم ها 
بیشتر ادامه پیدا کند ضررش 
2متوجــه تهران خواهــد بود.   2

2
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معاون مطبوعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خبر داد؛

آغاز پویش » من واکسن زده ام، شما چه طور« ؟

بیان  با  قم  رسانی  اطلاع  شورای  رییس  و  استاندار  معاون 
اینکه واکسن هراسی، واکسیناسیون در استان را با چالش 
مواجه کرده است گفت: با وجود ایجاد زیرساخت ها و مراکز 

تجمیعی مناسب ، استقبال از تزریق واکسن در قم بسیار پایین 
بوده است.   بیژن سلیمانپور روز دوشنبه در جلسه شورای 
اطلاع رسانی قم در سالن کرامت استانداری  با اشاره به اینکه 
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مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم:

تست کرونا در ۳ سرای محله قم انجام می گیرد
 مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از انجام تست کرونا در ۳ 

سرای محله شهر توسط مرکز بهداشت استان قم خبر داد. 
ابوالقاسم مقیمی انجام تست کرونا در سراهای محله شهرداری قم از یک هفته قبل 
آغاز شده و تا مهار نسبی و بازگشت شرایط عادی این بیماری به جامعه ادامه خواهد 

داشت.
وی اظهار داشت: هم اکنون در ۳ سرای محله شهرداری تست کرونا برای شهروندان 
در حال انجام است و در صورتی که نیاز باشد سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری 

قم آمادگی دارد تا سراهای بیشتری را در اختیار مرکز بهداشت استان قرار بدهد.
کفاش  شهید  نیروگاه،  منطقه  در  فدک  محله  سراهای  کرد:  خاطرنشان  مقیمی 
حسینی در منطقه شهر قائم و سرای محله شهید صیادی در خیابان شهروند شهرک 
پردیسان برای انجام تست کرونا در اختیار دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت قم 

قرار گرفته است.
وی ابراز داشت: این سه سرای محله که به مراکز تست کرونا تبدیل شده اند از ساعت 
۸ صبح تا ۱۴ آماده پذیرش شهروندان مشکوک به بیماری هستند و افرادی که علائم 
بیماری داشته باشند  توسط مسوولان و کارشناسان بهداشتی مستقر، به مراکز درمان 
کرونایی معرفی می شوند. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم 
ادامه داد: با توجه به وضعیت نگران کننده بیماری در قم، فعالیت های فرهنگی و 
آموزشی سراهای محله سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم به حالت تعلیق 
درآمده و خدمات درمانی به شهروندان ارائه می شود. مقیمی توسعه سراهای محله را 
از اولویت های سازمان فرهنگی هنری وزشی شهرداری قم دانست و گفت: هم اکنون 
هفت سرای محله کوکب ، فدک،شهید کفاش حسینی، مشق عشق، شهیده سیاری  و 

مروا در کنار فرهنگسرای خانواده در این شهر مشغول خدمات رسانی است.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم ابراز داشت: در سراهای محله 
و فرهنگسرای خانواده در شرایط عادی کرونایی آموزش های هنری، مشاوره رایگان، 

مهارت های زندگی و فرزندپروری به شهروندان قمی ارائه می شود.
 محله را از اولویت های سازمان فرهنگی هنری وزشی شهرداری قم دانست و گفت: 
هم اکنون هفت سرای محله کوکب ، فدک،شهید کفاش حسینی، مشق عشق، شهیده 

سیاری  و مروا در کنار فرهنگسرای خانواده در این شهر مشغول خدمات رسانی است.
 

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم:

۳۰ درصد مدارس قم بازسازی و 
مقاوم سازی شده است

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: در هشت سال گذشته، 
حدود ۳۰ درصد از مدارس این استان مشمول تخریب و بازسازی، احداث و یا مقاوم سازی 
شد.  محسن پورگلیان افزود: در هشت سال گذشته در ۱۰۰ مدرسه محوطه سازی صورت 
گرفته و در این راستا بیش از ۱۰۰ هزار مترمربع از حیاط مدارس آسفالت شده است. وی 
اضافه کرد: در این سال ها، بیش از ۲۰۰ طرح آموزشی، پرورشی و ورزشی با زیربنای ۲۷۷ 
هزار مترمربع احداث شد که شامل یک هزار و ۵۰۰ کلاس درس می باشد. وی با اشاره به 
کمبود سرانه آموزشی در قم، ادامه داد: در هشت سال گذشته تلاش ویژه ای با همکاری 
خیران برای رفع کمبودها در قم صورت گرفت. پورگلیان گفت: در یک سال گذشته در 
روستاهای چشمه شور، مرادآباد، وشنوه، علی آباد کورگل، حاجی آباد نیزار، خورآباد و 
شهر قنوات که کمبود مدرسه داشتند، طرح های آموزشی و پرورشی احداث شده است. 
به گفته وی، همچنین در مناطقی از شهر قم که از نظر آموزشی محروم است از جمله 

نوقطار و پردیسان طرح هایی احداث شده است.

 
مدیرکل  کمیته امداد امام خمینی استان قم:

کمیته امداد کهک به زودی افتتاح می شود
مدیرکل  کمیته امداد امام خمینی استان قم از افتتاح کمیته امداد شهرستان کهک 
در آینده نزدیک خبر داد. اکبر میرشکار در دیدار با سرپرست فرمانداری شهر کهک که به 
مناسبت هفته دولت انجام شد با ابراز خرسندی از شرایط ایجاد شده در سهولت خدمت 
رسانی سریع به نیازمندان کهک و روستاهای اطراف، گفت: در آینده نزدیک شاهد 

افتتاح رسمی ساختمان و اداره کمیته امداد امام خمینی )ره( شهر کهک هستیم.

ضرورت بازسازی اعتماد 
مردم  به مسئولان 

تا پیش از این اگر درباره این مسئله صحبتی می 
کردیم، عده ای فریاد می زدند که شما با انقلاب و 

نظام و امام)ره( مخالفید و اجازه نقد را نمی دادند اما اکنون که رهبری به مسئله 
لزوم افزایش اعتماد مردم اشاره کرده اند، فتح باب خوبی است برای بررسی این 
مسئله؛ زیرا اگر کسی قبول نکند سرمایه اجتماعی کاهش یافته، به دنبال درمان 

هم نخواهد بود. 
اعتقاد من این است که سرمایه اجتماعی نظام و انقلاب افت کرده و همه ما از 
این باب نگرانی داریم. کاهش حضور مردم در انتخابات 9۸ و ۱۴۰۰ که موجب رقم 
خوردن کمترین مشارکت در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری شد، از نشانه های 

کاهش سرمایه اجتماعی است.
کاهش سرمایه اجتماعی فقط نتیجه عملکرد دولت نیست وهمه ارکان نظام در 
این موضوع سهم دارند. همانطور که دولت در کاهش یا افزایش سرمایه اجتماعی 
نقش دارد، سایر قوا و نهادهای نظام و حتی نهادهای خارج از حاکمیت مثل 

روحانیت و رسانه ها هم در کاهش یا افزایش سرمایه اجتماعی نقش دارند. 
وعده هایی مثل عدالت اجتماعی، آزادی های سیاسی و اجتماعی و مبارزه با 
فساد در اول انقلاب داده شد اما بخشی از آن محقق نشد. اکنون مردم شرایط 
ایران و ترکیه در سال ۵۷ را با شرایط دو کشور در زمان فعلی مقایسه می کنند و 
نسبت به شرایط ایران ناراضی هستند و بدبین شده اند. دلیل دیگر برای کاهش 
سرمایه اجتماعی وعده هایی است که در انتخابات داده می شود. همه دولت ها 
برای کاهش تورم و بهبود شرایط معیشتی و رونق کسب و کار وعده می دهند اما 
در پایان این دولت ها، وضعیت تورم، قیمت ارز یا مسکن از زمان آغاز آن دولت ها 
بدتر شده است و این عملی نشدن وعده ها موجب شده است تا مردم به مسئولان 
بی اعتماد شوند و اکنون فکر می کنند وعده های رئیسی هم عملی نمی شود و در 

واقع دیر اعتماد می کنند. 
قضیه کرونا یک نمونه محقق نشدن وعده هاست. مسئولان در داخل کشور مدام 
می گفتند خودمان واکسن تولید می کنیم و حتی صادر هم می کنیم اما می بینیم 
مردم در مرز ارمنستان صف می کشند و حتی تحقیر می شوند تا واکسن بزنند. 
تعداد تلفات ایران نیز بیشتر است یا نمونه دیگر در مورد قیمت مسکن است که دیگر 
یک کارمند حتی نمی تواند  یک منزل 6۰ متری بخرد یا جوانان دیگر نمی توانند 

با این گرانی ها ازدواج کنند. 
مسئولان باید برای مردم اعتماد ایجاد کنند. رئیس جمهور به اندازه کافی وعده 
داده است و او و وزرایش دیگر نباید وعده جدید بدهند. به نظر من دولت هر شش 
ماه گزارش داد که وعده هایی که داده تا چه حد محقق شده است. نیاز هم نیست 
گزارش های آنچنانی داده شود. مثلا گفته شود در شش ماه چند مسکن ساخته 
شده یا موفق شده اند چقدر ارز را کاهش دهند. رئیس جمهور اخیرا به خوزستان 
رفت، پیش از او روحانی و احمدی نژاد هم به خوزستان رفته بودند اما مشکل آب، 
هوا و فاضلاب خوزستان هنوز حل نشده است. با سخنرانی کردن همه مشکلات 
حل نمی شود. من نمی گویم کار رئیسی در سفر به خوزستان بد بود اما باید مردم 
در عمل ببینند مشکلات حل شده است. رئیسی بعد از سه یا چهار ماه بگوید چند 

درصد از مشکلات مردم خوزستان را حل کرده است. 
من قبلا به روحانی هم گفته بودم که کمتر سخنرانی کند. از رئیسی هم می 
خواهم سخنرانی کمتری داشته باشد و همچنین متن سخنرانی های او را چند 
حقوقدان، اقتصاددان و مشاور بخوانند و بررسی کنند چقدر متن سخنرانی هایی 
که می خواهد انجام شود با واقعیت تطابق دارد و آیا اثر منفی بر جامعه می گذارد یا 
مثبت، بطور مثال اخیرا معاون اول درباره احتمال به نتیجه نرسیدن برجام صحبت 
کرد و این صحبت بلافاصله اثر خود را در افزایش قیمت ارز نشان داد. یک مصاحبه 
یک خطی توانست بر جامعه اثر بگذارد و بازار را متلاطم کند. با سخنرانی و بازدید 
سرزده مشکلات حل نمی شود. اگر اصلاح ساختارها دنبال نشود، مشکلات 
تداوم خواهد داشت اما اگر این ساختارها اصلاح شود، از افزایش تورم جلوگیری 
شده، گرانی ها مهار می شود، زمینه های فساد از بین می رود و با بهبود وضعیت 
معیشتی مردم، سرمایه اجتماعی هم افزایش یافته و اعتماد مردم به مسئولان 

فعال سیاسی اصلاح طلببیشتر می شود. 

محسن رهامی*

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم:

روزانه2۵میلیونمترمربع
نظافتشهریانجاممیشود

فعالیت 1500 نفرپاکبان  در زمینه نظافت شهری
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نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بلوار شهیدان برقعی به زودی
 بازگشائی خواهد شد

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم از بازگشائی بلوار شهیدان برقعی در آینده ی 
نزدیک خبر داد.

محمود مسگری در مورد پروژه احداث محور شهیدان برقعی اظهار داشت: این پروژه 
بیش از نیم قرن است که مصوبه دارد و چندین بار در شورای عالی شهرسازی بازنگری 

شده است.
وی افزود: مدیریت شهری در اجرای این پروژه، اولویت نخست خود را رضایت مندی 
مردم این منطقه از شهر قم که از کمترین امکانات و سرانه های شهری برخوردار هستند، 

قرار داده است.
مسگری بابیان اینکه اتصال بلوار شهیدان برقعی به خیابان انقلاب و خیابان شهید 
طالقانی جز اولویت های دوره پنجم شورای اسلامی شهر بود و در ادامه شورای ششم نیز 
آن را در اولویت پیگیری قرار داده است، گفت: یکی از مباحث مهم در شورای اسلامی 

شهر حفظ آثار فرهنگی و تاریخی است که واقعاً قدمت تاریخی و ارزش تاریخی دارند.
عضو شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: این پروژه طبق قانون و بر اساس 
مصوباتی که شورای عالی شهرسازی داشته، تملک و بازگشایی آن باهمت شهرداری و 

همکاری مردم منطقه در دست انجام است.
وی بابیان اینکه آخرین پلاک در مسیر، مسجد حضرت امام زین العابدین)ع( است، 
خاطرنشان کرد: در مورد این مسجد دو بحث بود یکی اینکه مسجدی جدید و نوساز 
با امکانات کامل در اختیار شهروندان این منطقه قرار گیرد و دیگری نیز حفظ بخش 

تاریخی آن بود.
مسگری ادامه داد: متأسفانه اخیراً مجموعه میراث فرهنگی ساختمان این مسجد را 
جز آثار ملی ثبت کرده و این در حالی است که چندین بار این طرح بازنگری شده بود و 
در تمام طرح ها نیز نماینده میراث فرهنگی و حتی خود مدیرکل میراث فرهنگی در آن 

حضورداشته و امضای خودشان نیز پای این طرح است که این مسجد تخریب شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: در روزهای اخیر با توجه به اینکه پروژه 
در حال نهایی شدن بود و متوجه شدند که در حال اجرا است، با دخالت افرادی که 
هیچ سنخیتی با این داستان نداشتند مواجه شدیم، ما نمی دانیم این افراد تا قبل از 
این موضوع کجا بودند که پیگیری کنند تا این پروژه در این منطقه محروم اجرایی شود.
وی بیان کرد: درخواست ما از میراث فرهنگی این است که اگر واقعاً این مسجد آثار 
تاریخی بوده و مربوط به ۴۰۰ سال گذشته است کاش زودتر این کار را انجام می دادند 
نه اینکه تازه و در این مرحله از اجرای پروژه به این فکر بیفتند چنانچه مسجدهایی مثل 

مسجد سنگ سیاه با قدمت هایی بیشتر بود که تخریب شد.
مسگری گفت: هدف مدیریت شهری رضایت مندی مردم و خواست آنان مهم است 
جلساتی با شهروندان داشتیم و لازم است تکلیف پروژه با حضور خود مردم نیز به نتیجه 

برسد و نیاز به دخالت افرادی که مسئولیت در این حوزه ندارند نیست.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: در این زمینه با هیئت امنای 
مسجد به عنوان نمایندگان مردم و اعضای شورای اسلامی شهر به عنوان نمایندگان و 
مجموعه شهرداری و مدیریت شهری در حال پیگیری هستیم تا با جمع بندی تمامی 
مواردی به راهکاری برسیم که مسجد قدیم را حفظ کنیم. در این زمینه نیز عزیزانی که 
مسئولیتی در این حوزه ندارند اجازه دهند تا مسیر قانونی خود را طی کند تا مردم از 

شیرینی مسیر بلوار شهیدان برقعی که به زودی افتتاح می شود بهره مند شوند.
  

مالکی نژاد عضو شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ادامه اجرای پروژه بلوار شهیدان برقعی 
براساس طرح مصوب تفصیلی

عضو شورای اسلامی شهرقم در مورد پروژه بازگشایی بلوار شهیدان برقعی گفت: این 
طرح عمرانی که در مراحل نهایی خود به سر می برد بر اساس طرح مصوب تفصیلی 

ادامه می یابد.
حسن مالکی نژاد اظهار داشت: این پروژه از سال ۴6 مطرح و طراحی شده و تا سه 
سال پیش اقدام جدی در اجرای آن صورت نگرفته بود که در این مدت توسط شورا و 
شهرداری و کمک مردم منطقه و به ویژه مالکانی املاکی که در مسیر اجرای طرح قرار 

داشتند، به مراحل پایانی رسیده است.
وی بابیان اینکه اگر کمک شهروندان نبود پروژه بلوار شهیدان برقعی انجام نمی شد و 
باید قدردان شهروندان عزیز باشیم، افزود: بعد از انقلاب متأسفانه هیچ خدماتی نسبت 
به این منطقه که به نوعی مرکز انقلاب بوده و در محله چهل اختران و چهارمردان آن 

نخستین راهپیمایی بعد از سال ۴۲ انجام شده بود، صورت نگرفته است.
عضو شورای اسلامی شهر قم به اجرای طرح های عمرانی و بازگشایی از تقاطع بلوار 
سجادیه تا خیابان آیت الله طالقانی در محدوده چهل اختران اشاره کرد و گفت: از حدود 
سه سال قبل با مردم منطقه تعامل و همراهی خوبی برای تملک املاک این مسیر 

ایجادشده و اجرای عملیات عمرانی بر اساس طرح تفصیلی انجام شده است.
مالکی نژاد با تأکید بر اینکه هر آنچه در این محدوده اجراشده بر اساس طرح تفصیلی 
مصوب شورای عالی شهرسازی است، گفت: این طرح تا این لحظه بر اساس طرح 
تفصیلی پیش رفته و در این مسیر تنها یک ملک با عنوان مسجد زین العابدین)ع( 
باقی مانده که تعیین تکلیف آن نیز در حال بررسی و کارشناسان نیز به دنبال این هستند 

تا به نحوی مسجد را حفظ کنند.
عضو شورای اسلامی شهر قم همچنین به فضاسازی های رسانه ای ایجادشده طی 
چند روز اخیر در مورد این پروژه اشاره کرد و افزود: برخی می خواهند در این کار دخالت 
داشته و بهره برداری های خودشان را داشته باشند که این ها درواقع به نوعی بداخلاقی 

است و این را نمی پذیریم.
مالکی نژاد بابیان اینکه در طول این سه سال بدون رسانه ای شدن، امور مختلف احداث 
این محور پیش رفته و هیچ اتفاقی هم نیفتاده است، گفت: نمی دانیم امروز چه شده که 
همه در مسجد زین العابدین)ع( حضور پیدا می کنند و می خواهند مشکل را حل کنند. 
آن روزهایی که به سختی کار انجام می شد، هیچ کسی همراه نبود و می خواستند که 
طرح انجام نشود اما خوشبختانه انجام شد و برای مسجد نیز برنامه ریزی مناسبی انجام 

خواهد شد.
وی گفت: نهایت این است که استفتا لازم از حاکم شرع انجام می شود و هرچه حکم 
ولی فقیه بود اجرا می شود و در مسیر اجرای پروژه نیز مشکل و مسئله ای بدون راه حل 
نداریم. مالکی نژاد به دغدغه مسئولان میراث فرهنگی نیز اشاره کرد و گفت: مسئولان 
این اداره کل پای طرح مصوب را امضا کرده اند، تغییری در طرح ایجاد نشده و تا طرح 

جدید مصوب نشود به طور قانونی کار دنبال خواهد شد.
  

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم:

روزانه ۲۵ میلیون مترمربع نظافت شهری 
انجام می شود

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه هزار 
و ۵۰۰ نفر از پرسنل پاکبان  در زمینه نظافت شهری فعالیت دارند گفت: این نیروها از 
ساعت ۲۲ تا هفت صبح فعال هستند که روزانه نزدیک به ۲۵ میلیون مترمربع، نظافت 

شهری صورت می گیرد.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به برنامه ریزی های مدیریت شهری در حوزه مدیریت 
پسماند اظهار داشت: روزانه بیش از ۷۰۰ تن پسماند از سطح شهر قم جمع آوری 

می شود که بخشی از این میزان مربوط به پسماندهای عفونی و بیمارستانی است.
وی با بیان اینکه نزدیک به ۳۵۰ تن از این پسماند جداسازی شده و پردازش می شود 
و به زودی بخش دیگر نیز پردازش خواهد شد، ابراز کرد: پسماندهای عفونی نیز در 
دستگاه زباله سوز بی خطرسازی و ایمن سازی می شود.مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 
امور خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به برنامه های شهرداری در زمینه جمع آوری 
پسماند خشک گفت: سال 9۴ بالغ بر ۱۳ غرفه پسماند داشتیم که سال 99 به بیش از 
۴9 غرفه رسیده است، همچنین تعداد ناوگان نیز از ۲۲ دستگاه به ۲۵۱ دستگاه رسیده 
است. وی با تأکید بر اینکه با همراهی شهروندان در زمینه تفکیک پسماند از مبدأ، در 
سال 99 میزان تفکیک پسماند خشک به حدود ۱۵ درصد رسیده است، تصریح کرد: 
ناوگان جمع آوری پسماند از ساعت ۲۱ تا 6 صبح اقدام به جمع آوری پسماند سطح شهر 
می کنند و نیاز است شهروندان همکاری داشته و در این ساعات پسماندهای خانگی را 

در مکان های مناسب برای جمع آوری قرار دهند.
میرهادی با اشاره به اینکه هزار و ۵۰۰ نفر از پرسنل پاکبان  در زمینه نظافت شهری 
فعالیت دارند خاطرنشان کرد: این نیروها از ساعت ۲۲ تا هفت صبح فعال هستند که 

روزانه نزدیک به ۲۵ میلیون مترمربع، نظافت شهری صورت می گیرد.

آموزش حضوری یا آنلاین؟
گسترش و شیوع ویروس کرونا به اشکال مختلف و 
تنوع بخشی به سویه های متفاوت، مخرب و تلفات 
زای بیشتر پیام  های مختلفی برای ما در اجبار به 

تغییر نحوه زیستن دارد که حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی، سلامت و محیط زیستی را در بر می گیرد.

 امروزه تلاش بسیاری از پژوهشگران برای تبیین آنهاو یافتن راه حل های جدید 
برای زیست مطلوب است. این ویروس تاثیرات بسیار مهمی را در عرصه های 
مختلف زندگی بشر گذاشته است که در کشور ما یکی از مناظره ها و مباحث بسیار 
جدی درباره فرآیند و چگونگی آموزش در کشور و ادامه و استمرار آموزش های 
آنلاین و یا حضوری است. البته یک نکته واضح این است که ما در فرایند استمرار 
شیوع بیماری ها باید تغییرات بسیار جدی و راهبردی در نحوه زندگی خود و به 

ویژه آموزش ایجاد کنیم. 
در فرآیندآموزش در همین حال می توان دو نگرش تقسیم به گذشته و نگاه به 
آینده داشته باشیم. برخی از ما به دلایل مختلف  و در نگاه به گذشته و هراس 
از تغییر وضع موجود فرایند استمرار آموزش های حضوری را ترجیح می دهیم، 
اما اقتضائات زمان،بیماری ها و شرایط، ما را وادار می کند تا گام هایی را به سمت 
و سوی تدوین و طراحی آینده بر مبنای گزاره های آموزش های غیر حضوری و 
آنلاین انجام دهیم که ارجحیت اصلی است.برخی از کشورها با قدرت به پیشواز و 
تغییر به سمت این فضا رفته اند.به عنوان مثال استونی یکی از موفق ترین کشورها 

در این حوزه است که باید در تعامل با آن از تجربیاتش استفاده کنیم.
گفته می شود به هرشهروند استونی در لحظه تولد یک کد دیجیتال ۱۱رقمی 
می دهند که تا پس از مرگ با وی همراه است این کد جایگزین  کارت ملی، 
شناسنامه، کارت بانکی است که البته تجربه نیمه و ناقص آن در کشورمان در 
حال اجرااست، در پایتخت استونی اینترنت بی سیم مجانی  در سراسر شهر برای 
همه وجود دارد. در سال ۲۰۰۰  استونی اولین کشور جهان بود که دسترسی به 
اینترنت را مثل دسترسی به غذا و سرپناه جزو حقوق اولیه انسان ها قلمداد کرد. 
امضای دیجیتال به اندازه امضا روی کاغذ ارزش دارد. پرکردن فرم های مالیاتی، 
بازکردن حساب بانکی، دریافت وام، یا حتی  تاسیس شرکت کاملا غیرحضوری و 
مبتنی بر هویت دیجیتال و با امضای الکترونیک است .به علاوه مهم ترین امری 
که باید از استونیایی ها بیاموزیم این است که اولین ملت دنیا بودند که در سال 
۲۰۰۵ در انتخابات آنلاین شرکت کردند. این بهترین ایده است که ما با دارا بودن 
انتخابات های بسیارزیاد و هزینه زای فراوان به سمت این تجربه پیش رویم و نوعی 
فرایند تدارک دیده شود که مردم بتوانند آنلاین نظرشان را منعکس کنند. اما درباره 
آموزش و فرآیندهای آن، ما ناچاریم به بستر سازی، تدارک ،اصلاح قوانین ، رویه ها 
و مقررات بر مبنای پژوهش های آینده نگرانه بپردازیم که بر مبنای آن بتوانیم 
چهارچوب های بسیار مستحکمی را برای آموزش های آنلاین و غیر حضوری بنا 

کنیم .این مقتضیات اجباری آینده ماست. 
بی شک اولویت ما ریل گذاری و بسترسازی برای آموزش های آنلاین و رهاسازی 
از مکان های هزینه زا در مصرف و ترددهای بیهوده مکانی خواهد بودکه به حذف 
اعتبارات ناشی از آن می انجامد.بسیار واضح است که در اینده مدارس و دانشگاه 
های ما تنها یک برند در فضای مجازی است،بدون مکان مشخص.تولید علم هم 
لینکی وابسته به همان برند است. بر این مبنا ما نیاز به بستر سازی های لازم بر 
مبنای ایده پردازی خلاقانه نسلی از جوانان تحصیل کرده در حوزه رایانه و فناوری 
های ارتباطی نوین خواهیم داشت. ما نیاز به طراحی مدل هایی داریم تابهترین 

نوع آموزش را بر مبنای آنلاین طراحی کند.
آموزش آینده در سطوح مختلف بیشتربر مبنای ماهیت علاقه و خلاقیت به 
کارباید برنامه ریزی شود.امیدوارم نوعی دگرگونی جدی براین ساختار شکل بگیرد.
شاید برای شروع امید و اعتماد سازی باید جوانان ایده پرداز در فضایی ابتکاری 
مانند Silicon Valley ایالات متحده به کار گرفته شوند و  به عنوان اولین گام باید 
استفاده از بالاترین نرخ سرعت اینترنت در کشور طراحی شود تا همزمان مدل 
های اموزشی متناسب شکل بگیرد.بر مبنای داده های سال ۲۰۲۱ کشورهای 
امارات متحده عربی، کره جنوبی، قطر، کانادا، هلند، چین ،نروژ، بلغارستان، 
استرالیا و کرواسی بیشترین نرخ و بالاترین سرعت اینترنت را دارا هستند، بی گمان 
و بدون تردید، تلاش های ما باید بر مبنای رسیدن به این سرعت باشدتا تحول 
جدی در ارتباطات بتوانددر تجارت و الکترونیکی شدن فضای اداری موثر باشد، 
در مرحله بعد ناچاریم تدوین و طراحی لازم را برای بهبود کیفیت های آموزش های 
آنلاین و غیر حضوری به بهترین شکل ممکن با مشارکت طراحان و ایده پردازان 
و کارشناسان آموزش عالی و آموزش و پرورش داشته باشیم.ما ناچار و محکوم به 
پذیرش قواعد نوین حکمرانی و توسعه بر مبنای دیجیتالی شدن هستیم،تفکرات و 
بخش هایی که در سراسر جهان مانع شکل گیری این فضا به نفع مردم هستند،نیز 
محکوم به فنا و منزوی شدن هستند،گرچه چند روزی فرمان تسلط بر محیط را در 

دست داشته باشند.

نماینده مجلس خبرگان رهبری:

عمل به وعده ها مهمترین مسیر احیای 
اعتماد عمومی است

نماینده مردم آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری با اشاره به فرمایشات 
اخیر رهبر معظم انقلاب در دیدار با اعضای هیات دولت گفت: احیا و ترمیم اعتماد 
عمومی با عمل به وعده ها محقق می شود و باید این امر، در دستور کار جدی همه 

مسوولان نظام باشد. 
آیت الله عسگر دیرباز افزود: همانگونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند، اعتماد 
عمومی در گذشته آسیب دیده و باید احیا شود که برای تحقق این مهم باید 
مسوولان و نهادهای زیرمجموعه دولت به وعده هایی که می دهند عمل کرده و 

مردم را نسبت به آینده امیدوار کنند.
وی ادامه داد: مردم به سخنان مسوولان اعتماد می کنند و انتظار دارند به گفته 

هایشان در راستای عدالت در تمام رمینه ها عمل کنند.
نماینده مردم آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری اضافه کرد: در قرآن 
کریم هم  تاکید شده که "چرا سخنی را می گویید که  به آن عمل نمی کنید؟ " 
بنابراین دولت توانمندی های خود را برای عمل به وعده ها و حل مشکلات جامعه 

بکار گیرد.
آیت الله دیرباز با بیان اینکه  مقام معظم رهبری در دیدار با هیات دولت بر پرهیز 
از اشرافی گری نیز تاکید کردند، گفت: اشرافی گری در تضاد با آرمان ها و اهداف 
انقلاب اسلامی است و وارد شدن به این فضا، در حقیقت فاصله گرفتن از ارزش 
های انقلاب است. وی اظهار داشت: مردمی بودن و ساده زیستی از مبانی انقلاب 

اسلامی است به همین دلیل باید این مهم در اولویت مسوولان قرار گیرد.
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب خود نمونه بارز ساده زیستی است و زندگی 

معظم له در سطح متوسط به پایین است.
نماینده مردم آذربایجان غربی در مجلس خبرگان رهبری افزود: نگاه از بالا 
به پابین به مردم برازنده مسوولان جامعه اسلامی نیست و در این جامعه تمامی 

مسوولان باید خود را خادم و نوکر ملت بدانند.
آیت الله دیرباز افزود: نباید کاری کنیم که با رواج زندگی اشرافی و نگاه از بالا به 

پایین به مردم، دوباره فرهنگ شاهنشاهی درجامعه احیا شود.
رییس دانشگاه جامع قم ادامه  داد: ملت ما انتظار یک تحول را دارد بنابراین در 
دولت جدید، حرکت به سمت جوانگرایی و  بهره گیری از جوانان دهه های ۵۰ و 

6۰ مورد توجه قرار گیرد تا شاهد آینده درخشانی برای کشور شویم.
وی، فساد ستیزی را از دیگر موضوعات مورد نظر رهبر معظم انقلاب و اولویت 
مهم دولت سیزدهم عنوان کرد و گفت: زمینه ها و بسترهای فساد باید زدوده شده 
و  از میان برود. وی مردمی بودن دولت را، مولفه ای مهم  و  از جمله محورهای فرامین 
رهبری عنوان کرد و گفت: آیت الله رئیسی با حضور در میان مردم خوزستان از 

نزدیک با مشکلات مردم آشنا شدند و این اقدام، نمونه بارز دولتی مردمی است.
وی افزود: فرق بسیاری بین مسوولی که پشت میز نشسته و تنها با خواندن 
گزارش ها مشکلات را پی گیری می کند با مدیر و مسوولی که به میان مشکلات 

رفته و از نزدیک آنها را لمس می کند، وجود دارد.

اخبار

 

رئیس قوه قضاییه، وزارت اطلاعات را نهادی متعلق به نظام و انقلاب اسلامی 
دانست و با تأکید بر لزوم پایبندی ضابطان بر قانون و اخلاق، گفت: رفتار ضابطان 
با مردم و کسانی که در معرض اتهام قرار می گیرند، در افزایش رضایتمندی و 

اعتماد عمومی به نظام تأثیر دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات عصر امروز 
)دوشنبه هشتم شهریور ماه( با حضور در دفتر رئیس قوه قضاییه، با حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای دیدار و درباره سازوکارهای استفاده متقابل از ظرفیت 

های دو مجموعه گفتگو کرد.
رئیس قوه قضاییه در این دیدار با تبریک آغاز به کار دولت سیزدهم همزمان با 
هفته دولت و آرزوی توفیق برای کابینه »دولت مردمی«، بر همکاری هر چه بیشتر 
دستگاه قضا و وزارت اطلاعات در جهت بهبود وضعیت و کاهش مشکلات مردم 

تأکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به سوابق مدیریتی حجت 
رأس  در  اطلاعات، حضور وی  وزارت  در بخش های مختلف  الاسلام خطیب 
این وزارتخانه را موجب تقویت همکاری های وزارت اطلاعات و دستگاه قضا، 
سازماندهی هر چه بیشتر فعالیت ضابطین و بهبود کارکرد دستگاه اطلاعاتی 
کشور دانست. رئیس قوه قضاییه، وزارت اطلاعات را نهادی فراقوه ای دانست که 
متعلق به نظام و انقلاب اسلامی است و بر نقش مهم این وزارتخانه برای شناسایی 
و ریشه کنی بسترهای فسادزا و همکاری با دستگاه قضا برای برخورد با عناصر 

فاسد تأکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به نقش مهم ضابطان در 
تصمیم گیری قضات، متذکر شد: هر چقدر کار ضابط دقیق تر و تحقیقاتش 
کامل تر باشد، قاضی بهتر می تواند درباره یک پرونده تصمیم گیری کرده و حکم 
بدهد و اگر خدای نکرده ضابطی اطلاعات نادرست بدهد، در صدور حکم باطل 

از سوی قاضی سهیم است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بر همین اساس خاطر نشان کرد: 
همانطور که دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی برای تبادل اطلاعات و حسن 
انجام مأموریت هایشان شورای هماهنگی دارند، تعامل ضابطان با قضات با حفظ 

استقلال قاضی نیز در کاهش اختلافات و بهبود کارها تأثیر دارد.
رئیس قوه قضاییه، وزارت اطلاعات را »چشم بیدار نظام اسلامی« خواند و تأکید 
کرد: دستگاه قضایی و نهادهای مسئول باید با کسانی که به دنبال ضربه زدن 
به امنیت ملی هستند و می خواهند آرامش و آسایش مردم را بر هم بزنند، بدون 

اغماض برخورد کنند.
مبارزه با مافیای دارو با تمام توان در وزارت اطلاعات 

وزیر اطلاعات نیز در این دیدار از انتصاب حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای به ریاست دستگاه قضا به عنوان شخصیتی برخاسته از درون این مجموعه 
وزارت  به دلیل سابقه مدیریت  و  به گام طی کرده  گام  را  مراتب مدیریتی  که 

اطلاعات تجارب ارزنده ای در هر دو حوزه دارد، ابراز خرسندی کرد.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب با اشاره به دستورات اخیر رئیس قوه قضاییه 
در مورد مقابله با مافیای دارو و کسانی که در این شرایط سخت نسبت به سلامت 
مردم خیانت می کنند گفت: موضوع مقابله با بیماری کرونا جزو اولویت های 
تعیین شده از سوی مسوولین ارشد نظام می باشد و وزارت اطلاعات در مبارزه با 
مافیای دارو و هدفی که شما در این زمینه ترسیم کردید با همه توان وارد خواهد 

شد.
وی از آمادگی سربازان گمنان امام زمان )عج( برای فعال تر شدن این وزارتخانه 
در مبارزه با مفاسد و تامین امنیت و آسایش مردم خبر داد و تأکید کرد: وزارت 
اطلاعات در دولت مردمی ظرفیت های عظیمی که برای ورود جدی تر به عرصه 
مبارزه با فساد و همچنین تامین امنیت و اسایش مردم دارد، در چارچوب قانون 
در اختیار قوه قضاییه می گذارد تا بتوان با همکاری گام هایی بزرگ در جهت ریشه 

کنی فساد و ارتقاء سلامت نظام اداری برداشت.
حجت الاسلام و المسلمین خطیب تاکید کرد: وزارت اطلاعات در مبارزه با 
جریانات و عناصر تهدید کننده امنیت ملی عزم استوار داشته و در این راه نه تنها 

هیچ تردیدی نخواهد داشت بلکه در تشدید این مبارزه خواهد کوشید.
وی در پایان تاکید کرد: مبارزه قاطع با وجوه مختلف تروریزم از جمله تروریزم 
رسمی دولتی و اقتصادی امریکا در اعمال تحریم های وحشیانه علیه ملت ایران در 

دستور جدی کار وزارت اطلاعات خواهد بود.

رئیس قوه قضاییه دردیداروزیر اطلاعات:

وزارتاطلاعاتنقشمهمیدرشناساییوریشهکنیبسترهایفسادزادارد

 یک تحلیل گر سیاست خارجی گفت: متغیری در 
بحث موضوع احیای برجام وجود دارد و آن این است 
که هر چه زمان مذاکرات و تعلیق آن بیشتر شود به نفع 
ایران نیست و هر روزی که تحریم ها بیشتر ادامه پیدا 

کند ضررش متوجه تهران خواهد بود. 
مرتضی مکی در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل دیدار اخیر 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی و رئیس جمهور آمریکا 
و ارائه طرح نفتالی بنت برای مقابله با ایران با عنوان 
آنچه »مرگ تدریجی« یا »مثله شدن« نامیده شده، در 
پاسخ به این سوال که تا چه میزان این دیدگاهی که 
بصورت علنی با برجام مقابله نمی کند، می تواند به 
ایجاد جبهه ای علیه ایران بینجامد، گفت: اگرچه آقایان 
نتانیاهو و بنت هر دو به جریان راست تعلق دارند اما در 
تغییرات عمده ای وجود  آن ها  ایران ستیزانه  سیاست 
دارد؛ نتانیاهو تلاش می کرد بیشتر از جنبه تبلیغاتی 
میان  از  و  کند  پا  به  جنجال  ایران  علیه  نمایشی  و 
کشورهای غربی، منطقه ای و جریانات داخلی آمریکا به 
یارگیری بپردازد و جنگ روانی را در دستور کار داشت اما 
آقای بنت شاید تلاش می کند واقع گرایانه تر سیاست 

ایران هراسی و ایران ستیزی را پیش ببرد و در این جهت 
است که می کوشد از ابزارهای نفوذی که داخل آمریکا 
دارد، برای پیشبرد اهداف خود استفاده کند و حتی 
اگر نتواند حمایت و رضایت کامل دولتمردان آمریکا را 
کسب کند، به حداقل خواسته هایی در سنگ اندازی در 

مسیر احیای برجام دست پیدا کنند. 
وی افزود: شاید تفاوت تنها در تاکتیک باشد اما آن ها 
از همه ابزارهایی که علیه ایران دارند استفاده خواهند 
کرد چرا که ما در همین مدت اخیر و حضور نخست وزیر 
جدید شاهد حملات به کشتی ها و نفتکش های خود 
از سوی رژیم صهیونیستی در دریای مدیترانه و خلیج 
فارس بودیم و این نشان می دهد آن ها در ستیز خود 
جدی هستند اما در رویکردها سعی می کنند همه موارد 

را امتحان کنند.   
این کارشناس مسائل آمریکا همچنین در پاسخ به این 
سوال که با توجه به پاسخ جو بایدن به درخواست بنت 
مبنی بر اینکه هنوز واشنگتن دیپلماسی را در خصوص 
رابطه با ایران در دستور کار دارد، فاصله طولانی شکل 
گرفته پس از پایان دور ششم مذاکرات وین برای احیای 

برجام تا چه میزان فضا را برای نقش آفرینی بازیگرانی 
همچون اسرائیل فراهم کرده است، گفت: متغیری در 
بحث موضوع احیای برجام وجود دارد و آن این است 
که هر چه زمان مذاکرات و تعلیق آن بیشتر شود، به نفع 
ایران نیست و هر روزی که تحریم ها بیشتر ادامه پیدا 
کند، ضررش متوجه تهران خواهد بود. از طرف دیگر 
نیز عدم بازگشت ایران به میز مذاکره می تواند فضا را 
برای اجماع علیه کشورمان فراهم کند و به جریانی در 
داخل کاخ سفید که می کوشد دیپلماسی را در اولویت 

ارتباط خود با ایران قرار دهد، فشار وارد کند.
وی ادامه داد: مساله دومی که باید مدنظر قرار داد این 
است که به هر صورت آمریکایی ها همواره در مذاکرات 
خواسته های حداکثری خود را بیان می کنند و تلاش 
می کنند به این خواسته های خود برسند اما سیاست 
اول دیپلماسی و بعد راه های دیگر سیاستی است که 
جمهوری  چه  متحده،  ایالات  کار  دستور  در  همواره 
خواه و چه دموکرات بوده است اما در حال حاضر اصرار 
دارند برای دریافت راه حلی میانه از طریق میز مذاکره 

اقدام کنند. 

یک تحلیل گر سیاست خارجی :

افزایش زمان تعلیق مذاکرات وین به نفع ایران نیست 

 دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: ظرفیت شناسی جریان انقلابی کشور در 
شکل گیری دولت جدید باعث می شود جریان نفوذ حذف و یا حداقل قابل کنترل 
شود و از این پس همه ظرفیت جهادی و انقلابی باید پای نوسازی نظام اجرایی 

کشور بیاید. 
اسدالله بادامچیان که در پایان نشست دبیران این حزب سخن می گفت ضمن 
تبریک به اعضای دولت سیزدهم و سید ابراهیم رئیسی در جلب اعتماد مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: همه ظرفیت جهادی و انقلابی باید پای نوسازی 

نظام اجرایی کشور بیاید.
خوزستان  داشت:  اظهار  خوزستان  به  رئیسی  سفر  از  تقدیر  با  بادامچیان 
کلکسیونی از موارد، اشکالات و مسائل مدیریت قبلی کشور در خدمت رسانی به 
مردم است که کار از آنجا شروع شده است و به سایر شهرها و استان ها تسری می 

یابد.
وی تاکید کرد: مسوولان نباید به چاه ویل روزمرگی سقوط کنند و گرفتار شدن در 

مباحث سطحی آنها را از گره گشایی دراز مدت باز می دارد.
بادامچیان تماس مداوم با مردم و به میان مردم رفتن را یک شیوه خوب و درست 

در حکمرانی توصیف کرد و گفت: گفت وگو با مردم در دیدارهای چهره به چهره از 
دردها و مشکلات آنها می کاهد و از این بابات باید از رئیسی تقدیر کرد.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با تشکر از نمایندگان مجلس در بررسی صلاحیت 
های وزرا گفت: یک هفته بررسی در کمیسیون ها و سپس در صحن علنی مجلس 
حکایت از دقت نظر نمایندگان دارد و بحث های موافق و مخالف نشان داد مجلس 
در نظارت خود جدی است و مطالبه عمل به وعده ها در راس نگاه نظارتی مجلس 
قرار خواهد گرفت. بادامچیان با اشاره به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب به دولت 
رئیسی اظهار داشت: جوان سازی، بازسازی انقلابی و رفتار عقلانی و فکورانه در 
همه عرصه های مدیریتی، اعتماد مردم را به دولت افزایش می دهد و فاصله دولت- 

ملت را کاهش و سرمایه اجتماعی را افزایش می دهد.
وی همچنین با اشاره به موضع رهبر معظم انقلاب درباره دولت کنونی آمریکا در 
خصوص برجام گفت: ما با یک دولت روباه صفت و گرگ و درنده خو طرف هستیم 

و اروپایی ها هم دست کمی از آن ندارند.
وی افزود: چون مواضع دولت کنونی آمریکا همان مواضع ترامپ است هیچ گونه 

پیشرفتی را در مذاکرات نمی شود پیش بینی کرد.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

همه ظرفیت ها باید پای نوسازی نظام اجرایی کشور بیاید

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، صداقت و امانت 
را مبنای اعتماد مردم به دولت دانست و گفت: دلیل 
بی اعتمادی و کاهش اعتماد و سرمایه اجتماعی در دوره 
اخیر، این است که مردم از دولتمردان وعده های بسیاری 

شنیدند اما عمل ندیدند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم 
انقلاب اسلامی درباره  بیانات رهبر معظم  به  با اشاره 
رییس  دیدار  در  مردم  میان  اعتماد  و  امید  احیای 
جمهوری و اعضای دولت سیزدهم گفت: اعتماد مردم 
با صداقت و امانت تقویت می شود. اگر مردم از دولت و 
اعتمادشان  ببینند  امانت  و  صداقت  رییس جمهوری 

افزایش می یابد.
دلیل  اصولا  افزود:  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
بی اعتمادی و کاهش اعتماد و کاهش سرمایه اجتماعی 
در دوره اخیر، این است که مردم از دولتمردان وعده های 
بسیاری شنیدند اما عمل ندیدند. اگر وزیران و کارگزاران 

دولت سیزدهم صادقانه و مستقیم با مردم صحبت کنند 
و امانت قدرت که مردم به آنها واگذار کرده اند  ا به خوبی 
امانتداری کنند مردم احساس می کنند دولت، امین آنها 

است و اعتماد بازآفرینی می شود.
وی درباره فرمایش های رهبری درباره انقلابی بودن به 
همراه عقلانیت، اضافه کرد: ظهور و بروز برخی رفتارها 
از سوی بعضی افراد موجب شد رهبر معظم انقلاب روی 
این موضوع که »انقلابی بودن حتماً باید با عقلانیت و 

اندیشه ورزی و خردمندی همراه باشد« تاکید کنند.
 رفتار انقلابیون باید مورد قبول خردمندان باشد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: 
اسلام روی موضوع عقلانیت بسیار تکیه می کند و در 
قرآن هم روی مساله تعقل، تفکر و تامل بسیار تاکید شده 
است.  بنابراین انقلابیون حتما  باید رفتارشان عقلایی و به 

گونه ای باشد که خردمندان این رفتار را بپذیرند.
مصباحی مقدم با اشاره به بیانات رهبری درباره اینکه 

»هر مصوبه، لایحه و تصمیم دولت باید "پیوست عدالت" 
داشته باشد«، گفت: همانطور که ایشان فرمودند ما در 
عرصه عدالت عقب هستیم. ما باید از ابتدای پیروزی 
انقلاب باید عدالت را مبنا قرار می دادیم که متاسفانه 

چنین اتفاقی نیفتاد.
وی اضافه کرد: اگر از ابتدای انقلاب عدالت مبنا قرار 
می گرفت و پیوست هر تصمیمی، توجیه و تبیینی نسبت 
به عدالت داشت به وضعیتی که اکنون شاهد آن هستیم 
نمی رسیدیم. از این جهت هر لایحه و تصمیم با توصیه 

ایشان از این پس باید با پیوست عدالت همراه باشد.
به  اشاره  با  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
انقلاب  رهبر  فرمایش های  در  فسادستیزی  موضوع 
اسلامی گفت: مبارزه با فساد، تبعیض و فقر سه شعاری 
است که رهبر معظم انقلاب بارها روی آن تاکید کرده  و 
دستورالعملی در ۸ ماده برای مبارزه با فساد در سال های 

گذشته ارائه کرده اند.

غلامرضا مصباحی مقدم:

 صداقت و امانت مبنای اعتماد مردم به دولت است

هادی اعلمی فریمان*
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10 درمان خانگی سردرد قبل از مصرف قرص ۸ خاصیت آنتی اکسیدانی آلوئه ورا را 
بشناسید

آلوئه ورا یک گیاه محبوب دارویی است که برای هزاران سال برای درمان جراحات 
پوست، مانند سوختگی ها و زخم ها از آن استفاده شده است.

آلوئه ورا یک گیاه محبوب دارویی است که برای هزاران سال برای درمان جراحات 
پوست، مانند سوختگی ها و زخم ها از آن استفاده شده است.

با این حال خواص درمانی دیگر این گیاه به دلیل وجود آنتی اکسیدان هایی که در 
خود دارد، شاید هنوز به طور کامل شناخته شده نباشد:

بهبود سلامت کلی: آلوئه ورا یک گیاه با ریشه ضخیم است که به طور گسترده 
ای در تولید لوازم بهداشتی، دارویی و غذایی از آن استفاده می شود. این گیاه با برگ 
های سبز گوشتی حاوی بافت لزجی است که آب را در خود ذخیره می کند. بافت 
لزج آلوئه ورا حاوی ژلی است که ترکیبات فعال زیستی مانند ویتامین ها، مواد معدنی، 

اسیدهای آمینه و آنتی اکسیدان ها را در خود جای داده است.
قوی و ضد باکتری: ژل آلوئه ورا حاوی آنتی اکسیدان های قوی شناخته شده به نام 
پلی فنول ها است. این ترکیبات به مهار رشد باکتری های خاصی که منجر به عفونت 

در انسان می شوند، کمک میکند.
تسریع بهبود زخم ها: آلوئه ورا اغلب به عنوان یک پماد برای درمان زخم ها 
استفاده می شود؛ به ویژه زخم های ناشی از آفتاب سوختگی. مطالعات نشان می 
دهد که آلوئه ورا یک درمان موضعی برای بهبود سوختگی های درجه یک و درجه 

دو است.
پیشگیری از پلاک های دندان: پوسیدگی دندان و بیماری های لثه از مشکلات 
سلامتی بسیار رایج است و یکی از بهترین راه ها برای جلوگیری از بروز آن، جلوگیزی 
از تشکیل پلاک های دندان است. در یک پژوهش جدید معلوم شد که می  توان از 
آلوئه ورا به عنوان یک ماده فعال برای پیشگیری از پوسیدگی  های دندانی، در ژل های 
تمیزکننده دندان ها استفاده کرد. به گفته پژوهشگران آلوئه ورا برای تمیز کردن و 
تسکین دندان ها و لثه  ها مفید است و هم چنین می  توان در خمیردندان ها به عنوان 
ماده موثر برای مقابله با پوسیدگی  های دندانی از این گیاه استفاده کرد. ژل دندان 
آلوئه ورا مانند خمیر دندان عمل می  کند و قادر به نابود کردن باکتری  ها و میکروب 
های بیماری زای موجود در دهان است. در پژوهش جدید هم چنین معلوم شد که ژل 

آلوئه ورا در برخی موارد حتی موثرتر از خمیردندان های معمولی است.
از بین برنده زخم های دهان: بسیاری از مردم زخم های دهانی را تجربه کرده اند و 
مطالعات متقاعد کننده نشان داده استفاده از آلوئه ورا به طور موثر باعث تسریع بهبود 
این زخم ها می شود. البته خاصیت دیگر آلوئه ورا این است که منجر به کاهش درد 
زخم های دهانی نیز شده و حتی در بسیاری از موارد موثرتر از کورتیکواستروئیدها 

عمل می کند.
کمک به درمان یبوست: صمغ گیاه آلوئه  ورا )صمغ زرد رنگ روی سطح خارجی 
برگ  ها( حاوی مولکول  هایی به نام آنترانوئید است که خواص مسهلی دارد و با یبوست 

مقابله می  کند.
جلوگیری از بروز چروک های پوستی: شواهد مقدماتی وجود دارد که نشان می 
دهد ژل آلوئه ورا روند پیری پوست را کند می کند. مصرف ژل موضعی این گیاه به 
افزایش تولید کلاژن و افزایش انعطاف پذیری پوست کمک می کند. ژل آلوئه ورا به 

کاهش قرمزی پوست و به آبرسانی پوست کمک می کند.
کاهش قند خون در دیابتی ها: آلوئه ورا یک درمان سنتی برای دیابت است و 
مصرف آن منجر به افزایش حساسیت به انسولین و کمک به مدیریت قند خون می 

شود.

ویتامین دی )D(، یک ویتامین منحصر به فرد است که همه انسان ها از طریق یک 
منبع محیطی یعنی نور خورشید می توانند به صورت رایگان و بدون محدودیت به آن 

دسترسی داشته باشند.
ویتامین ها ریز مغذی هایی هستند که وجود مقادیر کافی از آن ها، برای عملکرد سالم 

بدن انسان ضروری است.
ویتامین دی ویتامینی محلول در چربیست که نقش های بسیاری در بدن ایفا می کند. 
ویتامین دی در تنظیم رشد سلول ها، عملکرد سیستم عصبی، عضلانی و بهبود 
عملکرد سیستم ایمنی نقش دارد و در برابر التهاب و عفونت ها از بدن حمایت می کند. 
بسیاری از تحقیقات نشان داده اند که بین کمبود ویتامین دی و ابتلا به برخی سرطان 

ها، بیماری دیابت و بیماری های قلبی عروقی ارتباطی وجود دارد.
قرار گرفتن کافی در معرض نور خورشید و استفاده از لبنیات غنی شده با ویتامین 
Dِ می تواند به میزان قابل توجهی شیوع کمبود ویتامین D را کاهش دهد. با این 
حال، کمبود ویتامین D هنوز هم یک مشکل شایع در بسیاری از جمعیت ها، به ویژه 
در کودکان کم سن، زنان و افرادی که به دلایل جسمی به مدت کافی در معرض نور 

خورشید قرار نمی گیرند می باشند.
 علائم و نشانه های کمبود ویتامین D در کودکان

بسیاری از افرادی که دچار کمبود ویتامین دی هستند، هیچ علامتی ندارند.
اما در بعضی از کودکان عوارض کمبود ویتامین دی، از جمله دچار درد های استخوانی 
و عضلانی مشاهده می شود. از جمله عوارض و علائم کمبود ویتامین دی بسیار پایین 
می توان به نرمی استخوان و ایجاد بیماری ریکت یا راشیتیسم در کودکان، و بیماری به 

نام استئومالاسیا در نوجوانان و بزرگسالان اشاره کرد.
ریکت فقط در هنگام رشد کودک اتفاق می افتد.

اگر کودک در اثر کمبود ویتامین D نرمی استخوان داشته باشد، استخوان ها خم 
می شوند و کودک دچار پا های پرانتزی، پای ضربدری در اثر اختلال در استخوان های 

زانو، و دیگر اختلالات می شود.
 کدام کودکان بیشتر در معرض خطر کمبود ویتامین دی هستند؟

• کودکانی که پوست بسیار تیره دارند. رنگ تیره پوست آن ها )ملانین( به عنوان یک 

ضد آفتاب طبیعی عمل می کند. این زمان مورد نیاز قرارگرفتن در معرض آفتاب را برای 
ساخت طبیعی ویتامین D افزایش می دهد.

• کودکانی که پوست آن ها به ندرت در معرض آفتاب قرار می گیرد. به عنوان مثال 
کودکانی که بیشتر مواقع در خانه هستند و یا از لباس هایی استفاده می کنند که تمام 

بدن آن ها را پوشش می دهد.
• نوزادانی که نارس متولد شده اند.

• شیرخوارانی که مبتلا به یک یا چند مورد از موارد بالا هستند. شیر مادر بهترین نوع 
تغذیه برای نوزادان است، اما حاوی ویتامین دی چندانی نیست. کودک اولین ذخیره 
ویتامین دی خود را از مادر دریافت می کند. اگر مادر کمبود ویتامین D و یا پوست 

تیره ای داشته باشد، شیرخوار هم در معرض کمبود ویتامین دی قرار خواهد گرفت.
• کودکانی که مبتلا به بیماری هایی هستند که بر جذب و کنترل ویتامین D تأثیر 
می گذارد. از جمله این بیماری ها می توان به بیماری کبد، بیماری های کلیوی، اختلال 

در جذب مواد غذایی و برخی از دارو ها اشاره کرد.
درمان کمبود ویتامین دی

قرص های ویتامین دی در دُز های کم )که معمولا به صورت روزانه مصرف می شوند( و 
دُز های بالا )که به صورت ماهانه مصرف می شوند، در بازار موجودند.

• اگر فرزندتان قبلا از قرص های ویتامین D استفاده کرده است، حتما با متخصص 
اطفال در میان بگذارید. چرا که مصرف بیش از حد ویتامین دی هم مشکلاتی را برای 

فرزند شما ایجاد خواهد کرد.
• بعضی از این قرص ها بسیار قوی هستند. پس همیشه قرصی که فرزندتان مصرف 

کرده را به پزشک معالج او نشان دهید.
کمبود ویتامین دی یک مشکل دراز مدت است. پس از درمان کمبود ویتامین D، باید 
سطح نرمال ویتامین در بدن حفظ شود. اگر فرزند شما با مشکل کمبود ویتامین دی 
مواجه است، ممکن است نیاز به مکمل های مادام العمر نیز داشته باشد. همچنین، 
اطمینان حاصل کنید که فرزند شما زمان کافی را در بیرون از خانه و در زیر نور آفتاب 

سپری می کند.
کودکانی که کمبود ویتامین D دارند. باید به میزان کافی در رژیم روزانه خود کلسیم 

نیز دریافت کنند. در غذای روزانه فرزندتان دو تا سه وعده لبنیات بگنجانید. )منظور 
از هر وعده لبنیات، یک لیوان شیر، یک کاسه ماست و یا یک برش پنیر و دیگر لبنیات 
می باشد.( اگر فرزندتان به فرآورده های لبنی آلرژی دارد. جهت آگاهی از غذا های 

جایگزین موجود با متخصص کودکان مشورت نمایید.
جبران کمبود ویتامین دی با قرار گرقتن در معرض آفتاب

افرادی که پوست روشن دارند
کمبود این ویتامین در بیشتر افراد با قرار گرفتن در معرض آفتاب جبران می شود. 
افرادی که پوست روشن دارند ویتامین D لازم برای بدنشان را، در حین انجام فعالیت های 
روزانه خارج از منزل، از تابش مستقیم نور خورشید دریافت می کنند. البته توجه داشته 
باشید، کودکانی که پوست روشن دارند باید همیشه از کرم ضد آفتاب مناسب استفاده 

کنند تا به بیماری های پوستی و سرطان پوست مبتلا نشوند.
افرادی که پوست تیره دارند

افرادی که پوست تیره دارند، باید زمان بیشتری را در زیر نور سپری کنند. تا ویتامین 
D مورد نیاز بدنشان را جذب کنند. این زمان طولانی تر در بعضی موارد به شش برابر 
افرادی که پوست روشن دارند هم می رسد. اگر چه رنگدانه های موجود در پوست این 
افراد آن ها را در برابر سرطان پوست محافظت می کند، اما با این وجود باید مراقب 
آفتاب سوختگی احتمالی باشند. کودکانی که پوست تیره دارند معمولًا در پاییز، بهار 
یا زمستان نیاز به ضد آفتاب ندارند. با این حال، به همراه داشتن کلاه و عینک آفتابی 

خالی از لطف نیست.
اطلاع از میزان اشعه ماوراء بنفش موجود در نور خورشید

در ماه های گرم، وقتی شاخص UV از ۳ بیشتر است، قرار گرفتن در معرض آفتاب 
برای حفظ سطح نرمال ویتامین D کافی است.

به هنگام صبح و نزدیک عصر که شاخص UV از ۳ کمتر است می توانید بدون هیچ 
خطری از تابش آفتاب استفاده کنید. )مگر در ارتفاعات و مکان های پوشیده شده از 
برف که نور خورشید را انعکاس می دهند(. در روز هایی که شاخص UV از ۳ کمتر است 

بهتر است کودکان با لباس کمتر مدتی را در معرض تابش آفتاب سپری کنند.
نکات مهم درباره کمبود ویتامین دی

این ویتامین نقش بسزایی در سلامتی استخوان ها و ماهیچه ها ایفا می کند.
بیشترین میزان ویتامین D هنگام قرار گرفتن در معرض آفتاب در پوست ساخته 

می شود.
دریافت این ویتامین از مواد غذایی کار دشواری است.

کودکانی که پوست بسیار تیره دارند، در معرض کمبود ویتامین دی قرار دارند.
کودکانی که پوست آن ها به ندرت در معرض آفتاب قرار دارد در معرض خطر کمبود 

ویتامین D قرار دارند.
کودکانی که بیماری های خاص دارند، در معرض خطر کمبود ویتامین D قرار دارند.
کودکانی که کمبود ویتامین D دارند، باید از مکمل های ویتامین دی استفاده کنند.

کودکانی که کمبود ویتامین D دارند، باید به اندازه کافی زیر تابش نور آفتاب قرار 
بگیرند.

کودکانی که کمبود ویتامین D دارند، باید حتما از غذا های کلسیم دار در رژیم غدایی 
شان استفاده کنند.

ویتامین D بیش از حد هم می تواند مشکلاتی ایجاد کند.
چه زمانی به متخصص اطفال مراجعه کنید

اگر فرزند شما علائم کمبود ویتامین D یا کمبود کلسیم دارد، حتما به متخصص 
اطفال مراجعه کنید.

سه ماه بعد از شروع درمان، به منظور کنترل سطح ویتامین D می بایست آزمایش 
خون تکرار شود.

در صورت بروز تشنج کمتر از پنج دقیقه، بعد از پایان تشنج به نزدیکنرین اورژانس 
اطفال مراجعه فرمایید.

اگر تشنج کودک بیش از پنج دقیقه طول کشیده است، حتما با اورژانس تماس 
بگیرید.

چه زمانی به متخصص اطفال مراجعه کنید:

۱۰ علامت پنهان که حکایت از ابتلا به کمبودویتامینDدرکودکانچهعلائمیدارد؟
بیماری های جدی دارند

برخی بیماری ها زمانی تشخیص داده می  شوند که به میزان زیادی پیشرفت 
کرده  اند. این بیماری  ها هیچ علامت ظاهری و نشانه ای ندارند و در صورت عدم 

تشخیص و درمان، اغلب می توانند مهلک باشند.
ابتلا به این بیماری ها قابل پیشگیری است؛ اگر که افراد از ماهیت علائم آنها 
به اندازه کافی آگاهی داشته باشند. در این جا به چند علامت پنهانی که ممکن 

است نشان دهنده ابتلا به یک بیماری جدی باشند، اشاره شده است:
کاهش ناخواسته وزن: اگر شما بدون رعایت رژیم غذایی خاصی، ده پوند از 
وزن خود را از دست بدهید، به گفته کارشناسان انجمن سرطان آمریکا، شاید به 

سرطان پانکراس، سرطان مری، سرطان معده یا سرطان ریه مبتلا شده باشید.
صدمه به دندان ها: بسیاری از افرادی که مبتلا به ریفلاکس معده به مری 
هستند، شاید تصور نکنند که ممکن است مینای دندان شان فرسوده شود. 
علائم دیگر ریفلاکس شامل گلودرد مداوم، سرفه، خس خس سینه غیر قابل 
توضیح است. ریفلاکس درمان نشده البته اگرچه می تواند دلیل از بین رفتن 
مینای دندان و شروع پوسیدگی دندان باشد، اما اگر به صورت پیشرفته ادامه یابد، 

فرد را در معرض خطر سرطان مری نیز قرار می دهد.
خارش پوست: این واکنش می تواند روی آرنج، زانو، پوست سر و ... در اثر 
ابتلا به اگزما رخ دهد ولی گاهی می تواند نشان دهنده بیماری جدی تری به 
نام سلیاک باشد. مبتلایان به سلیاک حتی تحمل کمترین مقدار گلوتن مواد 
غذایی را نیز ندارند. تا ۲۵ درصد افراد مبتلا به سلیاک بثورات جلدی شناخته 
شده به عنوان درماتیت هرپتی فرم را تجربه می کنند. این عارضه یک نوع التهاب 
مزمن پوست است که مشخصه آن بروز خوشه هایی از تاول های کوچک خارش 
دار است. بسیاری از بیماران نیز فاقد علائم گوارشی ناشی از عدم تحمل گلوتن 
هستند. شروع یک رژیم غذایی فاقد گلوتن، بثورات جلدی ناشی از این بیماری را 
ناپدید می کند و شما بدن خود را از دیگر عوارض طولانی مدت این بیماری مانند 

پوکی استخوان یا سرطان روده کوچک محافظت می کنید.
تغییرات در روده یا مثانه: ادرار بیشتر یا کمتر از حد معمول می تواند نشانه 
ابتلا به سرطان مثانه باشد. یبوست یا اسهال مکرر نیز در برخی موارد حکایت از 
سرطان تخمدان دارد. اگر هر کدام از این علائم بیش از یک هفته طول کشید، 

باید با پزشک تان از نظر رد احتمال ابتلا به برخی بیماری ها تماس بگیرید.
خراشیدگی های ناخن: اگر ناخن شما دارای شکاف های کوچک و سفید و 
چاله و خراشیدگی هایی است، احتمالا شما به بیماری پوستی پسوزیاریس مبتلا 
هستید. این در حالی است که شاید شما فکر کنید، خارش و قرمزی پوست تنها 
علامت این بیماری است. بین ۸۰ تا 9۰ درصد افراد با این نشانه دچار این بیماری 
هستند. بیماری پسوزیاریس بیماری پوستی مزمن خودایمنی است. این بیماری 
هنگامی رخ می دهد که سیستم ایمنی بدن سیگنال های اشتباهی می فرستد. 
این سیگنال ها باعث افزایش سرعت چرخه رشد سلول های پوستی می شود. 

پسوریازیس مسری نیست.
درد آشیل پا: حتی اگر پوستتان روشن و بدون خارش است، درد آشیل و یا 
پاشنه پا می تواند نشان از بیماری آرتریت پسوریاتیک باشد. این بیماری نوعی درد 
در ناحیه تاندون ها به دلیل بیماری پوستی است. به گفته پزشکان، ورم سوسیسی 

شکل در انگشتان دست و پا نیز یکی از علایم این نوع آرتریت است.
لرز مکرر: اگر حتی در فصل گرما احساس سرما می کنید، ممکن است مبتلا 
به بیماری غده تیروئید باشید. کم کاری تیروئید اصلی ترین دلیل احساس سرما 
و لرز غیر عادی است. بهتر است در این زمان انرژی کمتری بسوزانید تا گرمای 

بیشتری را از دست ندهید.
سرفه های آزاردهنده: سرفه ها اغلب به معنای ابتلا به سرطان نیستند و شاید 
در اثر ابتلا به آلرژی، آسم و یا مشکلات سینوس رخ دهند با این حال اگر سرفه 
همراه با خشونت صدا باشد، می تواند نشان دهنده ابتلا به سرطان ریه، حنجره 

یا گلو باشد.
خر خر: خر خر کردن می تواند نشانه ابتلا به آپنه انسدادی خواب باشد. 
این عارضه خطر ابتلا به بیماری های قلبی را افزایش می دهد. خر و پف کردن 
همچنین با ضخیم شدن شریان کاروتید در گردن مرتبط است. همچنین می 

تواند با سیگار کشیدن، کلسترول بالا و اضافه وزن ارتباط داشته باشد.
خونریزی غیر قابل توضیح: خونریزی واژینال غیر معمول شاید نشانه ابتلا 
به سرطان دهانه رحم یا آندومتر باشد. مشاهده خون در سرفه نیز با سرطان ریه 
مرتبط است. وجود خون در مدفوع با سرطان کلورکتال، خون در ادرار با سرطان 

مثانه یا کلیه ارتباط دارد.

یک کارشناس سم شناسی  مطرح کرد:

مصرف غذای سوخته از عوامل اصلی
 بروز سرطان

کارشناس ارشد سم شناسی معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی دزفول 
گفت: طبق مطالعات علمی انجام شده یکی از عوامل اصلی سرطان های مری، 

معده و روده مصرف زیاد مواد غذایی سوخته است.
محمد شاطرپور اعلام کرد: محققان به این نتیجه رسیده اند که مصرف غذای 
سوخته خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهد؛ این موضوع تا حد زیادی به دلیل 
شکل گیری ماده ای به نام آکریل آمید است که هنگام پخت غذا در درجه حرارت 

بالا ایجاد می شود. 
وی افزود: ماده آکریل آمید در بعضی  غذاها مثل غلات، چیپس، سیب زمینی 
و سایر غذاهای حاوی نشاسته، قهوه، بیسکویت، نان برشته، گوشت کبابی و 

سیب زمینی کبابی وجود دارد.
این کارشناس سم شناسی درخصوص عوارض خطرناک مصرف غذای سوخته 
گفت: آکریل آمید سبب آسیب به DNA شده و در نتیجه احتمال ابتلا به سرطان 

را افزایش می دهد. 
وی افزود: آکریل آمید موجود در غذای سوخته علاوه بر افزایش سرطان های 

روده و مثانه به سیستم عصبی آسیب زده و موجب ناباروری مردان می شود.
شاطرپور با بیان اینکه آکریل آمید در گوشت، محصولات لبنی و غذاهای دریایی 
یا غذاهای خام و گیاهی وجود ندارد، اظهارداشت: آب پز و بخارپز کردن غذا 

معمولا سبب شکل گیری این ماده نمی شود.
وی از شهروندان درخواست کرد برای حفظ سلامت خود و خانواده، غذاها را 
کمتر سرخ کنند ضمن اینکه از مصرف غذاهای آماده تاحد امکان خودداری و 

بیشتر از غذاهای سالم خانگی استفاده کنند.
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معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد

آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۰ از ابتدای مهرماه
معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: سال تحصیلی 

جدید تحت هر شرایطی اول مهر آغاز خواهد شد.
یاری در گفتگویی خبرنگار ما، با اشاره به اینکه ثبت نام دانش آموزان دوره متوسطه 
اول و دوم از اول تیر آغاز شده و همچنان ادامه دارد افزود: اگر ثبت نام صورت نگیرد، 
ثبت درخواست کتب درسی در سامانه کتاب وزارت آموزش و پرورش نیز امکان پذیر 

نخواهد بود.
معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان گفت: کسانی که هنوز 
اقدام به ثبت نام در سامانه پادا )پرونده الکترونیکی دانش آموزان( نکرده اند هرچه 
سریعتر اقدام کنند و اگر در روند ثبت نام مشکلی پیش آمد می توانند به مدرسه 

مراجعه و از مدیران راهنمایی لازم را دریافت کنند.
یاری تصریح کرد: کتب درسی پایه هفتم تا پایه دوازدهم کلیه رشته ها به نواحی 

ارسال شده و نیمه دوم شهریور به مدارس تحویل داده می شود.
وی با تاکید براینکه والدین ثبت نام را به روز های پایانی شهریور موکول نکنند افزود: 
همه دانش آموزان خصوصا ورودی هفتم و ورودی دهم مدارس حتما برای تکمیل 

پرونده ثبت نام به سامانه پادا مراجعه کنند.
معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان عنوان داشت: دانش 
آموزان پایه دهم که تمایل به ثبت نام در هنرستان ها را دارند و تا کنون موفق نشدند 
از طریق سامانه ثبت نام کنند، با مدیر هنرستان مربوطه تماس بگیرند و راهنمایی 

لازم را دریافت کنند.
یاری گفت: دانش آموزانی هم که سال گذشته به هر دلیلی از تحصیل بازمانده اند 

برای ثبت نام به واحد های آموزشی خودشان مراجعه کنند.
وی از کسانی که برای ثبت نام و انتخاب مدارس مردد هستند خواست به ادارات 
آموزش و پرورش نواحی مراجعه و با کمک مشاوران مربوطه هرچه سریعتر ثبت نام 
کنند. یاری با اشاره به اینکه نحوه بازگشایی مدارس از سوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا رسما اعلام نشده افزود: آموزش و پرورش استان آمادگی لازم را برای بازگشایی 

باشکوه مدارس چه به صورت حضوری و چه ... حضوری دارد.
  

رئیس اداره امور قرآنی اوقاف استان قم خبرداد:

آغاز مرحله نخست چهل و چهارمین 
دوره مسابقات قرآن کریم 

رئیس اداره امور قرآنی اوقاف استان قم گفت: مرحله نخست )شهرستانی و 
استانی( چهل و چهارمین دوره مسابقات سراسری قرآن کریم در سطح استان قم، 

از 9 تا ۲۰ شهریورماه برگزار می شود.
آغاز مرحله نخست چهل و چهارمین دوره  به  با اشاره  سید محمد صالح نژاد 
مسابقات سراسری قرآن کریم اظهار کرد: ثبت نام از علاقمندان به شرکت در این 
مسابقات طی روز های ۱۳ اردیبهشت تا ۱۳ خردادماه امسال صورت گرفت و در 
استان قم حدود 9۰۰ نفر در رشته های مختلف از جمله قرائت تحقیق، قرائت ترتیل، 

حفظ از پنج جزء تا کل، تفسیر، دعاخوانی و اذان نام نویسی کردند.
وی افزود: امسال شاهد افزایش سه برابری شرکت کنندگان در مسابقات سراسری 

قرآن کریم در استان قم بودیم.
رئیس اداره امور قرآنی اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه مسابقات 
خواهران از نهم شهریورماه به مدت چهار روز آغاز خواهد شد گفت: مسابقات 
برادران هم به مدت سه روز و از هفدهم همین ماه در مجتمع فرهنگی امامزاده سید 

علی )ع( برگزار می شود.
وی ادامه داد: مسابقات به صورت انفرادی، بدون حضور جمعیت و با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی تدارک دیده شده و بر این اساس، زمان بندی دقیقی صورت 

گرفته و به شرکت کنندگان هم اعلام شده است.
صالح نژاد با بیان اینکه برگزیدگان این مرحله از مسابقات بر اساس کسب حد نصاب 
امتیاز و در دو مرحله نیمه نهایی و نهایی به سازمان اوقاف معرفی می شوند گفت: 
با توجه به اینکه تعداد شهرستان های استان قم زیاد نیست، مراحل شهرستانی و 

استانی با هم تجمیع شده اند.
رئیس اداره امور قرآنی اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: ۵۰۰ نفر از 
متسابقین در استان قم در رشته تفسیر شرکت کرده بودند که مسابقه کتبی این 
رشته به صورت اینترنتی در سیزدهم مردادماه برگزار شده و مهرماه هم مرحله دوم 
آن برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: نیمی از شرکت کنندگان در مسابقات مرحله 

نخست در سطح استان قم را خواهران تشکیل می دهند.
  

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر قم :
مرکز پژوهش های شورای شهرراه اندازی شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر مقدس قم خواستار 
بررسی تشکیل مرکز پژوهش های این شورا بر اساس طرح ارائه شده شد.

سیدمحمدحسین دهناد که دیروز در نشست رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر مقدس قم در ساختمان شهید باکری این شورا سخن می گفت اظهار کرد: 
در نشست قبلی رسمی و علنی این شورا و با حضور مسؤولان دانشگاه علوم پزشکی 
استان، بحث اهمیت اطلاع رسانی گسترده در موضوع واکسیناسیون برای تشویق 
بیشتر مردم به واکسینه کردن خود علیه بیماری کرونا مطرح شد که تحقق این 
مسئله در هفته اخیر، جای تقدیر و تشکر دارد. وی اضافه کرد: خوشبختانه در هفته 
اخیر، بنرهای اطلاع رسانی در موضوع واکسیناسیون علیه بیماری کرونا به همت 

بخش ارتباطات شهرداری در بیش از 6۰۰ نقطه شهر اکران شده است.
و  داد  توجه  شهر  شورای  مشاوران  قرارداد  تمدید  موضوع  به  سپس  دهناد 
خاطرنشان کرد: همراه کردن هرچه بیشتر افراد متخصص در مدت زمان کمتر با 
پروژه های مدیریت شهری و امکان استفاده حداکثری از مشاوره آنان در کمیسیون 
عمران و حمل و نقل شورا در دستور کار قرار گرفته است. وی افزود: به بیان دیگر در 
حال حاضر و در کمیسیون عمران و حمل و نقل، طرح استفاده از حداکثر مشاوران 
در کمترین زمان مورد توجه است و شناورسازی مشاوره در دستور کار است. رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر ادامه داد: بر این اساس، طرح 
راه اندازی مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم با کارگروه های تخصصی 
مطرح شده که تحقق این ساختار می تواند ثمرات زیادی داشته باشد. دهناد تقویت 
بنیه علمی شورای اسلامی شهر و بررسی دقیق تر گزارش ها و لوایح را از جمله فواید 
تشکیل این مرکز دانست و ابراز امیدواری کرد تشکیل این مرکز پس از بحث و بررسی 

لازم و تعیین ساختار و سازماندهی مطلوب به نتیجه برسد.
  

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم :

جامعه سلامت نیازمند حمایت است
رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم خواستار حمایت همه سازمان ها و نهادها 

از جامعه سلامت کشور شد.
سید حسن عادلی که روزدوشنبه در نشست رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم سخن می گفت با اشاره به تلاش های بی وقفه مدافعان سلامت در ۱۸ ماه اخیر 
بیان کرد: البته باید گفت اگر همکاران حوزه سلامت توانسته اند به خوبی کار کنند، 

به دلیل پشتیبانی مردم و مسؤولان از آنان بوده است.
وی در عین حال تصریح کرد: جامعه سلامت و کادر بهداشت و درمان همچنان 

نیازمند حمایت است.
رئیس سازمان نظام پزشکی استان سپس به مناسبت زادروز حکیم بوعلی سینا و 
روز پزشک اشاره کرد و گفت: در سال های قبل شاهد این بوده ایم که جشن های 
مربوط به این مناسبت و مناسبت های مشابه در حوزه بهداشت و درمان، با شکوه 
خاصی برگزار می شد، اما محدودیت های کرونایی در دو سال اخیر اجازه برگزاری 
این جشن ها را نمی دهد. عادلی ادامه داد: بر این اساس، برنامه ریزی چنان شد 
که 6۰ پزشک منتخب قمی به عنوان نمونه و سمبل در برخی سازمان ها و نهادهای 
استان مانند استانداری، دانشگاه علوم پزشکی و شورای اسلامی شهر مورد تقدیر 
قرار گیرند که ۱۰ مورد از این عزیزان نیز در نشست امروز شورای شهر و با حضور 

برخی مسؤولان مدیریت شهری تجلیل می شوند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

تا نیمه شهریو به قله موج فعلی کرونا 
خواهیم رسید 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با ابراز تأسف از تبلیغ علیه طب نوین و 
واکسن در فضای مجازی تصریح کرد: طب سنتی جایگزین طب نوین نیست، اما می 

تواند به عنوان مکمل طب نوین عمل کند. 
سیامک محبی با اشاره به شکسته شدن رکورد بستری ها در موج فعلی بیماری 
کرونا اظهار کرد: البته باید گفت در روزهای اخیر شاهد روند سینوسی ابتلا و بستری 

کرونایی در استان قم و برخی دیگر از استان ها هستیم.
وی با بیان اینکه استان قم در میانه جدول حرارتی شیوع کرونا در بین استان های 
کشور قرار دارد خاطر نشان کرد: بر اساس آخرین آمار هفتگی تعداد مراجعه افراد 

با علائم مشکوک کرونا به مراکز بهداشتی استان، حدود پنج هزار و ۷۰ نفر است.
رئیس مرکز بهداشت استان ادامه داد: آخرین آمار همچنین بیانگر انجام بیش از 
۲۰ هزار نمونه گیری هفتگی کرونایی در استان است که در این بین، تست بیش از 

۵ هزار نفر مثبت بوده است.
وی با تاکید بر این که آخرین آمار نشان از کاهش دو درصدی تست ها در استان 
همزمان با کاهش پنج درصدی تست های مثبت است تأکید کرد: این آمار می تواند 

نشانه ای امیدوارکننده برای آغاز سیر نزولی موج اخیر باشد.
محبی افزود: البته پیش از این پیش بینی کرده بودیم که با فرض شرایط ثابت و این 
که درگیر ویروس جدید نشویم، احتمالا تا نیمه شهریور ماه به قله موج فعلی کرونا 

خواهیم رسید.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم در عین حال یادآور شد: طبق 
آمار سهم جان باختن در بین افراد بیش از 6۰ سال در موج قبلی بیماری کرونا ۷۸ 
درصد بود که این عدد در موج فعلی به 6۱ درصد کاهش پیدا کرده است و می تواند 
نشانه ای از اثربخشی واکسیناسیون در کنار افزایش درگیری جوانان با ویروس دلتا 

باشد.
وی با بیان این که طبق آمار تفاوت معناداری در مرگ و میر کرونایی بین مردان و 
زنان دیده نمی شود تصریح کرد: باید گفت درصد قابل توجهی از مرگ و میرهای 
کرونایی در مورد افرادی است که زمان طلایی درمان را از دست می دهند و دیر به 

مراکز درمانی مراجعه می کنند.
ابراز تأسف از تخریب طب نوین و واکسیناسیون 

محبی همچنین با ابراز تأسف از تخریب طب نوین و واکسیناسیون در فضای 
مجازی بیان کرد: کسی مُنکر ویژگی های طب سنتی نیست، اما تردیدی نیست 
که طب سنتی نمی تواند جایگزین طب نوین باشد، اما می تواند به عنوان مکمل 
طب نوین عمل کند. وی با تاکید بر این که دیابت در کرونای دلتا بیشترین سهم را 
در میزان مرگ و میر داشته است به آخرین آمار نظارت ها و بازرسی های کرونایی 
در استان توجه داد و گفت: آخرین آمار نشانه انجام چهار هزار و ۵۷9 مورد بازرسی 
در هفته است که این بازرسی ها، بیش از دو هزار اخطار و غیرفعال سازی را به دنبال 
داشته است. رئیس مرکز بهداشت استان قم با اشاره به این که پوشش واکسیناسیون 
علیه بیماری کرونا در کل کشور به مرز ۳۰ درصد نزدیک می شود بیان کرد: البته 
همچنان به فرهنگسازی برای ترغیب به واکسیناسیون در کنار مدیریت فضای 
مجازی نیازمندیم. وی تأکید کرد: مردم توجه داشته باشند که واکسیناسیون برای 
جلوگیری از موج ششم بیماری و البته رعایت شیوه نامه ها برای جلوگیری از شیوع 

بیشتر موج فعلی است.

مدیرگروه آموزش مرکز بهداشت استان قم: 

دو سوم ظرفیت مراکز واکسیناسیون قم 
خالی است 

مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت استان قم گفت: ۱۷ مرکز تجمیعی 
واکسیناسیون با ظرفیت تزریق ۳۰ هزار دوز در روز در استان قم ایجاد شده است که 

متاسفانه به دلیل استقبال پایین مردم، حدود دو سوم این ظرفیت خالی است. 
محمدتقی سلطانی روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی قم در سالن کرامت 
استانداری، افزود: با وجود اینکه ظرفیت مراکز تجمیعی واکسیناسیون استان حدود 
۳۰ هزار دوز در روز است، ولی هم اکنون به دلایل مختلف از جمله واکسن هراسی، 

تنها حدود ۱۰ هزار دوز در روز در این مراکز واکسن تزریق می شود.
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم  عنوان کرد: همه باید دست به 
دست هم دهیم و با خاطیانی که برخلاف فرامین رهبر معظم انقلاب اسلامی، در 

تلاش برای واکسن هراسی در استان و کشور هستند برخورد قاطع شود.
سلطانی گفت: همه نهاد های پای کار هستند و مراکز تجمیعی با تمام توان ایجاد 

شده، ولی مراجعات و استقبال از واکسن در استان کم بوده است.
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم با بیان اینکه هم اکنون ۷۰ 
درصد تست های کرونای انجام شده در استان مثبت می شود، گفت: میران بستری 
و مرگ و میر در استان در هفته اخیر نسبت به هفته های گذشته روند نزولی داشته 
که در صورتی که میزان تست های مثبت در استان نیز کاهش یابد می توان گفت که 

استان از قله پیک پنجم عبور کرده است.
سلطانی گفت: گروه هدف بالای ۸۰ سال استان 66 درصد دز اول و تنها ۵۲ درصد 
دوز دوم را دریافت کرده اند که این آمار با کاهش رده سنی با کاهش مواجه شده است 
به گونه ای که درر رده ۴۰ تا ۴۵ سال تنها ۳9 درصد برای دریافت واکسن مراجعه 

کرده اند.
او با بیان اینکه تاکنون ۳96 هزار دوز واکسن کرونا در سطح استان تزریق شده است، 
ادامه داد: از این تعداد ۳۱۷ هزار دز نوبت اول و مابقی هر دو نوبت را دریافت کرده اند.
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم با بیان اینکه بسیاری از اظهارات 
پیرامون واکسن های مقابله با کرونا از اساس ریشه علمی ندارد، ادامه داد: بر اساس 
دستورالعمل های علمی، کسی که با فرد مبتلا به کرونا ارتباط دارد، در صورتی که 
علائم ابتلا به این ویروس را نداشته باشد تا ۱۰ روز پس از این ارتباط امکان دریافت 

واکسن را دارد.
سلطانی تاکید کرد: در صورتی که کسی علائمی مانند تب را دارد، در صورت 
دریافت کرونا وضعیت آن تشدید می شود به همین دلیل اگر کسی در ارتباط با فرد 
مبتلا به کرونا باشد تا ۱۰ روز پس از آن و کسی که مبتلا به کرونا شده است پس از 

بهبودی تا ۴ هفته پس از بهبودی می تواند واکسن بزند.
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم با اشاره به آمار مقایسه ای مرگ 
و میر کرونایی در پیک چهارم و پنجم گفت: در پیک چهارم کرونا، ۷۷ درصد مرگ و 
میر ها مربوط به مبتلایان گروه سنی بالای 6۰ سال بود که با وجود اینکه استقبال این 
گروه سنی در استان کمتر از ۵۰ درصد بوده است، ولی در پیک پنجم آمار مرگ و میر 
این گروه سنی به 6۲ درصد کاهش یافته است که نشان از اثرگذاری مثبت واکسن 

است.
 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم مطرح کرد:

آسیب نگاه های بخش محور
 به کلیت کلانشهر قم

با اشاره به آسیب نگاه های بخشی به تمامیت شهر، خواستار نقش آفرینی همه 
دستگاه ها و نهادها برای حفظ و سازماندهی ساختار شهر شد.

روح الله امراللهی که در نشست رسمی و علنی روزدوشنبه شورای اسلامی شهر 
سخن می گفت با انتقاد از آسیب های وارد شده به شهر به دلیل نگاه های بخشی 
هر یک از نهادها و سازمان ها گفت: به طور مثال برای شهر قم، ۳۱۵ هکتار بافت 
تاریخی تعیین شده است، در حالی که بررسی ها نشان می دهد بخشی از این 
محدوده اصلا بافت شهری نیست. وی با تأکید بر این که شهرداری قم همواره برای 
حفظ قم تاریخی و کهن پیشقدم بوده و هست ادامه داد: بازسازی مرکز محله ها، 
بقاع متبرکه و بازارهای تاریخی شهر نشانه ای از تلاش مدیریت شهری در حفظ بافت 
تاریخی است. امراللهی در ادامه اذعان کرد: به هر حال در شرایطی که رهبر معظم 
انقلاب به رفع موانع و مانع زدایی اشاره می فرمایند، اما متأسفانه شاهد هستیم 
که برخی همچنان در فکر ایجاد مانع هستند. وی در عین حال یادآور شد: همه 

مسؤولان باید منافع و حقوق مردم را در نظر داشته باشند.

 مردم، همگی در برابر مقابله با موج عادی  انگاری شرایط کرونایی مسوولیت دارند؛ 
پدیده ای مسری که در صورت عدم رعایت دستورالعمل  های بهداشتی به صورت 
تصاعدی در جامعه افزایش می یابد و به گسترش بیش از پیش کرونایی می انجامد که 

در جهش های ژنتیکی جدیدش بر قدرت سرایت خود افزوده است.
به طور  و  آن در کشورمان جولان می دهد  ویژه سویه دلتای  به  روز ها کرونا  این 
بی سابقه  ای قربانی می گیرد. تنها در ۲۴ ساعت گذشته ۵۸۱ تن ازهموطنانمان جان 
خود را به موجب ابتلا به این بیماری از دست داده اند و  بدن ۳۱ هزار و ۵۱6 نفر دیگر 
به جمع میزبانان این بیماری افزوده شده  است. روز شنبه هم 6۱۴ نفر به موارد فوت 
شده اضافه شده بود.  کرونای هندی در حالی در کشورمان ترکتازی می کند که میزان 
رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی مردم از نظر کارشناسان چندان رضایت  بخش 
نیست. رعایت پروتکل  های بهداشتی بر استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری 
فیزیکی ۱.۵ تا ۲ متر، تهویه مناسب، عدم حضور در تجمع و رعایت موارد بهداشتی 
اعلام شده به اصناف دلالت می کند. تا چند ماه پیش تعداد بیشتری از مردم نسبت به 
رعایت دستورالعمل  های بهداشتی مسوولانه رفتار می کردند. این روزها گویا برخی از 
مردم خبر از آمار های بالای مرگ ومیر های کرونایی ندارند که اینچنین بدون ماسک در 

جامعه حضور می یابند و در مهمانی و مراسم خانوادگی شرکت می کنند.
کاهش میزان رعایت پروتکل  های بهداشتی

 روز آخر مرداد ماه بود که »سیما سادات لاری« سخنگوی وقت وزارت بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی گفت: میزان رعایت پروتکل  های بهداشتی در هفته آخر مرداد 
ماه نیز همانند هفته های اخیر مناسب نبوده و به میزان ۳9 درصد گزارش شده است. 
متاسفانه در هفته آخر مرداد ماه نیز میزان رعایت پروتکل  های بهداشتی در کشور 
همانند دو ماه اخیر به شدت پایین بوده و با اندکی افزایش نسبت به هفته قبل  تر، 
به ۳9.۰۲ درصد رسیده است. این در شرایطی است که این میزان از هفته های اول 

تابستان تاکنون روند نزولی داشته است.
تا  زمانی ۲۰  بازه  در  بهداشتی  پروتکل  های  رعایت  افزود: کمترین میزان  لاری 
۲۷ مرداد ۱۴۰۰ در استان  های سیستان و بلوچستان، هرمزگان، یزد، چهارمحال 
و بختیاری، همدان و گیلان گزارش شده است. همچنین وضعیت پروتکل  های 
زنجان،  البرز،  ایلام،  لرستان،  بوشهر،  فارس،  کرمان،  استان های  در  بهداشتی 
کردستان، آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی در بازه ۳۳ تا ۴۰ درصد گزارش شده 

است. در بقیه استان  ها این شاخص بین ۴۱ تا ۴9 درصد گزارش شده است.
آمار نگران کننده افزایش کرونا در هفته ها و روزهای اخیر و جهش ناگهانی آن از 
آسیب  زا بودن فرایند عادی سازی و عادی  انگاری تعاملات اجتماعی حکایت دارد. 
بر اساس گزارش ه ای »ایسپا«، هیچ نظریه علمی تایید شده ای دال بر کاهش خطر 
بیماری کرونا، تضعیف این ویروس و یا کاهش احتمال ابتلا به آن وجود ندارد اما آنچه 
که عملا شاهد آن هستیم نوعی خطرپذیری )بیشتر برای اقشار کم برخوردار( و سهل 
انگاری )از سوی اقشار برخوردار ( فزاینده ای است که متاسفانه عملا فرایند مهار این 
ویروس را دچار وقفه کرده است. مساله ای که در صورت تداوم آن، شاهد افزایش 
تصاعدی این بیماری و به تبع آن افزایش تعداد قربانیان آن خواهیم بود.  سویه دلتا 
با قدرت سرایت بیش از ۵۰ تا 6۰ درصدی نسبت به سویه  های قبلی در برابر پدیده 

عادی  انگاری شهروندان آسیب زاتر است. 
چرا شهروندان دستور العمل های بهداشتی را رعایت نمی کنند؟

درحالی که نظرسنجی  های مراکز افکارسنجی ایسپا هم نشان می دهد رعایت 
پروتکل  های بهداشتی در اکثر نقاط کشور به زیر ۵۰ درصد رسیده است، برخی دلیل 
کاهش نرخ رعایت پروتکل  های بهداشتی را در مشکلات معیشتی برآمده از محدودیت 
های دوران کرونا و ناگزیری مردم از حضور در جامعه و استفاده از وسایل نقلیه عمومی 
و ... می جویند. برخی هم ملال و خستگی ناشی از دوران قرنطینه یا رعایت فاصله 

اجتماعی را دلیل بی تفاوتی برخی از مردم به پروتکل  ها می دانند.
برخی اما دلیل این بی تفاوتی را در کاهش »اعتماد عمومی« جستجو می کنند. 
»هدی سروی همپا« عضو هیات مدیره انجمن مددکاران اجتماعی ایران می گوید: 
مردم احساس می کنند که در مبارزه با همه گیری کرونا صرفا آنها هستند که باید اقدام 
کنند و دستگاه  حاکمیتی و دولت نقش خود را ایفا نمی کند. عدم اجرای وعده های 
داده شده توسط دولت در حمایت از کسب و کارهای تعطیل شده، عدم توجه به 
مشکلات معیشتی مردم در دوران کرونا و به ویژه در ایام تعطیلات قرنطینه، عدم توجه 
به سرعت واکسیناسیون و اخبار ضد و نقیض منتشر شده از سوی مسوولین، رفتارهای 
متناقض مانند تشویق به برگزاری برخی مراسمات و در مقابل ممانعت از برگزاری مراسم  
های خانوادگی، دستوالعمل های متناقض در خصوص قرنطینه ها مانند آزاد بودن و 
فعال بودن حمل و نقل عمومی درون شهری و برون شهری مانند اتوبوس، قطار، 

هواپیما و تاکسی  ها و محدودیت شدید برای تردد خودرو های شخصی و مسایلی از 
این دست و تکرار آنها در طول ۵ موج کرونا موجب بی اعتمادی و عدم رعایت پروتکل 

های بهداشتی توسط مردم شده است.
گروه های مورد پذیرش جامعه مردم را به مقابله با کرونا دعوت کنند

 متخصص روانشناسی و استاد دانشگاه نیز با اشاره به شیوع کرونا و خستگی 
روانی ناشی از این بیماری گفت: اکنون گروه های مرجع و مورد پذیرش جامعه نظیر 
روانشناسان و مشاوران، بازیگران، ورزشکاران باید مردم را به رعایت ضوابط بهداشتی 

مقابله با کرونا دعوت کنند.
حسین ابراهیمی مقدم  افزود: در حال حاضر آمار ابتلا به کرونا و مرگ ومیر ناشی از 
این بیماری در سراسر کشور افزایش و اغلب شهرها در وضعیت قرمز قرار گرفته است.

وی تصریح کرد: این شرایط و شیوع گسترده بیماری در جامعه از علل متعددی 
نشات گرفته است. تاخیر در روند واکسیناسیون، مشکلات اقتصادی و معیشتی و به 
دنبال آن عدم رعایت قرنطینه خانگی و حضور در اجتماعات از جمله دلایل تشدید 

کووید۱9 در کشور است.
بیماری  این  از شیوع  به دو سال  نزدیک  امروز  داد:  توضیح  دانشگاه  استاد  این 
می گذرد، برای برخی گروه های جمعیتی نظیر کارگران روزمزد امکان رعایت قرنطینه و 

تعطیلی کسب وکار وجود نخواهد داشت.
ابراهیمی مقدم گفت: اکنون براساس آمار اعلامی، خط فقر به ۱۰ میلیون تومان 
رسیده، مطابق با این آمار بسیاری از خانوارهای ایرانی زیر خط فقر بوده و این جمعیت 

توان رعایت برخی دستورالعمل های بهداشتی را نخواهد داشت.
مقابله همگانی با کرونا در گرو تزریق روحیه نشاط به جامعه

ابراهیمی مقدم خاطرنشان کرد: امروز تقویت ضوابط بهداشتی و مقابله جمعی با 
کرونا مستلزم تقویت روحیه شادی و نشاط و تولید و تزریق احساس امید به جامعه 

است.
وی افزود: آموزش های منطقی همراه با استدلال از طریق رسانه ها نیز می تواند در 
این رابطه اثرگذار باشد. شفافیت در ارائه امار و اخبار، گفت و گو با مردم، نقد سالم، 
پرهیز از اطلاعات ضد ونقیض و حمایت های مالی و معیشتی نیز در افزایش مقابله 

همگانی با کرونا اثربخش خواهد بود.
این مدرس تاکید کرد: استفاده از گروه های مورد پذیرش جامعه همچون هنرمندان، 
رعایت  به  را  مردم  می تواند  نیز  و...  ورزشکاران  روانشناسان،  مشاوران،  بازیگران، 

پروتکل های بهداشتی تشویق و ترغیب کند.
به گفته وی، مردم با الگوبرداری صحیح می توانند درست عمل کنند و با حفظ روحیه 

امیدواری در راستای حفظ سلامتی و جان خود و اطرافیان گام بردارند.
نقش مردم در کنترل کرونا

فارغ از عامل عادی  انگاری کرونا در میان مردم، آنچه مسلم است اینکه کرونا به ویژه 
سویه  های جدید آن بیشتر قربانیان خود را از میان افرادی انتخاب می کنند که نسبت 
به رعایت دستورالعمل  های بهداشتی توجه کمتری دارند. واقعیت آمارها از وضعیت 

ناگوار شیوع کرونا در کشور و خسارت  های مالی و جانی آن به مردم حکایت دارد.
افزایش قابل توجه شمار قربانیان تاکید بر لزوم مقابله جدی با موج جدید کرونا را 
از سوی رهبر انقلاب به دنبال داشته است. رهبری مهار کرونا را مساله اول و فوری 
کشور خوانده و لازمه مقابله با تغییر شکل و جهش ویروس را به کارگیری آرایش و شیوه  
های دفاعیِ جدید و محکم خوانده اند. رهبری ضمن تاکید بر گسترش آزمایش  های 
بیماریابی رایگان، لزوم تهیه واکسن، تامین دارو و حضور جدی و قوی نیرو های مسلح، 
همکاری مردم در رعایت شیوه  نامه های بهداشتی را هم مورد توجه و تاکید قرار دادند.

دولت سیزدهم هم بارها تاکید کرده که مقابله با کرونا را در صدر برنامه  های خود قرار 
داده است. این روز ها که دولت و همه دستگاه  های اجرایی اولویت خود را مقابله با 
کرونا و تامین واکسن و داروی این بیماری قرار داده اند، جا دارد شهروندان با رویکرد 
تازه و مسوولانه  تری نقش خود به عنوان حلقه ای از زنجیره اجتماع نسبت به کنترل 
کرونا را به رسمیت بشناسند و به رغم وجود برخی مشکلات، رعایت کامل دستورالعمل  
ها را مورد توجه قرار دهند، چرا که شیوع گسترده تر کرونا در وهله نخست به سلامت و 

معیشت خود مردم آسیب بیشتری خواهد زد. 
عادی  انگاری شرایط، خود پدیده ای مسری و اجتماعی است که در صورت عدم 
رعایت دستورالعمل  ها به صورت تصاعدی افزایش می یابد و به گسترش بیش از پیش 
کرونایی می انجامد که در جهش  های ژنتیکی جدیدش بر قدرت سرایت خود افزوده و 
راحت تر و سریعتر از نمونه  های قبلی از فردی به فرد دیگر انتقال می یابد. بر این مبنا، 
تک تک افراد جامعه در برابر رعایت بیش از پیش پروتکل های بهداشتی و مقابله با موج 

عادی انگاری شرایط مسوولیت دارند.

مدیربنیاد خانواده گفت: متاسفانه در کشور ما متولی خاصی برای ارائه 
آموزش های لازم مهارت های زندگی و تشکیل خانواده وجود ندارد این در 

حالی است که عدم وجود مهارت عمده ترین عامل طلاق است.
علیرضا امیدواریان مدیر بنیاد خانواده با اشاره به اینکه در استرالیا و کشورهای 
دیگر جوانان برای ازدواج باید گواهینامه ازدواج داشته باشند عنوان کرد: در 
از گرفتن گواهینامه  و پس  آموزشی شرکت کرده  باید در کلاس های  واقع 
می توانند تشکیل خانواده دهند اما در ایران آموزش کافی برای ازدواج جوانان 

ارائه نمی شود.
این روانشناس و کارشناس خانواده علت افزایش آمار طلاق و اختلاف ها را 
نداشتن مهارت برای زندگی کردن خواند و اظهار داشت: در کشور ما متولی 
خاصی برای ارائه آموزش های لازم در این زمینه وجود ندارد و لازم است یک 
وزارت خانواده و یک مجموعه متمرکز در این زمینه کار کند و به مردم خدمت 

ارائه دهد.
وی با اشاره به اهمیت آموزش عنوان کرد: در مورد طلاق با ذره ای آموزش 
حین طلاق توانستیم یک سوم از مخاطبان را به زندگی بازگردانیم، تصور کنید 
از ۵۰ هزار نفر، ۱۵ هزار نفر به زندگی بازگشته اند. در زمینه ازدواج نیز ما باید با 

یک دوره آموزشی در حد توان خود افراد زیادی را وارد زندگی کنیم.
امیدواریان علت وجود مشکل در زندگی خانواده ها و افزایش آمار طلاق را عدم 
مهارت های ارتباطی، جنسی و غیره خواند و تصریح کرد: طی بررسی های 
انجام شده، بیشتر طلاق ها مربوط به سه سال اول زندگی است. اصلی ترین 
دلایل آن نیز این است که جوانان به صورت هیجانی یا بدون داشتن مهارت 

زندگی را شروع کرده اند.
مدیر بنیاد خانواده اظهار داشت: در صورتی که آموزش های لازم زندگی را 
پیش از آغاز زندگی مشترک به جوان ارائه دهیم، مشاوره های ازدواج را اجباری 
کنیم، افراد متخصص تربیت و محتوای خوب تولید کنیم جلوی بروز مشکلات 

در زندگی ها گرفته می شود و آمار طلاق در این حد افزایش پیدا نمی کند.
امیدواریان ادامه داد: اسلام آئین الهی و مقدسی است که برای خانواده 
اهمیت فراوان قائل است و آن را سنگ بنای مهم حیات اجتماعی می شناسد. 
اسلام وحدت جامعه را از وحدت زوجین و وحدت اعضا خانواده می شناسد و 

علایق انسانی موجود در خانواده را قابل گسترش و نشر در جامعه به حساب 
می آورد. اسلام معتقد است برای اینکه جامعه ها تحت ضابطه در آیند چاره ای 
جز این نیست که نخست خانواده تحت ضابطه درآید و هر گونه نظم و سازندگی 
باید از خانواده آغاز شود و دامنه سازندگی و گسترش به جامعه کشانده شود و 

حیات اجتماعی تحت نظم و ضابطه در آید.
وی با تاکید بر اینکه اسلام خانواده را کانون اخلاقی جامعه می داند، اظهار 
منش  و  وحدت  موجد  خانواده  در  موجود  ارتباطات  و  تربیت  نوع  داشت: 
اجتماعی است. اسلام خواستار نسلی سالم، پاک و عفیف و موجد افتخار برای 
جامعه انسانی است. چنین نسلی جز در دامن خانواده سالم نمی تواند تربیت 
شود. وظیفه ای که خانواده در قبال تربیت فرد دارد و نقش مهمی که در این 
زمینه ایفا می کند در واقع به وظیفه او در قبال تربیت جامعه پیوند می خورد. به 
طوری کلی باید گفت که در کشور شاکله خانواده وضعیت بسیار خوبی ندارد.

مدیر بنیاد خانواده افزود: وضعیت نامناسب خانواده ها بخشی به مسائل 
اقتصادی بر می گردد و بخشی مربوط به فرهنگ است. با توجه به بررسی ها 
و آمار موجود مدیریت فضای خانواده خوب نیست. متأسفانه تاکنون نظام 
فرهنگی و تربیتی درست برای مردم فراهم نکردیم. تاکنون همه اقدامات در 
حد شعار بوده و فعالیتی به صورت عملی و ملموس که مردم آن را بپذیرند و 

استفاده کنند، آماده نکردیم.
امیدواریان با بیان اینکه نبود و عدم ارائه الگو یا مدل مناسب به مردم یک ایراد 
است، گفت: مدلی که می خواهیم تعریف و معرفی کنیم باید اسلامی_ ایرانی و 
جذاب و به فرهنگ مردم نزدیک و قابل اجرا باشد. بحث خانواده مهم، پیچیده، 
کاربردی و ارزشمند است و متولی درستی در کشور ندارد و در این راستا وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، قوه قضائیه و قوه مجریه موظف هستند که کار کنند.
وی بیان کرد: اسلام با مد نظر قرار دادن تأثیرات خانواده در تربیت فرزندان، 
سلامت اجتماع را در گروی خانواده سالم می داند. خانواده سالم علاوه بر رشد 
و شکوفایی فرزندان، تربیت سالمی که همسران از یکدیگر دریافت می کنند 
را نیز از نظر دور نگه نمی دارد. خانواده سالم چارچوب امنی برای همسر و 
فرزندان آنهاست و این چارچوب گسترش یافته، چارچوب امن جامعه را فراهم 

می کند.

در گفتگو با مدیربنیاد خانواده مطرح شد؛

لزوم وجود نهاد متولی آموزش مهارت های زندگی به جوانان برای ازدواج

چرا شهروندان دستور العمل های بهداشتی را رعایت نمی کنند؟

وقفهدرمهارکروناباعادیانگاریشرایط
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وزیر راه و شهرسازی:

 توانمندی برای ساخت ۴ میلیون 
مسکن در کشور وجود دارد

وزیر راه و شهرسازی گفت توانایی لازم برای ساخت یک میلیون مسکن در هر 
سال وجود دارد و می توان در طول دوره این دولت، ۴ میلیون مسکن را عرضه کرد.

رستم قاسمی شامگاه یکشنبه در برنامه تیتر امشب شبکه خبر؛ برنامه های وزارت 
راه و شهرسازی در دولت سیزدهم را تشریح کرد و افزود: توان مهندسی، فنی و 

شرکت هایی که عملا بتوانند یک میلیون مسکن را بسازند، در کشور وجود دارد.
وی ادامه داد: با توجه به قانون اخیر مجلس شورای اسلامی، همه وزارتخانه ها 
موظفند زمین خود را در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند. در حال حاضر 

بیش از یک میلیون هکتار زمین دولتی وجود دارد که باید در اختیار ما قرار گیرد.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: باید این زمین هایی که در درون شهرها هم وجود 

دارند، مورد استفاده قرار گیرند. ما به زودی این زمین ها را تملک خواهیم کرد.
قاسمی با بیان اینکه موضوع مسکن برای رئیس جمهوری بسیار اهمیت دارد، 
یادآور شد: یکی از اتفاقات خوبی که رخ داده است، صندوق توسعه مسکن را راه 
اندازی کرده ایم که بودجه اساسی از طرق مختلف به دست می آورد که از این محل 

منابع خوبی برای حل مشکل بخش های کم درآمد خواهد بود.
وی خاطر نشان کرد تلاش ما بر این است که برای اقشار کم درآمد هزینه ساخت 

مسکن را کاهش دهیم.
وزیر راه و شهرسازی با یادآوری اینکه در سال 99 حدود پنج درصد تسهیلات 
بانک ها برای کل ساخت و ساز کشور، اختصاص داده شده است؛  اظهار داشت: 
مصوبه ای داریم که ۲۰ درصد تسهیلات بانک ها باید به حوزه مسکن اختصاص 
یابد. سود آن هم پیش بینی شده که با توجه به تورم موجود بسیار خوب است اما 
برای آن عده که بازپرداخت این تسهیلات را ندارند یا مشکل دارند، باید سود را 

کاهش دهیم و آن را پلکانی کنیم.
قاسمی به شیوه ساخت مسکن هم اشاره کرد و گفت: نخست شیوه انبوه سازی 
است که تجربه زیادی در این زمینه وجود دارد و شرکت های توانمندی هم حضور 
دارند. شیوه دیگر واگذاری زمین به مردم به ویژه روستائیان است تا خودشان به 

ساخت مسکن اقدام کنند.
وی با بیان اینکه تعداد شرکت های انبوه سازی که مشکل پیدا کرده اند بسیار 

اندک هستند، افزود: بحث مسکن، پیشران اقتصاد کشور خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی درباره وضعیت اجاره مسکن و افزایش آن اظهار داشت: 
اصل فلسفه ساخت مسکن برای صاحب خانه کردن مستاجران است، به دنبال 
آن هستیم به جای مسکن سازی، شهرسازی کنیم تا اماکنی شکل نگیرند که 
جمعیتی تنها شب در آن ساکن باشند. اگر این تعداد مسکن ساخته شود، هدف 

حل مشکل مستاجران است.
قاسمی یادآور شد: ساز و کار املاک و اسکان در حال بارگذاری است و بحث 

موجر و مستاجر را هم دنبال می کنیم تا شرایط اجاره سامان یابد.  
وی درباره قیمت مصالح ساختمانی هم گفت: متاسفانه در یکی دو ماه گذشته 
با  که  جلسه ای  نخستین  در  است.  داشته  غیرمنطقی  قیمت  افزایش  مصالح 
وزارت صنعت و تیم اقتصادی دولت داشتیم، قرار شد این مساله بررسی شود تا 
برای نهضت ساخت مسکن، بتوانیم مسکن را با قیمت منطقی به دست مصرف 
کننده برسانیم. وزیر راه و شهرسازی درباره سیاست حمل و نقل جاده ای هم 
اظهار داشت: کشور ما در موقعیتی قرار دارد که جایگاه حمل و نقل می تواند در 
افزایش نرخ جی دی پی اثر بسیار مثبتی داشته باشد. متاسفانه در سال های اخیر 

جاده های کشور نگهداری مناسبی نداشته است و هزینه زیادی را می طلبد.  
امکان  دولت  محدود  مالی  منابع  با  آزادراه ها  و  بزرگراه ها  داد:  ادامه  قاسمی 
توسعه زیادی ندارند و باید با شیوه های دیگر آن را ساخت. از سرمایه گذاران بخش 
خصوصی درخواست می کنم در این حوزه وارد شوند و برای نگهداری آزادراه ها 

فعالیت داشته باشند.

مرکز آماراعلام کرد:
قم و تهران کمترین و ایلام بالاترین نرخ تورم 
براساس آخرین داده های آماری قم و تهران به ترتیب با ۴۰.9 درصد و ۴۱.۸ 
درصد کمترین و ایلام با ۵۱.۴ درصد بالاترین نرخ تورم سالیانه را به خود اختصاص 

دادند. 
مرکز آمار در آخرین گزارش خود میزان نرخ تورم در نقاط مختلف کشور را منتشر 

کرد. 
براساس آخرین داده های آماری نرخ تورم کل کشور در مرداد ماه ۴۵.۲ درصد 
بود. عدد شاخص کل برای خانوارهای کشور طبق سال پایه ۱۳9۵ به ۸.٣٣٧ 

رسید که نسبت به ماه قبل ٣.٢ درصد افزایش نشان می  دهد. 
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان کهگیلویه 
و بویراحمد با ٤.٩ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان    قم با 

١.۸ درصد افزایش است. 
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای کشور ٤٣.٢ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان ایلام )٥٣.٤ درصد( و کمترین آن مربوط به استان تهران  )٣٧.٦ درصد( 

است. 
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٤٠٠ برای خانوارهای کشور به عدد 
٤٥.٢ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام با ۵۱.۴ 

درصد  و کمترین آن مربوط به استان قم با ٤٠.٩ درصد است.
خانوارهای شهری استان فارس بیشترین نرخ تورم 

در مرداد ماه امسال عدد شاخص کل برای خانوارهای شهری به ٣٣۴.۱ رسید که 
نسبت به ماه قبل ٣.٢ درصد افزایش نشان می  دهد. 

در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای شهری مربوط به استان فارس 
با ٤.٦ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان   قم با ١.٨ درصد 

افزایش است.
 درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
برای خانوارهای شهری کشور ٤٢.٤ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهای شهری مربوط به استان ایلام  با ٥٢.٣ درصد و کمترین آن مربوط به 

استان تهران با ٣٧.٤ درصد است. 
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٤٠٠ برای خانوارهای شهری به عدد 
٤٤.٥ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام  با ٥٠.٩ 

درصد و  کمترین آن  مربوط به  استان   قم ٤٠.٨ درصد است.
نرخ تورم خانوارهای روستایی در مردادماه

در مرداد ماه ١٤٠٠ عدد شاخص کل برای خانوارهای روستایی به ٣٥٨.۱ رسید 
که نسبت به ماه قبل ٣.٢ درصد افزایش داشته است. 

استان  به  مربوط  روستایی  خانوارهای  ماهانه  تورم  نرخ  بیشترین  ماه  این  در 
کهگیلویه و بویراحمد با ٥.٨ درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به 

استان  کردستان با ١.٧ درصد افزایش است. 
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای روستایی ٤٧.۷ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان  ایلام با ٥٨.٤ درصد و کمترین آن مربوط به استان سمنان با ٣٩.٣ درصد 

است.
 نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٤٠٠ برای خانوارهای روستایی به 
عدد ٤٨.٧ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان  کرمانشاه 

با ٥٤.٤درصد و کمترین آن مربوط به استان  تهران  با ٤٢.٦ درصد است.

یک کارشناس اقتصاد مسکن اظهار داشت: علاوه بر اینکه سیستم بانکی توان 
تامین منابع لازم برای احداث یک میلیون واحد مسکونی در سال را ندارد باید توجه 
داشته باشیم که سیاست گذاری های اعتباری برای سال ۱۴۰۰ هم تعیین شده و 

چنین منابعی پیش بینی نشده است.
مهدی سلطان محمدی درباره ماموریت وزارت راه و شهرسازی برای ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی در سال  اظهار داشت: موضوع بسیار مهم منابع پولی و 
سرمایه لازم برای احداث این میزان واحد مسکونی است که این سرمایه یا باید از 
طریق مردم و بخش خصوصی و یا دولت و سیستم بانکی تامین شود. به خوبی  
می دانیم که در اقتصاد ما چنین ظرفیتی وجود ندارد کما اینکه اگر چنین ظرفیتی 
وجود داشت در سال های گذشته ساخت و ساز با حجم های بالاتری انجام می شد 

و امروز با چنین انباشتی از تقاضا مواجه نبودیم.
وی با اشاره به افزایش هزینه های ساخت و ساز ادامه داد: هزینه احداث هر متر 
مربع واحد مسکونی به شدت بالا رفته به طوری که قیمت مصالح نسبت به سه 
سال گذشته بین ۵ تا ۱۰ برابر شده، بنابراین سازندگان برای پیشبرد پروژه های 
خود به سرمایه بیشتری نیاز دارند. همچنین قیمت زمین و عوارض ساختمانی 
هم افزایش قابل توجهی داشته و اگر فرضا سازنده ای در سال های گذشته توان 
ساخت ۱۰ واحد مسکونی را داشت با همان سرمایه دیگر قادر به پیشبرد چنان 

پروژه ای نیست.
کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه سیستم بانکی هم توان تامین مالی چنین 
پروژه ای را ندارد، گفت: علاوه بر اینکه سیستم بانکی توان تامین منابع لازم برای 
احداث یک میلیون واحد مسکونی در سال را ندارد باید توجه داشته باشیم که 
سیاست گذاری های اعتباری برای سال ۱۴۰۰ هم تعیین شده و چنین منابعی 

پیش بینی نشده است.
توسل به بانک مرکزی ساخت و ساز را کاهش می دهد 

سلطان محمدی با تاکید بر اینکه با توجه به شرایط فعلی اقتصاد کشور، چنین 
ظرفیتی در سیستم بانکی وجود ندارد اظهار داشت: تامین چنین حجمی از 
اعتبار برای بخش مسکن از طریق جذب منابع مردم توسط سیستم بانکی قابل 
انجام نیست مگر اینکه بانک ها به بانک مرکزی متوسل شوند که آن هم به مفهوم 
افزایش نقدینگی و بالا رفتن نرخ تورم است که در نهایت در میزان ساخت و ساز اثر 
می گذارد و از آنجایی که هزینه ها را افزایش داده و در نتیجه حجم ساخت و ساز را 

کاهش می دهد.
این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه در بخش مصالح ساختمانی برای 

پروژه ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال جای نگرانی کمتری وجود دارد 
گفت:  تولید داخل ظرفیت بالایی برای فولاد و سیمان دارد که در حال حاضر بخش 
قابل توجهی از آن در حال صادرات است که با افزایش ساخت و ساز در داخل 
کشور می توان صادرات را به سمت تقاضای داخلی سوق داد. باید توجه داشته 
باشیم که تجربه ساخت ۷۰۰ تا ۸۰۰ واحد مسکونی در سال را داریم و آن زمان هم 
مصالح ساختمانی تولید داخل این نیاز بازار را تامین کرد البته امکان دارد تا حدی 

فشارهایی وارد شود که منجر به افزایش قیمت مصالح بشود.
واحد  میلیون  برای ساخت یک  اراضی  تامین  مولفه  و  عامل  به  اشاره  با  وی 
مسکونی در سال گفت: مساله بسیار مهم در این پروژه تامین زمین است هر چند 
که در کشورمان زمین های بایر قابل توجهی وجود دارد اما به این معنا نیست که 
بتوانیم دراین اراضی بایر ساخت و ساز داشته باشیم چرا که موضوع بسیار مهمی 
که هزینه ساخت این پروژه را افزایش می دهد، آماده سازی اراضی برای تبدیل 

مناطق سکونت گاهی است.
سلطان محمدی افزود: برای تامین این زیرساخت ها و احداث ساختمان ها و 
فضاهای عمومی و مایحتاج نیازهای زندگی شهری دولت باید سرمایه گذاری های 
کلانی انجام دهد در غیر این صورت پروژه ساخت و ساز مسکن موفق نخواهد بود.
کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه در شهرهای بزرگ فعلا 
چنین ظرفیتی برای تامین اراضی وجود ندارد گفت: می دانیم که در شهرها قیمت 
زمین به صورت تصاعدی در حال افزایش است و برای اجرای این پروژه نیاز به 
برنامه ریزی و سرمایه گذاری در شهرهای جدید داریم و این هم موضوعی نیست که 

به سرعت به اجرا در بیاید و آن را از تنور خارج کنیم.
وی با بیان اینکه تبدیل اراضی شهرهای جدید به زمین های قابل سکونت زمان بر 
است اظهار داشت: امروز شاهد آن هستیم که شهرهایی مانند پردیس و هشتگرد 
که در اطراف تهران ساخت و سازهای انبوهی در این مناطق شکل گرفته هنوز به 
نحو مطلوبی آماده سکونت نشده اند و هنوز هم نیاز به افزایش سرمایه گذاری بیشتر 

در این مناطق وجود دارد.
سلطان محمدی با اشاره به هزینه های احداث این پروژه گفت:  اگر برای هر واحد 
با احتساب مشاعات ۱۰۰ تا ۱۲۰ مترمربع درنظر بگیریم که در کمترین ارقام هر 
متر چهار تا پنج میلیون تومان هزینه ساخت داشته باشد می بینیم که هزینه تمام 

شده هر واحد چیزی حدود ۵۰۰ میلیون تومان است.
راهکار تامین مالی وعده مسکنی دولت، اوراق است

وی ادامه داد: باید توجه داشته باشیم که هزینه های ساخت و ساز فضاها و 

ساختمان های عمومی، راه های دسترسی، انشعابات و هر زیرساختی را که این 
زمین ها را آماده سکونت می کند هزینه هایی برابر با هزینه ساخت و ساز واحدهای 
توسعه  بخش  در  هم  کلانی  سرمایه گذاری های  باید  بنابراین  دارد  مسکونی 

زیرساخت ها شود که این سرمایه گذاری ها بر عهده دولت است.
این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد:  هر چند که در پروژه های ساخت 
مسکن هزینه این زیرساخت ها دیده نمی شود اما مسئولین باید توجه داشته باشند 
که سرمایه گذاری برای احداث زیرساخت های سکونت گاهی کمتر از ساخت و ساز 

واحدهای مسکونی نیست.
سلطان محمدی با تاکید بر اینکه حق مسکن در تمام دنیا از حقوق پایه ای مردم 
محسوب می شود و دولت ها مسئولیت تامین آن را دارند گفت: اگر منابع دولت ها 
برای تسهیل ساخت و ساز محدود است این امتیازات باید متوجه محروم ترین اقشار 
اجتماعی کشور شود و قطعا دولت در مقیاس کل کشور توانایی تصدی گری در 
ساخت مسکن را ندارد. باید توجه داشته باشیم که تمام شهرهای بزرگ هم توسط 
خود مردم ساخته شده به طوری که 9۵ درصد ساخت و سازها امروز توسط مردم 

انجام شده است.
وی ادامه داد: همان طور که گفته شد بخش عمده ای از ساخت و سازها توسط 
مردم انجام شده و اگر امروز میزان ساخت و ساز کاهش یافته علت این است که 
تامین سرمایه بسیار دشوار شده و سیستم بانکی قادر نیست این تامین مالی را 

انجام دهد و توان پشتیبانی از آن را ندارد.
بایر متعلق به دولت است و برای اجرای چنین  با بیان اینکه زمین های  وی 
پروژه هایی باید اراضی را از انحصار خارج کند، اظهار داشت: بخش خصوصی  
زمینی در اختیار ندارد که بتواند در این پروژه ها با چنین مقیاسی از آنها استفاده 
کند و این زمین های بایر در اختیار دولت است که برای تحقق هدف ساخت یک 

میلیون واحد در سال این اراضی را باید از انحصار خارج کند.
نرخ اوراق مسکن باید متناسب با نرخ تورم و نرخ واقعی بهره باشد 

این کارشناس اقتصاد مسکن در پاسخ به این سوال که آیا پروژه مسکن مهر در 
دولت سیزدهم تکرار می شود، تاکید کرد: مهمترین موضوع روش تامین مالی 
آنها است. معتقدم یکی از روش های تامین مالی می تواند استفاده از اوراق باشد 
و بهترین راهکار این است که اوراق مسکن در کشور منتشر شود که البته نرخ این 

اوراق بسیار مهم و تعیین کننده است.
سلطان محمدی با بیان اینکه نرخ اوراق قطعا باید متناسب با نرخ تورم و نرخ 
واقعی بهره باشد گفت: این اوراق فعلا با نرخ ۱۸ تا ۲۰ درصدی جذب می شود که 
در نتیجه با در نظر گرفتن هزینه های سیستم بانکی عمل قیمت تمام شده وام ها به 
۲۰ الی ۲۲ درصد می رسد که گروه هدف این طرح قادر به پرداخت اقساط چنین 
وامی نخواهند بود. البته در اینجا دولت می تواند نقش حمایت کننده داشته باشد 
و برای بخشی از اقشار هدف یارانه ای در نظر بگیرد و بخشی از هزینه های وام را 
تقبل کند که به نوبه خود باعث افزایش کسری بودجه در سال های بعد و تشدید 

تورم خواهد شد.
این کارشناس اقتصاد مسکن با تاکید بر اینکه در حوزه اوراق موضوع بسیار مهم 
ایجاد تعهدات برای دولت است گفت: باید توجه داشته باشیم که امروز دولت با 
کسری ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی در بودجه مواجه است و اگر بخواهیم تعهدات 
بیشتری برای دولت ایجاد کنیم اولا هم خلاف قانون بودجه است و دوم اینکه باید 
منابع آن دیده شود چراکه در غیر این صورت عینا باعث افزایش نرخ تورم می شود 

در نتیجه تمام هزینه های ساخت و ساز مسکن را بالا می برد.
سلطان محمدی ادامه داد: موضوع دیگر در بحث اوراق این است که این گونه 
نیست هر چه اوراق منتشر شد بلافاصله به فروش برود و پول از جیب مردم به خزانه 
دولت بیاید. اولا باید در نظر گرفت اگر به یک باره نقدینگی از طریق اوراق وارد این 
بخش شود تامین مالی برای بازارهای دیگر مشکل پیدا می کند. به خصوص که 
دولت در ماه های ابتدایی امسال چندان در فروش اوراق موفق نبوده و در شش ماه 
آ تی باید حجم زیادی از اوراق را جمع آوری کند تا بتواند کسری بودجه را پوشش 
دهد وگرنه با افزایش پایه پولی و نقدینگی و در نتیجه با تورم سنگین تری روبرو 

می شویم.

 یک کارشناس اقتصاد مسکن:

برایتامینمسکندولتاراضیملیراازانحصارخارجکند

وعده  دولت  داشت:  اظهار  اقتصادی  کارشناس  یک   
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال را داده، از سوی 
دیگر وزارت صمت وعده تامین مواد اولیه با قیمت ارزان را 
داده همچنین وزارت بهداشت اعلام کرده در یک بازه زمانی 
مشخص تمام کشور را واکسینه می کند که تمام این وعده ها 
هزینه های قابل توجهی را برای دولت ایجاد می کنند و از 
سوی دیگر می دانیم که دولت می خواهد مردم در یک بازه 
زمانی کوتاه این تغییرات را در سفره خود ببینند و در حالی 
که این توقعات در کشور ایجاد شده، می دانیم که ذخایر ارزی 
بسیار کاهش یافته است بنابراین می توان پیش بینی کرد در 

صورت نبود برجام، نرخ دلار بش از این افزایش می یابد.
درباره  ایلنا  گفت وگو   در  هاشمی  حسینی  بهاءالدین 
سرنوشت نرخ ارز بدون برجام اظهار داشت: اگر فرض بر این 
باشد که روند مذاکرات برجام طولانی شود و در سال ۱۴۰۰ 

در برجام به نتیجه ای نرسیم، معتقدم با توجه به ترکیب تیم 
اقتصادی دولت و همچنین وعده های هزینه زا و پروژه هایی 
که هزینه تراشی می کند و همچنین با توجه به کاهش ذخایر 

ارزی، نرخ دلار افزایش یابد.
واحد  میلیون  یک  ساخت  وعده  دولت  داد:  ادامه  وی 
مسکونی در سال را داده، از سوی دیگر وزارت صمت وعده 
وزارت  همچنین  داده  را  ارزان  قیمت  با  اولیه  مواد  تامین 
تمام  مشخص  زمانی  بازه  یک  در  کرده  اعلام  بهداشت 
کشور را واکسینه می کند که تمام این وعده ها هزینه های 
قابل توجهی را برای دولت ایجاد می کنند و از سوی دیگر 
می دانیم که دولت می خواهد مردم در یک بازه زمانی کوتاه 
این تغییرات را در سفره خود ببینند و در حالی که این توقعات 
در کشور ایجاد شده، و می دانیم که ذخایر ارزی بسیار کاهش 
یافته است بنابراین می توان پیش بینی کرد در صورت نبود 
برجام، نرخ دلار بیش از قیمت امروز خواهد بود و عده ای از 

دلار ۵۰ هزار تومانی هم حرف می زنند.
حرکات نمایشی می تواند تورم را افزایش دهد

این کارشناس اقتصادی با اشاره به کسری بودجه و تاثیر آن 
بر اقتصاد گفت: امروز با کسری ۵۰ درصدی بودجه مواجه 
هستیم و سطح نقدینگی به حد یک سیل طغیانگر رسیده 
که هر روز شاهد افزایش میزان نقدینگی هم هستیم بنابراین 
را  دولت  پرداخت  دستورهای  است  مجبور  مرکزی  بانک 
انجام دهد و می دانیم که هزینه های جاری هم هر روز بیشتر 
می شود از سوی دیگر قطعا رشد اقتصادی امسال هم منفی 
خواهد بود. حسینی هاشمی با اشاره به وعده ساخت یک 
از جدی ترین وعده های  یکی  یادآور شد:  میلیون مسکن 
دولت ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال است. گویا 
مردان دولت اعداد و ارقام را فراموش کرده اند اما ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی در شرایط تنگنای مالی به طور قطع 

در بازار کالای ساختمانی تاثیر می گذارد و قیمت تمام شده 
مسکن را بالا می برد و همین مساله تورم زا است.

از  استقراض  نقدینگی،  افزایش  مخرب  آثار  افزود:  وی 
انتشار پول بدون پشتوانه و همچنین عدم  بانک مرکزی، 
ایفای شرکت های دولتی نزد بانک ها می تواند هرکدام نقش 

خطرناکی در افزایش نرخ تورم داشته باشد.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه شواهد نشان 
می دهد ارز صادراتی برنمی گردد، خاطرنشان کرد: با توجه 
به درآمد و منابع ارزی مختصری که داریم همچنین نرخ ارز 
مبادلاتی با نرخ بازار بسیار فاصله دارد، می توان گفت برگشت 
ارز هم نخواهیم داشت و میزان برگشت ارز صادراتی قابل 

توجه نخواهد بود.
حسینی هاشمی افزود: بنابراین دوباره تقاضا برای ارز در 
بازار ایجاد می شود و از آنجایی که منابع ارزی محدود است، 
این تقاضا منجر به رشد قیمت ارز می شود. از آنجایی که تمام 
قیمت ها به نرخ ارز متصل شده بلافاصله پس از افزایش نرخ 
ارز، نرخ تورم هم بالا می رود و امسال نرخ تورمی خواهیم 

داشت که کشور تاکنون آن را تجربه نکرده است.
وی با بیان اینکه دولت حتی توان اقدامات نمایشی را هم 
ندارد، اظهار داشت: از آنجایی که انبارها خالی هستند، 
دولت اگر بخواهد اقدامات نمایشی انجام بدهد، شرایط را 
احمدی نژاد  جمهوری  ریاست  دوره  در  می کند.  سخت تر 
اندک کالایی که در  و  انجام شد  اقدامات نمایشی  همین 
را  آن  سرعت  به  دلالان  که  آمد  بازار  به  شد  ذخیره  انبارها 
خریدند و کشور در یک دوره ای با بحران کمبود کالا مواجه 
شد البته باید تاکید کنم در آن دوره نرخ هر بشکه نفت بالای 

۱۲۰ دلار بود و تحریم ها مثل امروز شدت نگرفته بود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: بنابراین با توجه به 
کاهش ذخایر ارزی و کمبود کالا در انبارها، حرکات نمایشی 

می تواند تورم را افزایش دهد.
نباید مدام بر طبل نپیوستن به FATF بکوبیم

حسینی هاشمی با بیان اینکه البته باید توجه داشته باشیم 
برجام به تنهایی نمی تواند مشکلات اقتصادی امروز ایران را 
برطرف سازد، گفت: آقایان بلیت یکطرفه گرفتند و علاوه بر 
 FATF را داریم که اعلام می شود به FATF برجام ما موضوع
نمی پیوندیم و آن را قبول نداریم. وی افزود: حتی اگر قصد 
ملحق شدن به FATF را نداشته باشیم نباید مدام بر طبل آن 

بکوبیم و از تریبون های مختلف آن را اعلام کنیم.
رفع  بودن  زمانبر  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  این 
 FATF مشکلات کشور حتی با احیای برجام و پیوستن به
پایان امسال مذاکرات برجام به  تا  اگر  تصریح کرد: حتی 
نتیجه برسد و به FATF بپیوندیم بازهم در یک مدت زمانی 
کوتاه مشکلات اقتصادی برطرف نمی شود چرا که هیچ یک 
از بانک های ما امروز شرایط فعالیت در بازارهای بین المللی 
را ندارند و با ریسک های بالایی مواجه هستند که کمتر بانک 
و شرکتی حاضر می شود این شرایط را بپذیرد و به طور قطع 

اصلاح این موضوعات زمانبر است.
حسینی هاشمی با تاکید بر اینکه متاسفانه زمان را از دست 
داده ایم و امسال تورم، رکورد بدی می زند، ادامه داد: ما امروز 
با چالش همسایگان هم مواجه هستیم. در حال حاضر با 
افغانستانی مواجه هستیم که در منطقه تنش ایجاد کرده و 

می تواند ایران را هم درگیر این تنش کند.
وی با بیان اینکه نباید از بانک هایی که فلج هستند انتظار 
معجزه داشت، گفت: احتمال می رود تیم جدید اقتصادی 
دست بر روی بانک ها بگذارند و سیاست های اصلاح ساختار 
بانکی را آغاز کنند اما در کشورهای موفق تمام سیاست ها بر 
مبنای اصول علمی و ساختاری جلو می رود و هر دولتی که بر 

سر کار می آید نمی تواند از این سیاست ها عدول کند.

یک کارشناس اقتصادی :

بدون برجام، افزایش قیمت دلار محتمل است

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی از موجودی حدود ۴.۵ 
میلیون تنی کالاهای اساسی در بنادر کشور خبر داد و گفت: ورودی و خروجی کالا 
در بنادر همخوانی ندارد و یکی از کارهایی که باید در این زمینه انجام داد، افزایش 
تعرفه های انبارها به اندازه ای است که انباشت کالا در بنادر برای صاحب آن صرفه 

اقتصادی نداشته باشد.
فرهاد منتصر کوهساری اظهار کرد: هم اکنون چهار میلیون و ۵۷۰ هزار تن انواع 

کالای اساسی در بنادر جنوبی و شمالی کشور وجود دارد  که البته نسبت به ماه های 
گذشته روند تخلیه و بارگیری کالا سرعت بیشتری پیدا کرده است.

وی با اشاره به گندم، ذرت، جو، سویا، برنج، شکر، روغن خام و دانه های روغنی 
به عنوان موجودی کالاهای اساسی در بنادر کشور، افزود: طی ماه های گذشته 
موجودی بنادر کشور از چهار میلیون و ۸۰۰ هزار تن به حدود ۴.۵ میلیون تن 
رسیده است و در زمینه رشد و تخلیه و بارگیری نیز نسبت به سال گذشته ۱۵ درصد 
رشد داشته ایم. همچنین در پنج ماهه نخست سال گذشته حدود 9 میلیون و ۱۴۰ 
هزار تن کالای اساسی از بنادر کشور تخلیه و بارگیری شد که این عدد در پایان مرداد 

ماه امسال به بیش از ۱۰ میلیون تن رسید.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: یکی دیگر 
از معیارهایی که نشان می دهد روند تخلیه و بارگیری کالای اساسی از بنادر کشور 
تسریع شده است اینکه در خرداد ماه امسال روزانه ۱۵۰۰ دستگاه کامیون در بنادر 
کشور کالای اساسی بارگیری می کردند اما در حال حاضر به صورت میانگین به 

۲۲۰۰ دستگاه در روز رسیده است. البته باید به این نکته هم توجه کرد که هم 
اکنون ورودی و خروجی کالا از بنادر کشور با یکدیگر همخوانی ندارد و باید سرعت 
خروجی را افزایش دهیم که برای این کار  تعداد کامیون ها باید به حداقل ۲۵۰۰ 

دستگاه در روز برسد.
منتصر کوهساری در پاسخ به سوالی درباره اینکه چرا کالاهای اساسی همواره 
در بنادر کشور انباشت شده و ترخیص آن ها با مشکلاتی نظیر تاخیر همراه است؟ 
گفت: در این زمینه باید فرآیند ترخیص کالا را بررسی کنیم که به چه دلیلی این 
فرآیند حدود ۵۰ روز و حتی بیشتر به طول می انجامد اما توجه به این نکته هم 
ضروری است که در دنیا تعرفه انبارداری در بنادر صعودی و بسیار بالاتر از ایران 
است به همین دلیل صاحب کالا علاقه مند نیست که کالایش روزهای طولانی در 
بنادر بماند اما در ایران اینگونه نیست و به دلیل اینکه ارزان ترین انبارها مربوط به 
انبارهای بنادر است، صاحب برای خرید، تجهیز یا اجاره یک انبار در شهر خودش را 
به زحمت نمی اندازد و به صرفه ترین کار برای او باقی ماندن کالایش در بنادر است.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی ؛

ارزانی انبارها و همخوانی نداشتن ورودی و خروجی
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سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: من باید درباره المپیک و عدم نتیجه گیری 
برخی اوزان پاسخ گو باشم.

محمد بنا در ابتدای نشست خبری در خصوص مسابقات انتخابی برای تیم 
کشتی فرنگی و اینکه بهتر بود به همه کشتی گیران میدان داده شود و برای 
جوانگرایی باید ۴ سال فرصت می دادیم و شاید بهتر بود فرصتی به جوانان داده 
می شد گفت: اول اینکه خواهش می کنم سوالات را یکی یکی بپرسید. همه این 
حرف ها جواب دارد. من باید درباره المپیک و عدم نتیجه برخی از اوزان پاسخگو 
باشم. نباید به ۱۵ سال قبل برگردیم. آن مسائل دیگر گذشته است. بنا ادامه 
داد: بیشتر سوالات شما درباره انتخابی مسابقات نروژ است. المپیک گذشته و 
حرفهایش را من خورده ام. اینکه راجع به چرخه و فرایند انتخابی انجام شده باید 
بگویم فرایند از زمان آقای رسول خادم آمده و چرخه از زمان من. سالهاست شرایط 
خاص خودم را برای مسابقات انتخابی داشته ام. فرایند آقای خادم یک شکل بوده 
و چرخه برای من به شکلی دیگر. وی افزود: درباره انتخاب نفرات نروژ باید بگویم 
صد درصد عدالت رعایت شده است. می توانید این را بپرسید. شرایط کرونایی را 
درک می کنید و این بهانه نیست. کرونا اگر نبود و قرار بود به سطح کشور نگاه کنیم 
طبعا مسابقات قهرمانی کور داشتیم اما در این ۲ سال و نیم که آمدیم ۲ مسابقه 
جام تخای برگزار کردیم. از دل جام تختی اول یکسری برای نور سلطان آمدند. بعد 
انتخابی مسابقات المپیک شروع شد تا رسیدیم به مسابقات جهانی نروژ. سرمربی 
تیم ملی کشتی فرنگی تصریح کرد: یکسری از مسابقات المپک بودند که باید کنار 
می ماندند و برای ۵ وزن دیگر باید مسابقات در نظر می گرفتیم. به تمام استان ها 
هر سهمیه ای که خواستند اجازه دادیم در جام تختی کشتی بگیرند. این مرحله 
اول برای انتخابی نروژ برای ۵ وزن بود. حتی به تیم جوانان هم اجازه دادیم که 
مسابقه بگیرند. نفرات سوم را هم کشتی گذاشتیم. از بین این ها ۱۰ نفر اول شدند. 
قبل از آن هم در مسابقات آسیایی قزاقستان حضور داشتیم. بقیه که کنار ماندند 
در مسابقات تختی حاضر شدند. در مسابقات وهبی امره هم حاضر شدیم. حتی 

فدراسیون اعلام کرد هر کس در مسابقات انتخابی شرکت نکند کنار می ماند.
* در ۷۷ کیلوگرم علی گرایی بهترین ماست

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با اشاره به چرخه انجام شده در اوزان مختلف، 
خاطرنشان کرد: علی گرایی در ۷۷ کیلوگرم بهترین ماست و غیر از او پشتام را 
داریم. حالا همه می گویند گرایی باید طلا می گرفت بله من هم همین را می گویم. 
پشتام در قهرمانی آسیا اول شد تشخیص دادیم چون در وزن ۸۲ کیلوگرم ضعف 

داریم از پشتام در این وزن استفاده کنیم.
بنا گفت: در 9۷ کیلوگرم ساروی در المپیک مدال گرفته و کشتی رو در رو بالی 
را برده بنابراین او بهترین این وزن است. اگر فلاح ادعای انتخابی داشت بالی 
جلوتر است، از طرفی ساروی ثابت شده است. در سنگین وزن اگر میرزازاده آن 
طرف جدول بود قطعا فینالیست می شد. ما هنوز به آن توان نرسیدیم که سنگین 
وزن های ما از کایالپ عبور کنند. از طرفی ما در این وزن علی اکبر یوسفی را 
نمی خواهیم از دست بدهیم که مچ پایش هم آسیب دیده است. برای من عزت 

کشورم از همه چیز مهمتر است.
بنا در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه ای کاش قبل از المپیک چرخه را 
می گفتید در این صورت حاشیه ای پیش نمی آمد، عنوان کرد: کوتاهی روابط 

عمومی فدراسیون است، به من ارتباطی ندارد. من کار خودم را می کنم.
* واکنش بنا به بد غذایی نجاتی

وی درباره اینکه شما گفته بودید نجاتی بد غذاست اما او گفته اینطور نیست و 
سنگ هم می خورد، تصریح کرد: سوال به گونه ای است که او اینطور جواب داده 
است. او به مسابقات صربستان ۲ وزن بالاتر اعزام می شود. نجاتی از ۱۵ روز قبل از 
اعزام غدد لنفاوی اش عفونت کرد. ضعف نجاتی در این باره بود نه که غذا نخورد. 
هر کسی در زمان وزن کم کردن در حالت های مختلف است و نجاتی به بو حساس 

بود. من به دکتر ساسان گفتم سعی کند نجاتی ریکاوری کند، حتی برایش برنج 
کته گرفتم. در این شرایط بود که گفتم بد غذاست.

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پاسخ به سوال خبرنگاری که پرسید فکر 
آیا می توان امیدوار بود دوباره این نتایج تکرار شود، خاطرنشان کرد:  می کنید 
گرجستان با همه سرمایه گذاری بررسی کنید که یک نقره در سنگین وزن داشت، 
ترکیه فقط یک برنز می گیرد، روسیه که خوب نبود، قزاقستان هم همین طور. یک 
زمانی ما ۳ مدال گرفتیم و قهرمان شدیم، برخی می گفتند مگر المپیک سکو دارد؟ 
برخی قبل از المپیک مصاحبه می کردند می گفتند این تیم مثل لندن است، چرا 

لندن؟ چرا مثل المپیک پکن نیست؟ من تا وقتی هستم انجام وظیفه می کنم.
* نتیجه فرنگی را به من نسبت ندهید

وی ادامه داد: ما محکوم به نتیجه هستیم. ما خیلی ریز در حال تغییر هستیم. 
من هر دفعه المپیک می روم باید تنم بلرزد این در حالی است که ۸ ماه به خاطر 
کرونا همه چیز تعطیل بود. چرا به پنجمی المپیک نگاه نمی کنید؟ خیلی پرتوقع 
شدید. عملکرد فرنگی را به من نسبت ندهید که هر کسی می آید بگوید خوب 
است یا بد. من وظیفه خودم را انجام می دهم. هر چیز که می گویید مانند عدالت، 

جوانگرایی و ... من در حال انجام آن هستم.
بنا درباره مسابقات جهانی نروژ، یادآور شد: در ایران در چند وزن نتیجه بگیری 
و در یک وزن نتیجه نگیری انتقاد می شود. بچه های ما جوان هستند و امیدوارم 
نتیجه مطلوب بگیریم. قول می دهیم بچه ها تا آخرین نفس بجنگند. چون المپیک 
برگزار شده باید ببینیم تیم های مختلف چه ارنج هایی دارند. من در اینجا باید 
نتایج آزاد و فرنگی جوانان در مسابقات جهانی تبریک می گویم. این نشان می دهد 

موفقیت ها هیچ وقت فروکش نمی کند.
* به ساروی گفتم می تواند درالمپیک بعدی طلا بگیرد

به مدال نرسید، گفت: شکست هر  اینکه  و  وی درباره شکست علی گرایی 
کشتی گیری به من مربوط است، ما نمی خواستیم علی گرایی پنجم شود اما گاهی 
فراموش می کنیم میدان با میدان فرق دارد. وقتی او با ژاپن کشتی گرفت گفتم 
دو برد قبل را فراموش کند. ژاپنی ها و آمریکایی ها بسیار متفاوت هستند، علی 
گرایی کشتی گیر فوق العاده ای است. علی بسیار با وجود است که الان حق خود 
را بگیرد. گاهی اوقات زمین خوردن در میدان بالاتر می تواند باعث شود در آینده 
بهتر نتیجه بگیرد. به هادی گفتم در این المپیک برنز گرفتی می توانی در المپیک 

بعدی طلا بگیری.
* نه با عبدولی نه هیچ کس، مسئله ای ندارم

اردو،  در  او  حضور  عدم  و  عبدولی  اظهارات  درباره  فرنگی  کشتی  سرمربی 
خاطرنشان کرد: عبدولی ورزشکار خوبی است. او آن موقع تهران بود گفتم بیا 
تمرین کن گفت می آیم اما بعد از آن به خانه می روم گفتم نه قرنطینه است حتی 
خودم هفته به هفته آفتاب را نمی دیدم.  من با هیچ کسی مسئله ای ندارم اما 

وظیفه من توجه به کشتی فرنگی است.
* کیسه ای برای تیم ملی ندوختیم

بنا با اشاره به حضور درستکار در تیم ملی آزاد، تصریح کرد: درستکار در مقطع 
حساسی آمده است و همه باید کمک کنیم. برخی اوقات حرف هایی می شنوم 
که این مسائل اثر منفی روی بچه ها می گذارد. این بحث ها در صفحات مجازی نه 
تنها کمک نمی کند بلکه بچه ها را تخریب می کند. ما برای تیم ملی کیسه ندوختیم 
و رزومه مان مشخص است. اگر اینجا هستیم به خواست رئیس فدراسیون است نه 
بحث رفاقت دبیر مثلا با درستکار. ۳۵ سال است ۷۷ کیلوگرم خودم را ندیدم، زجر 
می کشیم، انجام وظیفه است اما شما حمایت کنید. تیم ملی مگر می تواند ۵۰۰ 
مربی و سرمربی داشته باشد؟ قبل و بعد از المپیک همه نظرسنجی می گذارند که 

چه کسی باشد چه کسی نباشد.
* فقط با یک انتخابی نمی توان نفر ملی را انتخاب کرد

وی در پاسخ به سوال خبرنگاری که پرسید می شد در زمان مشخص انتخابی را در 
وزن دقیق برگزار کرد، اظهار داشت: بله سر وزن قانونی باید تیم انتخابی انجام شود 
اما با یک انتخابی نمی توان کار را تمام کرد. مگر انتخابی ها برگزار نشده؟ برخی از 
تیم ملی رفته اند. اگر ورزشکاران انتخابی را در زمان مشخص بدانند دیگر در اردو 

نمی مانند. فقط با یک انتخابی نمی توان نفر برتر را انتخاب کرد.
* نمی توانم همیشه و با عصا کنار تیم باشم

بنا درباره اینکه آیا برنامه ای دارید تا از المپیکی های مدال آور در کنار تیم استفاده 
کنید، عنوان کرد: داوران ما رتبه بندی هستند و دوره ای حرکت می  کنند می توان 
در بحث مربیان سازنده هم این کار را انجام داد. وقت مربیان سازنده را در اردوهای 
تیم ملی نباید بگیریم. می توانیم آنها را به مسابقات اعزام کنیم. فرشاد علیزاده 
در کنار ماست، حمید سوریان هم همین طور. بدون مشورت با سوریان کاری 
نمی کنم و بارها به او گفتم بیا سرمربی باش و من کنار تو باشم. من که نمی توانم 

با عصا کنار تیم باشم.
* وزارت خودش از ما بودجه می گیرد!

بنا درباره انتخاب وزیر ورزش جدید و خواسته هایش، گفت: من به وزیر جدید 
تبریک می گویم اما ما زمانی دغدغه داریم که رئیس فدراسیون نتواند برای ما کاری 
کند. من بی دغدغه ترین زمان مربیگری ام این زمان بود. ما هیچ خواسته ای از 
وزیر ورزش نداریم چون یک انسان والا داریم. وزارت ورزش خودش از ما بودجه 

می خواهد!
* پیام دلگرم کننده ای از رهبری گرفتم

بنا در پاسخ به سوال فارس درباره پیام مقام معظم رهبری بعد از المپیک، گفت: 
افتخار می کنم پیام دلگرم کننده ای از آقا گرفتم به همین دلیل دوست ندارم کسی 

آن را بداند چون این پیام خصوصی است.

محمد بنا: خیلی پرتوقع شده اید

کیسهایبرایتیمملیندوختهایم

لیست بازیکنان داخلی حاضر در تیم ملی نکات جالب 
توجهی را در دل خود دارد.

روز هشتم شهریورماه لیست تیم ملی با حضور بازیکنان 
برای  ملی پوشان  اصلی  اردوی  و  می شود  تکمیل  لژیونر 
رویارویی با تیم های سوریه و عراق در چارچوب مرحله نهایی 
رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر استارت خواهد 

خورد.
عنوان  به  خورشیدی،  مجتبی  گذشته)یکشنبه(  روز 
سرپرست تیم ملی، لیست ۱۰ بازیکنی که از مینی کمپ پنج 
روزه باقی ماندند را اعلام کرد. ۱۲ بازیکن از این لیست کنار 
گذاشته شدند. در ادامه با نکاتی از این لیست همراه باشید.

لیست بازیکنان باقیمانده در اردو:
میلاد  نورافکن،  امید  یزدانی،  سیاوش  حردانی،  صالح 
سرلک، یاسین سلمانی، مهدی ترابی، محمد کریمی، زبیر 
نیک نفس، عارف آقاسی و  وحید امیری ده بازیکنی هستند 

که حضورشان در اردوی تیم ملی ادامه خواهد داشت.

بازیکنان بر اساس تیم باشگاهی:
استقلال: ۳ بازیکن

فولاد خوزستان: ۱ بازیکن
سپاهان: ۳ بازیکن

پرسپولیس: ۳ بازیکن
بازیکنان بر اساس پست:

گلر: -
مدافع مرکزی: سیاوش یزدانی، عارف آقاسی

مدافع راست: صالح حردانی
مدافع چپ: امید نورافکن

زبیر  کریمی،  محمد  سرلک،  میلاد  مرکزی:  هافبک 
نیک نفس

هافبک کناری: مهدی ترابی، وحید امیری
هافبک تهاجمی: یاسین سلمانی

مهاجم:-
بازیکنان خروجی:

مهدی  اخباری،  محمدرضا  حسینی،  حسین  سید 
تیکدری، آرمین سهرابیان، محمدحسین مرادمند، سعید 
مهدی   ، اسماعیلی،  فرشید  روح،  زنده  احمدرضا  آقایی، 
عبدی، امیرارسلان مطهری، شهریار مغانلو، فرشاد احمدزاده

نکات:
*استقلال با چهار نماینده همچنین بیشترین سهم را در 

اردوی تیم ملی به خود اختصاص داده است.
*فقط چهار تیم استقلال، پرسپولیس، سپاهان و فولاد 
در تیم ملی نماینده دارند و ۱۲ تیم دیگر لیگ برتری از این 
شانس محروم هستند. ۲ تیم گل گهر سیرجان و تراکتور نیز 

دیگر نماینده ای در بین ۱۰ نفر آخر ندارند.
*در ۲ پست دروازه بان و مهاجم هیچ بازیکن داخلی حاضر 
نیستند و نفرات این ۲ پست را بازیکنان لژیونر تشکیل می 

دهند.
*وحید امیری با ۳۳ سال مسن ترین و یاسین سلمانی با 
۱9 سال جوان ترین بازیکنان داخلی حاضر در اردو هستند.

گلر و مهاجم در حد تیم ملی نداریم؛

نکات جالب لیست لیگ برتریِ اسکوچیچ 

 اصغر زرگر آسمانی شد ؛

 مردی که رفتنش باور کردنی نبود

رضا ملکی
نیمه های شب جمعه پنجم شهریورماه ؛عکسی از مرد همیشه خندان فوتبال 
ولایت در صفحات مجازی دست به دست می شد که حکایت از آسمانی شدنش 
داشت.مرد خستگی ناپذیری که در طول سالهای متمادی درفوتبال قم چهره بود 
و بعنوان چهره ای خادم و دوست داشتنی  مورد احترام اهالی فوتبال بود. رفتنش 
باور کردنی نبود همین چند روز قبل بود که زحمات یک ماهه اش برای پاسداشت 
عزیزان سفرکرده تیم هلال احمروصنعت نفت که به شکل زیبایی دراستادیوم 
شهید حیدریان برگزارگردید نمایان بود و دست تقدیر روزگارچنین رقم خورد تا 

دوستان در سوگ رفتنش اندوهگین شوند.
خبر ناباورانه بودوشوک بزرگی به خانواده فوتبال قم وارد ساخت،عزیزی به نام 
اصغر زرگر که نام ایشان همیشه به نیکی در محافل فوتبالی یاد می شود و خدمات 
ویژه و ارزنده اش خصوصا به نسل جوان و نوجوان بعنوان یادگاری ارزشمندی 
در دفترخاطرات فوتبال ولایت به ثبت رسیده است.عزیز سفر کرده ما که در دام 
بیماری منحوس کرونا گرفتار شد در گذرزندگی پرافتخار خود خدمات دوران پس 

از خداحافظی اش از فوتبال نسبت به دوران بازی اش بیشتر نمایان بود.
سالها تیم های پایه، بزرگسالان و کهنسالان هلال احمررا مدیریت کرد-در بدنه 
تیم های امید و جوانان صبای قم سرپرستی فهیم و با اخلاق بود-در تیمهای 
بزرگسالان در لیگ دسته دوم و سوم کشور مدیری حاذق،دلسوز وجوانمرد بود.با 
عینک ریبون زیباش و سیمای جذابش و صدای رسا و دوست داشتنی اش بیشتر 
دردلها جا گرفته بود ودر پایان زندگی پر افتخارش ارابه مرگ با جامه ی سپید آخرت 
او را به سرای باقی رهنمون کرد تا اشکهای جاری شده مردان سیاه پوش فوتبال 
قم که در بدرقه ای شکوهمند در بهشت معصومه)س( آخرین وداع را با عزیز سفر 

کرده خودانجام میدادند جلوه ای ویژه داشته باشد.
اصغر زرگر عزیزمردی بود که تمامی هم وغم خود را معطوف به جوانان پاک 
فوتبالی قم کرد دربدنه هیات فوتبال سالها تلاش کرد بعنوان نماینده سازمان 
لیگ به اکثر استانهای کشور سفر کرد و در پایان با پرواز عاشقانه خود در آسمان 
آبی خداوند حکیم و وصل شدن به روح مادرعزیزش که چند روزی بود که او هم به 
دیار باقی سفر کرده بود تصویری عاشقانه از دوستی پسر و مادر را در اذهان باقی 

گذاشت که فراق مادر و پسر تنها به سه روز ختم گردید.
اصغرعزیز یادت و نامت همیشه در مستطیل سبز باقیست.

به نیت ناصرشریفی و محمود شریف صورت گرفت،

پخش دوهزار پرس غذای نذری دربین 
نیازمندان واهالی فوتبال

ایمان / رضا ملکی
ویروس منحوسی به نام کرونا در دوسال گذشته عزیزان بسیاری از جامعه ورزش 
استان قم را به کام مرگ کشید مسافران غریبی که در میادین ورزشی چهره بودند 
و نام آنها در صفحات ورزش استان به نیکی یاد می شود و همه گیری این ویروس 
خطرناک باعث شد که غریبانه به دیارباقی سفر کنند و نام و یادشان در میان اهالی 

فوتبال و ورزش به یادگار بماند.
در طول این دو سال با تعدادی از خوشنامان فوتبال قم باعروج ملکوتی خود 
 . فروبردند  سنگینی  درغم  را  داشتنی  دوست  و  جذاب  رشته  این  دوستداران 
درجهت  پاسداشت نام نیک این عزیزان و به نیت آنها که طول دو سال گذشته 

درمقاطعی اطعام نیازمندان  از سوی اهالی فوتبال صورت گرفت .
این بار بانیان این کار خیر به مدیریت مهدی رضائی از چهره های خدوم و 
دوست داشتنی فوتبال قم تصمیم گرفتند با پخش ۲۰۰۰ پرس غذای نذری 
در میان اهالی فوتبال ولایت و محرومین ادای دینی کرده باشند به سفرکردگان 
فوتبالی خصوصا دو بهانه این کار خیر را سبب گردیدند و نام نیک شان سبب 
ساز این کار خبر بود. مرحوم ناصر شریفی ومرحوم محمود شریف دو نام آشنا 
درآسمان فوتبالی قم بودند که با سفرشان به دیار باقی آه و حسرتی جانکاه  بر دلها 

دوستدارانشان بر جای گذاشتند.
خسته نباشید به بانیان این امر خداپسندانه داریم و امیدواریم که انجام این 

حرکات شایسته در دستور کار دیگرعزیزان ورزشی قم  هم قرار گیرد.

جای خالی سیامند در توکیو؛
»پورمیرزایی« در پاراوزنه برداری نقره گرفت

ملی پوش پاراوزنه برداری ایران در رقابت های دسته به اضافه ۱۰۷ کیلوگرم 
بازی های پارالمپیک توکیو به مدال نقره رسید.

روزگذشته رقابت های پاراوزنه برداری بازی های پارالمپیک توکیو با برگزاری 
این دسته  در  پایان رسید.  به  مردان  کیلوگرم  اضافه ۱۰۷  به  مسابقات دسته 
ورزشکارانی از ایران، عراق، مصر، کلمبیا، چین، کره جنوبی، آذربایجان، یونان و 

اردن حضور داشتند.
در ابتدای این مسابقه چند کلیپ از سیامند رحمان رکوردار جهان و پارالمپیک 
این دسته پخش شد. رحمان اسفندماه سال ۱۳9۸ به خاطر ایست قلبی دار 

فانی را وداع گفت.
کادر فنی برای حرکت نخست پورمیرزایی وزنه ۲۳۵ کیلوگرمی را درخواست 
دادند که دارنده مدال نقره قهرمانی جهان برای مهار آن مشکلی نداشت. وی در 
ادامه رقابت وزنه ۲۴۱ کیلوگرمی را مهار کرد تا خود را به عنوان مدعی جدی مدال 

طلای این دسته معرفی کند. 
پورمیرزایی در حرکت سوم نتوانست وزنه ۲۴6 کیلوگرم را مهار کند تا مدال طلای 

این دسته بعد از سال ها نصیب کاروان ورزشی ایران نشود.
جمیل الشبلی ورزشکار اردنی رقیب پورمیرزایی برای کسب مدال طلا بود که 
در حرکت نخست وزنه ۲۳6 کیلوگرمی را مهار کرد. او در حرکت دوم نیز وزنه ۲۴۱ 
کیلوگرمی را به ثبت رساند تا رقابت او با ملی پوش ایرانی برای کسب مدال طلا به 
حرکت پایانی بکشد. وی در حرکت پایانی موفق به مهار وزنه ۲۴6 کیلوگرمی نشد 

اما به خاطر اختلاف وزن در جایگاه نخست ایستاد.
فارس از عراق نیز با مهار وزنه ۲۲۸ کیلوگرم به مدال برنز دست یافت.

پورمیرزایی با پیراهنی منقش به عکس سیامند روی سکو رفت و مدال خود را 
دریافت کرد.

سایت ترانسفر مارکت از احتمال حضور مهاجم اسبق تیم ملی کرواسی و باشگاه های بایرن مونیخ، میلان و یوونتوس به 
پرسپولیس خبر داد.

تیم فوتبال پرسپولیس در راستای تقویت خود برای لیگ بیست ویکم، روز گذشته »حامد پاکدل« برای تقویت خط حمله اش 
جذب کرد اما این پایان کار نبود و خبر از احتمال پیوستن یک مهاجم خارجی هم وجود دارد.

با این حال سایت ترانسفر مارکت از احتمال پیوستن یکی از مهاجمان صاحب نام فوتبال دنیا در پرسپولیس خبر داد.
ماریو مانژوکیچ مهاجم فصل قبل تیم فوتبال میلان با توجه به نوشته ترانسفر مارکت ۴۳ درصد احتمال دارد به پرسپولیس 
بپیوندد. قیمت این مهاجم ۸۰۰ هزار یورو ذکر شده که پرداخت این رقم برای باشگاه پرسپولیس که با مشکلات مالی فراوانی 

دست و پنجه نرم می کند، دشوار است.
این مهاجم که سابقه بازی در تیم های بایرن مونیخ، اتلتیکو مادرید و یوونتوس را در کارنامه دارد، در مقطعی به عضویت تیم 

الدحیل قطر درآمد و حتی یک گل هم با پیراهن این تیم به پرسپولیس زد اما تنها پس از 6 ماه این باشگاه قطری را ترک کرد.
او فصل گذشته نیم فصل موفقی در میلان نداشت و در نهایت از این تیم جدا شد.

این مهاجم با تیم ملی کرواسی نایب قهرمان جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه شد.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در مورد آخرین وضعیت نقل و انتقالات این تیم صحبت کرد.
اصغر ملکیان در مورد وضعیت قرارداد شیمبا اظهار داشت: کارهایش در حال انجام است و طی یکی دو روز آینده به ایران 

می آید. قرارداد این بازیکن هم برای او ارسال شده است. زمانی که امضاء شود همه چیز نهایی می شود.
وی در مورد وضعیت فرشید اسماعیلی و داریوش شجاعیان و اینکه باشگاه استقلال بیانیه داده که اسماعیلی صددرصد جدا 

شده است، عنوان کرد: قضیه داریوش شجاعیان، ارسلان مطهری و فرشید اسماعیلی کاملا منتفی است.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در مورد اینکه آیا با جذب سلمانی و شیمبا کار نقل و انتقالات استقلال تمام می شود یا 
خیر، گفت: غیر از اینها ابوالفضل جلالی هم با ما قرارداد بسته است. یک بازیکن خارجی خوب در پست مهاجم بنا داریم 

جذب کنیم که درجه یک و فوق حرفه ای است.
وی در مورد اینکه در مورد رضا قوچان نژاد هم صحبت می شود گفت: خیر.

ملکیان در مورد شرایط گابریل پین گفت: قرارداد او ارسال شده و به زودی به تیم ملحق خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مهاجم حرفه ای که گفتید جووینکو است یا خیر، تأکید کرد: فعلا نهایی نشده است و بعد از 

بازی با الهلال رسانه ای می شود.

ترانسفر مارکت خبر داد؛

 »مانژوکیچ« در راه پرسپولیس
اصغر ملکیان تشریح کرد:

آخرین وضعیت نقل و انتقالات استقلال

مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به وضعیت نابسامان اردوی 
شاگردان دراگان اسکوچیچ گفت: وضعیت بی سابقه ای را پیرامون تیم ملی 

فوتبال شاهد هستیم که در حد فاجعه است.
امیر حاج رضایی با اشاره به بی اطلاعی از آخرین وضعیت تیم ملی فوتبال 
ایران در آستانه بازی با سوریه در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی قطر 
گفت: تا به حال چنین شرایطی را در رسانه ها ندیده بودم. کمترین اطلاع 
رسانی درباره تیم ملی وجود دارد که فکر می کنم وظیفه فدراسیون است تا 

آگاهی را به قشر فوتبال دوست در کشور بدهد.
مربی پیشین تیم ملی ایران ادامه داد: من هرگز یک مربی و تیم را با مربی 
دیگری مقایسه نمی کنم. نمی خواهم بگویم دوران کارلوس کی روش شرایط 
طور دیگری بود و حالا چرا همه چیز متفاوت شده است اما می خواهم واقعاً 
بگویم ابهامات بسیار زیاد است و باید زنجیره های موفقیت برای یک تیم 

در فدراسیون از هر دقیقه باقیمانده تا بازی با سوریه استفاده کنند. حجم 
ابهامات درباره وضعیت تیم ملی زیاد است.

او درباره اردوی تیم ملی ایران با بازیکنان داخلی تصریح کرد: زمان تشکیل 
این اردو خیلی عجیب است. من کاری به نفرات دعوت شده ندارم و باید دید 
آنها در چند روز باقیمانده چه نقشی در ترکیب خواهند داشت اما فکر می کنم 

نیاز است توضیح دهیم که چرا تیم ملی چنین شرایطی را دارد.
حاج رضایی درباره استخوان بندی تیم ملی ایران که با لژیونرها تشکیل 
می شود خاطرنشان کرد: بر هیچکس پوشیده نیست آنها باید باشند و تیم 
ملی را همراهی کنند اما حقیقت امر این است که فدراسیون فوتبال و کادر 
فنی تیم ملی باید از لحظه ورود آنها تا زمان پایان بازی برنامه داشته باشد. 
امیدوارم شرایط اتحاد در رختکن تیم ملی در چند روز باقیمانده ایجاد شود.

پیشکسوت فوتبال ایران افزود: چرا لیست نهایی تیم ملی ایران هنوز 

اعلام نشده است. طبیعی است که ملی پوشان تعیین شده اند و برای آنها 
بلیت بازگشت به تهران گرفته شده است پس چرا با اعلام آنها نگرانی ها را 

نمی کاهند.
وی درباره دیدار با سوریه تصریح کرد: آنها به قول معروف گربه سیاه تیم 
ملی هستند. هرگز بازی های ساده ای با این تیم نداشته ایم. سوریه همیشه 
ما را در تهران اذیت کرده است. کادر فنی و بازیکنان این تیم نیز خیلی 
بهتر از قبل هستند. واقعاً سخت ترین شرایط را برای بازی با این تیم برای 
خودمان ایجاد کرده ایم. راهی را پیش گرفته ایم که قطعاً دوباره ما را به دردسر 

می اندازد.
خوش  روز  پنجشنبه  امیدوارم  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  رضایی  حاج 
شانسی فوتبال ایران باشد. شرایط در تیم ملی فاجعه است و من واقعاً 

احساس خطر می کنم.

امیر حاج رضایی :

وضعیت پیرامون تیم ملی فوتبال درحد فاجعه است
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سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه مذاکرات وین بیش از آنکه منتهی به 
متن جدید باشد، گفت وگوهای تکنیکی است که با جزییات فرابخشی به بخش های 
مرتبط انجام شده است، ابراز داشت: از این پس هم با اجماع حاکمیتی دنبال 
می شود. اینکه وزارت امور خارجه پیشانی گفت وگوها یا جاهای دیگر باشد، با 

تصمیم حاکمیت خواهد بود و اعلام خواهد شد.
»سعید خطیب زاده« صبح امروز در نشست خبری با اصحاب رسانه که به شکل 
مجازی برگزار شد، با تبریک هفته دولت گفت: روز هشتم شهریور ماه که روز مبارزه با 
تروریسم است، یادآور شهادت رییس جمهور و نخست وزیر ایران توسط یک گروهک 
تروریستی و ضاله است که امروز در دامن مدعیان دروغین حقوق بشر جای گرفتند.
وی با اشاره به رای اعتماد بی سابقه نمایندگان به وزیر امور خارجه جدید ایران، 
به پیام های تبریک وزرای امور خارجه کشورهای مختلف به امیرعبداللهیان اشاره 
کرد و اظهار داشت: روز پنجشنبه نشست کرونای وزارت امور خارجه برگزار شد. وزیر 
بهداشت نیز در این جلسه در کنار دیپلمات های ارشد حضور داشتند و تصمیمات 
خوبی برای تسریع واردات و تامین واکسن کرونا گرفته شد که اثرات آن را مردم ایران 

در هفته های بعد خواهند دید.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره حواشی ایجاد 
شده برای سفر وزیر امور خارجه در نشست بغداد تصریح کرد: در مورد هر اجلاس 
بین المللی، براساس جزییات برگزاری و آمادگی کشورها تصمیم گیری می شود. 

اینکه رییس جمهور یا وزیر امور خارجه شرکت کنند، بر همین اساس است.
پرداختن به حواشی سفر وزیر خارجه به عراق درست نیست

به گفته خطیب زاده، ایران از هر ابتکاری که به صلح و ثبات عراق کمک کند و به 
نقش منطقه ای عراق کمک کند، استقبال می کنیم. آیت الله رییسی چندی پیش 

نیز به عراق سفر کردند و بعدا نیز شرکت خواهند کرد.
وی با بیان اینکه امیرعبداللهیان نیز سفر موفقی به بغداد داشتند، خاطرنشان 
کرد: پرداختن به حواشی که بخواهد متن را کمرنگ کند، درست نیست. این سفر 
دستاوردهای زیادی داشته است. همگان می دانند ایران در عراق و منطقه چه نقشی 
دارد. اجلاس بغداد در مسیر همگرایی های بیشتر بود و همانطور که امیرعبداللهیان 

گفتند، ما سرنوشتی در منطقه داریم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره به رایزنی های ایران و عربستان ابراز داشت: 

در مورد ایران و عربستان گفت وگوی بیشتری نسبت به سابق انجام نشده است.
خطیب زاده درباره توییت اخیر غریب آبادی، سفیر ایران در آژانس هم بیان کرد: 
سفرای ایران در همه کشورها رایزنی هایی دارند و ملاقات آنها با سفرای مختلف به 
شکل منظم انجام می شود. نمایندگان ایران در آژانس نیز به طور مرتب رایزنی انجام 

می دهند. رایزنی ها چیز جدیدی نیست.
برای تجارت مشروع خود بسیار جدی هستیم

ارسال  شد:  یادآور  لبنان  به  ایران  سوختی  محموله های  ارسال  مورد  در  وی 
محموله های سوختی ایران به مشتریان خود در کشورهای مختلف، یک مسئله 
حاکمیتی است که نفت و سوخت خود را به کدام مشتریان و کشورهایی بفروشیم. نه 
آمریکا و نه کشورهای مختلف در جایگاه فراقانونی نیستند که بخواهند جلوی تجارت 

مشروع را بگیرند.
این دیپلمات ارشد ادامه داد: ما برای تجارت خارجی مشروع خود بسیار جدی 
هستیم و همگان بدانند تجارت مشروع جزو اولیات و بدهیات حقوق بین الملل 
است. برای فروش محموله سوختی به لبنان نیز همین مسیر را رفتیم و تا زمانی که 

مشتری داشته باشیم، این مسیر ادامه می یابد. 
به گفته خطیب زاده، مردم لبنان مردم ثروتمند هستندی، نیازمند اعانه نیستند و 
می توانند نیازهای خود را تامین کنند. فقط برخی از کشورها باید از سیاسی کردن 

مسائل دست بردارند و اجازه دهند مردم لبنان نیازهای خود را تامین کنند. 
خبرنگاری با توجه با توجه به صحبت های رهبری انقلاب پرسید که آیا ایران طالبان 
را به رسمیت می شناسند؟ که سخنگوی وزارت امور خارجه پاسخ داد: آنچه رهبری 
فرمودند، سیاست های قطعی ایران در چهل سال گذشته بوده است. ایران همواره 
در کنار مردم افغانستان بوده است. اولویت ما تامین صلح، ثبات و پیشرفت جامعه 

افغانستان است. 
 صلح و ثبات در افغانستان در گرو تشکیل دولت فراگیر است

وی با بیان اینکه افغانستان همسایه عزیز ماست، عنوان کرد: در حوزه تمدنی 
مشترکی هستیم. جان و ناموس و آرامش مردم افغانستان باید توسط همه گروه ها 
رعایت شود. آنچه به نظر ما برای افغانستان صلح و ثبات می آورد، تشکیل دولت 

فراگیر که بازتاب دهنده ترکیب قومیتی و جمعیتی افغانستان است.
و  افغانستان  آتی  دولت  مسئولیت پذیری  مسیر،  این  در  افزود:  خطیب زاده 
تعهدپذیری به تعهدات قطعی شان موثر است. منتظر خواهیم بود که این تعهد و 
تشکیل دولت فراگیر را مشاهده کنیم و براساس ایران و جامعه بین المللی تصمیمات 

خود را اتخاذ خواهیم کرد.
وی درباره نشست بغداد و تاثیر آن در همکاری های منطقه ای گفت: ما از هر 
ابتکار و اقدامی که به صلح و ثبات عراق کمک کند، پیشقدم بوده و خواهیم بود. 
امیدواریم این نشست ها گام موثری برای همگرایی منطقه بدون دخالت قدرت های 

فرامنطقه ای باشد.
ابراز علاقه نماینده سیاست خارجی اتحادیه اروپا برای دیدار با امیرعبداللهیان 

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره زمان آغاز 
با توجه به رایزنی  اخیر امیرعبداللهیان و جوسپ بورل اظهار داشت:  مذاکرات 
گفت وگوی تلفنی بورل و امیرعبداللهیان برای تبریک انتصاب امیرعبداللهیان بود. 
ایشان ابراز علاقه کردند در اولین فرصت ممکن ملاقاتی با وزیر امور خارجه ایران 

داشته باشند. قطعا یکی از موضوعات مورد رایزنی، مذاکرات وین بود.
خطیب زاده با اشاره با محورهای رایزنی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
و وزیر امور خارجه تصریح کرد: بورل در این گفت وگو اشاره کرد که می داند تغییر 
و تحولات در ایران در حال وقوع  است و باید اجازه داد که این انتقال دموکراتیک 
انجام شود ولی درخواست داشتند گفت وگوهای وین هرچه زودتر از سر گرفته شود. 
امیرعبداللهیان ضمن استقبال از ادامه دیپلماسی، تاکید داشتند حقوق حقه مردم 
ایران باید تامین شود که در هم برجام ذکر شده و هم در گفت وگوهای وین به آن 

اشاره شده است.
تاریخ دور جدید گفت وگوهای وین منوط به رایزنی و توافق همه طرف هاست
وی درباره تاریخ برگزاری دور جدید گفت وگوهای وین نیز اظهار داشت: تاریخ 

قطعی منوط به رایزنی میان همه طرف ها است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به این سوال که آیا پرونده هسته ای از 
وزارت امور خارجه به شورای عالی امنیت ملی سپرده می شود، خاطرنشان کرد: 

مذاکرات وین برای رسیدن به یک متن جدید نیست. مذاکرات وین برای اطمینان از 
اجرای برجام به شکل نعل به نعل توسط آمریکا است و بنابراین آنچه در وین صورت 
گرفته، اطمینان از این مسیر است که اگر آمریکا به تمامی تعهدات خود ذیل برجام و 
قطعنامه ۲۲۳۱ به شکل راستی آزمایی شده، برگردد ایران موافقت می کند که آنها در 

اتاق برجام نشسته و ایران هم اقدامات کاهشی خود را متوقف کند.
خطیب زاده با تاکید بر اینکه مذاکرات وین بیش از آنکه منتهی به متن جدید باشد، 
گفت وگوهای تکنیکی است که با جزییات فرابخشی به بخش های مرتبط انجام شده 
است، ابراز داشت: از این پس هم با اجماع حاکمیتی دنبال می شود. اینکه وزارت 
امور خارجه پیشانی گفت وگوها یا جاهای دیگر باشد، با تصمیم حاکمیت خواهد 

بود و اعلام خواهد شد.
دولت فراگیر و نه یک دولت اقلیت در افغانستان باید داشته باشیم

وی درباره تطهیر طالبان از سوی برخی رسانه ها هم بیان کرد: ما به دنبال آن 
هستیم که مردم افغانستان برای سرنوشت شان تصمیم گیری کنند. هیچ نیرویی 
بیرون از جغرافیا افغانستان حق ندارد در مورد آینده این کشور تصمیم گیری کند. 
این پیام را به تمامی کشورها و گروه ها دادیم که باید گفت وگوهای بین الافغانی را 

تسهیل کنیم و دولت فراگیر و نه یک دولت اقلیت در برابر اکثریت داشته باشیم.
این دیپلمات ارشد با تاکید بر اینکه طالبان به عنوان یک گروه بخشی از افغانستان 
و آینده این کشور است، یادآور شد: ایران تاکنون سیاست تداوم داری در مورد تسهیل 
گفت وگوهای بین الافغانی داشته است. آمادگی خود را برای دور دوم گفت وگوهای 
نشست تهران اعلام کردیم که منوط به آمادگی همه گروه ها برای حضور در این 

نشست است. 
ایران در مورد امنیت ملی خود با کسی مصالحه نمی کند

خطیب زاده درباره سیاست رژیم صهیونیستی در مورد ایران عنوان کرد: جز لبخند 
به این توهمات چه می توان گفت. بیش از چهل سال است که از این نمایش ها و 
تئاترها بازی کردند ولی آنچه بوده تثبیت ایران و افزایش قدرت جمهوری اسلامی 

ایران براساس خواست و اراده مردم بوده است.
وی با اشاره به اظهارات مطرح شده در دیدار بایدن و نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
گفت: ایران در مورد امنیت ملی خود با کسی شوخی نداشته و با کسی مصالحه 
نمی کند. رژیم صهیونیستی ریشه تمامی تروریسم، خشونت ها و تجاوزاتی است که 
در نیم قرن گذشته در این منطقه رخ می دهد. تصور نمی کنم این مسئله بر کسی 
پوشیده باشد. سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: آمریکا به این واقعیت توجه 
کند که تنها با تغییر رویکرد سلطه جویانه اش در این منطقه، هم می تواند منافع 
مشروعی در دنیا داشته باشد و منطقه هم روی آرامش بییند و برای کل منطقه و 

حتی آمریکا بهتر است.
آمریکا بر سیاست شکست خورده ترامپ پافشاری می کند

خطیب زاده در مورد تاثیر نشست بغداد و میانجیگری عراق در گفت وگوهای ایران و 
عربستان و ایران و آمریکا در مورد برجام اظهار داشت: برجام نیاز به میانجی ندارد. با 
آمریکا نه در وین و نه هیچ جاهای دیگر درباره برجام گفت وگوهای مستقیمی نداریم. 
گفت وگوها در وین میان ایران و گروه ۱+۴ است تا اطمینان یابیم آمریکا به صورت 

راستی آزمایی شده به کلیه تعهدات خود برمی گردد.
به گفته رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه، آنچه توسط 
آمریکا تا به امروز شکل گرفته، پافشاری واشنگتن بر سیاست های شکست خورده 
آمریکا در دوره ترامپ است. هنوز تغییری در رفتارهای آمریکا ندیدیم. با همان 

سیاست ها و رفتارها به دنبال نتایج بهتری هستند.
وی با تاکید بر اینکه ایالات متحده تنها مسیری که می توانند طی کنند، عمل به 
تعهدات خود و دست کشیدن از تروریسم اقتصادی است، تصریح کرد: آن وقت 
خواهند دید، مسیرها گفت وگوها در وین به خوبی طی می شود. آنچه در وین باقی 
مانده، به خاطر لج بازی و رفتار غیرمنطقی طرف آمریکایی و غربی است به محض 
تغییر رفتار در عمل، برجام قابل احیا و بازگشت کامل طرف ها به تعهدات شان مسیر 

خواهد بود.
اظهارات مکرون نشان دهنده دور بودن فرانسه از واقعیت های منطقه است 

خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا تهران و ریاض گفت وگوی جدیدی را آغاز 
کرده اند، خاطرنشان کرد: ایران و عربستان سه دور گفت وگو کردند و اگر لازم باشد 

دورهای بعدی هم برگزار می شود. از نقش سازنده عراق هم تشکر می کنیم. 
وی درباره آخرین وضعیت کشتی حامل سوخت ایران به سمت لبنان هم ابراز 
داشت: جزییات فنی آن را باید از سازمان کشتیرانی پرسید. کشتی ایران، محموله 

فروخته شده به لبنان را حمل می کند و این مسیر تا مقصد ادامه خواهد داشت. 

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعاهای رییس جمهور فرانسه در مورد عراق 
و اتهام زنی به همسایگان این کشور و گروه های شیعی در ایجاد بی ثباتی های در 
عراق بیان کرد: من گفته ام ترجمه دقیقی از سخنان ایشان را به من بدهند. امیدوارم 
سخنان ایشان چیز دیگری باشد ولی من نسبت به اظهارات نسنجیده رییس جمهور 
فرانسه که این تلقی را ایجاد کرده که همسایگان عراق مشکل این کشور هستند، 

ابراز تاسف می کنم.
به گفته خطیب زاده، این اظهارات نشان می دهد فرانسه از واقعیت های عراق تا چه 
اندازه فاصله دارد. اینکه رییس جمهور فرانسه می تواند در خیابان های موصل قدم 
بزند، حاصل فداکاری جوانان عراقی، گروه های شیعی و دیگر گروه ها است. بدترین 

چیز، استفاده سیاسی برای پیشبرد اهداف کشورهای خاص است. 
هیچ بن بست غیر قابل حلی میان ایران و عربستان وجود ندارد

وی در پاسخ به این سوال که آیا بن بستی در گفت وگوهای ایران و عربستان شکل 
گرفته است؟ گفت: عربستان همسایه ما در این منطقه است. ما نقاط اشتراک بسیار 
زیادی برای صلح و ثبات در منطقه داریم. ایران هیچ گاه دست دوستی خود را از 

عربستان برای دوستی دریغ نکرده است. 
به  که  شود  پیدا  ریاض  در  اراده  این  وقت  هر  داد:  ادامه  ارشد  دیپلمات  این 
سازوکارهای منطقه ای و دوجانبه فکر کند، با روی باز جمهوری اسلامی ایران مواجه 
شده است. این مسیر هم ادامه می یابد. هیچ بن بست غیر قابل حلی نیز وجود 

ندارد. تنها اراده سیاسی و اقدام در دو پایتخت می تواند به این مسئله کمک کند.
آزادی زندانیان ایرانی از دستورکار ایران خارج نشده است 

خطیب زاده درباره آخرین وضعیت مبادله زندانیان ایرانی اظهار داشت: آزادی 
زندانیان ما که به بهانه های واهی توسط آمریکا به گروگان گرفته شده یا به بهانه های 
بازداشت  آمریکا  درخواست  به  غیرواقعی  و  غیرمعقول  درخواست های  و  واهی 

شده اند، از دستور ما خارج نشده است. 
وی با اشاره به کارشکنی آمریکا برای تبادل زندانیان تصریح کرد: اگر آمریکا این 
مسیر را تسهیل کند حتی برای گفت وگوها هم بهتر است. متاسفانه آنچه توافق شد 

به دلیل کارشکنی آشکار آمریکا در شب آخر انجام نشد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره برنامه های امیرعبداللهیان در وزارت امور 
خارجه هم خاطرنشان کرد: وزیر امور خارجه برنامه های خود را در صحن علنی و 
کمیسیون های مجلس ارائه کرد. یکی از نقاط مورد تاکید ایشان، در خدمت قرار 
دادن همه توان وزارت امور خارجه در تحقق دیپلماسی اقتصادی است. وزارت امور 
خارجه نقش پل و تسهیل کننده را دارد و براساس اختیارات و منابعی که دارد، در آن 

محدودیت می تواند تلاش کند. 
خطیب زاده با بیان اینکه دستگاه ها، وزارتخانه ها، نهادها و سازمان های زیادی در 
کشور داریم که مرجع انحصاری بسیاری از مراودات، صادرات، واردات، تخصیص 
ارز، رفت و آمدها و... هستند، ابراز داشت: وزارت امور خارجه در تمامی این موارد، 
نقش تسهیل کننده را دارد. البته با تمرکز بسیاری براساس برنامه جدید فعالیت 
می کنیم. وزارت امور خارجه تنها با تک صدایی نمی تواند فعالیت کنند بلکه کل بدنه 

دولت، وزارتخانه های مرتبط و نهادهای ذیربط باید کمک کنند.
سفر امیرعبداللهیان به عراق و سوریه دارای پیام های خاصی است 

وی در پاسخ به سوالی درباره اهداف سفر وزیر امور خارجه به سوریه و اینکه آیا با 
توجه به خواست ایران برای حضور دمشق در کنفرانس بغداد، آیا این سفر به منظور 
دلجویی صورت گرفته یا سفری از پیش تعیین شده بود، بیان کرد: البته میزبان این 
اجلاس تهران نبود اما بنده پیش از این هم اعلام کردم اگر اجلاسی منطقه ای برای 

حمایت از عراق باشد، جای سوریه خالی است.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه اضافه کرد: یکی 
از اهداف همیشگی ما نزدیکی همسایگان مان بوده است. ما احساس می کنیم 
اجلاس عراق و سفر به سوریه در همین راستا است. سفر امیرعبداللهیان به عراق به 
عنوان اولین سفر خارجی، پیام خاص خودش را دارد و سفر به سوریه نیز پیام خاص 

خود را نسبت به سیاست های منطقه ای و تداوم آن در این حوزه دارد.
به گفته خطیب زاده، قطعا در دمشق گفت وگوهایی درباره نشست بغداد صورت 
گرفته اما مهمتر از آن، رابطه دوجانبه و محور مقاومت است که سوریه نقش قابل 

توجهی در این محور دارد.
در اجلاس شانگهای  در سطح خوبی شرکت خواهیم کرد

وی درباره حضور ایران در اجلاس همکاری های شانگهای عنوان کرد: دعوتنامه 
برای حضور  در این اجلاس دریافت شده و در حال بررسی هستیم. در سطح بسیار 

خوبی شرکت خواهیم کرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به این سوال که آیا ایران و مصر گفت وگویی 
و  بین المللی  اجلاس های  برگزاری  جریان  در  عموما  گفت:  داشتند،   بغداد  در 
منطقه ای رایزنی های مختلفی بین کشورهای شرکت کننده به سبک و سیاق های 
مختلفی انجام می شود. برخی از این مذاکرات دوجانبه، برخی چندجانبه و برخی 
نیز در حاشیه آن اجلاس انجام می شود. همانطور که خودتان مشاهده کردید در 
جریان نشست بغداد گفت وگوهایی بین امیرعبداللهیان و رئیس جمهور مصر صورت 

گرفت.
طرف های مقابل در اظهارات و رفتارهایشان دقت کنند 

امیرعبداللهیان در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است در برجام تغییراتی داده 
شود یا طرح جدیدی ارائه شود، اظهار داشت: برجام در ایران و عرصه بین المللی، 
سندی است که یک بار مذاکره، امضا و مهروموم شده است و امکان تغییر آن نیست. 
یا موفق می شویم از طریق مذاکرات وین اجرای کامل برجام را تضمین کنیم یا برجام 
احیا نخواهد شد. البته گزینه های مختلفی از سوی همه اطراف در صورت شکست 

مذاکرات وین وجود دارد ولی اساسا خیلی زود است که درباره آن قضاوت کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه ایران در وین براساس تصمیم نظام و تصمیم حاکمیتی با 
تیم حرفه ای مذاکره کرده است، تصریح کرد: در ایران تغییری در دولت به صورت 
دموکراتیک انجام شده و طبیعی است تغییراتی انجام شود اما به معنای تغییر 
تصمیمات حاکمیتی نیست. ایران هیچ وقت برجام را ترک نکرده و از آن خارج 

نشدیم بلکه این آمریکا بود که برجام را ترک کرد، از آن خارج شد و آن را نقض کرد.
این دیپلمات ارشد با بیان اینکه همچنان در برجام هستیم، خاطرنشان کرد: همه 
طرف ها باید دقت کنند روزهای آتی، روزهای مهمی است. در نحوه صحبت ها، 
مباحث، موضع گیری ها و تلاش ها در سازمان های بین المللی به ویژه آژانس دقت 

کنند. هر اقدامی که سازنده نباشد، قطعا مضر گفت وگوها در وین است.
خطیب زاده اضافه کرد: ایران مطابق رفتار طرف های مقابل تصمیم خود را اتخاذ 
می کند. آنچه مهم است، این است که در همکاری با ۱+۴ دور بعدی گفت وگوها را 

در وین از سر بگیریم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

»پیوست عدالت« تا عمل به وعده ها؛مذاکراتوینبااجماعحاکمیتیجلوخواهدرفت

کارگزاران نظام و توصیه های مهم رهبری 

اعضای دولت سیزدهم شنبه گذشته )6 شهریور( به دیدار رهبر معظم انقلاب 
رفتند و در همین نخستین روزهای فعالیت خود، نکات و محورهای مهمی را 
از زبان ایشان شنیدند؛ از تاکید بر عدالت و بازسازی انقلابی در عرصه های 
مدیریتی تا شاخصه های مردمی بودن یک کارگزار در تراز انقلاب و البته مفهوم 

صحیح انقلابی بودن و عمل به وعده ها. 
، در این یادداشت کوتاه نگاهی انداخته ایم بر محورهای مهم سخنان رهبری 

و راه های تحقق این محورها را از سوی مسئولان و مدیران کشور.
تاکید همیشگی رهبر معظم انقلاب بر موضوع قسط و عدالت، این بار نکته 

بسیار مهم و کاربردی به همراه داشت با عنوان »پیوست عدالت«.
ایشان با تاکید بر اینکه در زمینه عدالت عقب هستیم از مسئولان خواستند 
»بخشنامه ها و مصوبات دولت پیوست عدالت داشته باشد. به نظر من هر 
مصوبه ای که شما تصویب می کنید، هر لایحه ای که در دولت تنظیم می کنید، 
هر بخشنامه ای که خود شما در دستگاه خودتان صادر می کنید، یک پیوست 
عدالت باید داشته باشد. باید مراقب باشید این روش، این کار، این دستور 

ضربه ِ به عدالت نزند. طبقات مظلوم را پایمال نکند«.
تاکید رهبر معظم انقلاب بر پیوست داشتن هر مصوبه و بخش نامه ای به طور 
قطع تنها مرتبط با قوه مجریه نیست و همه قوا و نهادهای حاکمیتی که در 
سطوح عالی و میانی دست به کار تدوین امور و تصمیم سازی هستند لازم است 
این موضوع را به گونه ای جدی و راهبردی در نظر قرار دهند؛ از مجلس شورای 

اسلامی تا شورای عالی انقلاب فرهنگی، دستگاه قضا و دیگر مراکز مسئول.
با پیوست عدالت ذیل هر مصوبه و بخشنامه ای آنچه رهبر معظم انقلاب 
همواره درنظر داشته اند یعنی حق طبقات مظلوم و محروم کشور بیشتر رعایت 

خواهد شد و اقشار ضعیف جامعه به زندگی آینده خود امیدوارتر خواهند شد.
موضوع مهم دیگری که رهبری در نخستین دیدار خود با دولت سیزدهم بر 
آن تاکید و مفهوم آن را تشریح کردند، مساله انقلابی بودن و تبیین صحیح آن 
بود؛ در همه سال های پس از انقلاب اسلامی، عباراتی همچون انقلابی بودن، 
انقلابی عمل کردن و زیستن مورد توجه بوده است؛ متاسفانه در این سال ها 
گاهی شاهد بوده ایم که انقلابی بودن با رفتارهای احساسی، غیرعقلانی، تند 
و افراطی مخدوش شده و حرکت در چارچوب قانون و حتی شرع زیرسوال رفته 

است.
رهبر معظم انقلاب به درستی تاکید کردند که »انقلابی بودن باید با عقلانیت 
همراه باشد برای بازسازی انقلابی و عقلانی همه عرصه های مدیریتی همت 
کنید. مدت خدمت و مسئولیت، همت تان را متمرکز کنید بر اینکه یک بازسازی 
انقلابی و البته عقلانی و فکورانه در همه  عرصه های مدیریتی ان شاء اللّه بوجود 

بیاید«.
بازسازی انقلابی عرصه های مدیریتی یک نیاز فوریتی و الزامی است که 
همه ارکان مدیریتی لازم است آن را در دستور کار قرار دهند و مطابق با این 

شاخص ها به اصلاح رویه ها همت گمارند.
برای این منظور لازم است میاحثی همچون »جهادی عمل کردن و انقلابی 
رفتار کردن« را در سطوح مدیریتی تا آنجا که مقدور است در همین چهارچوب 
یعنی عقلانیت و اندیشه ورزی معنا کنند و راه بر هر تفسیر نادرستی از آن 

ببندند.
محور دیگری که رهبر معظم انقلاب بر آن صحه گذاشتند، مردمی بودن 
است؛ ایشان با تمجید از سفر کوتاه رئیس جمهوری به خوزستان، خواستار 
»حضور بی واسطه بین مردم« شدند و آن را »جلوه ای از مردمی بودن« دانستند.
در سال های اخیر متاسفانه فاصله ای نامبارک میان برخی مدیران و مردم 
بوجود آمده است که بخشی از آن محصول بوروکراسی بیمار و فرسوده است و 

بخشی به خلق و خوی تعدادی از مدیران و مسئولان مرتبط است.
در شرایط کنونی و با حجم عظیم مشکلات و معضلات، لازم است در هر دو 
زمینه یعنی کاهش کاغذبازی های غیرضرور و اصلاح رفتارهایی با نگاه از بالا، 

اقدامات جدی انجام شود.
موضوع بسیار مهم دیگر، سرمایه اعتماد و اطمینان مردم به دولت بود که 
بازهم تنها منحصر به یک قوه در کشور نیست و لازم است همه قوا و مسئولان 

دستگاه های بالادستی به آن توجه کنند.
در همه سال های گذشته برخی عوامل داخلی و خارجی سبب شده است 
قول ها و وعده های شماری از مسئولان محقق نشود که متاسفانه به چهره 
مردمی نظام و کارآمدی آن آسیب زده است؛ به تعبیر رهبری، اعتماد مردم 

»متأسفانه یک مقداری آسیب دیده است و این بایست ترمیم شود«.
راهکار مشخص رهبری برای تحقق شعارها و عمل به وعده ها، تعیین روزشمار 
وعده هاست؛ این روش می تواند در یک سامانه منسجم اینترنتی برای هر سه 
قوه یا منفردا اجرایی شود و همه مسئولان توجه داشته باشند که وعده های 
آنها در این سامانه ثبت است و مطابق روزشمار اعلام شده، موظف به تحقق 

آن هستند.
در همین رابطه، رهبری به یک منظر دیگر مرتبط با وعده ها هم اشاره داشتند 

و آن، شرایط عملی نشدن برخی قول هاست.
اگر  و  بود  مراقب  بسیار  صحبت ها  و  وعده ها  در  »باید  فرمودند:  ایشان 
وعده ای داده شد، حتماً به آن عمل شود. اگر وعده ای دادید و بواسطه برخی 
مشکلات، امکان تحقق آن میسر نشد این موضوع را به مردم توضیح دهید و از 

آنان عذرخواهی کنید تا اعتماد مردم خدشه دار نشود«.
همه می دانیم که تحقق برخی وعده ها نیازمند فرآهم آمدن شرایطی خاص 
در سطوح مختلف داخلی و خارجی است؛ از همین منظر چنانچه رهبری 
نشدن  اجرایی  منطقی  و  متقن  دلایل  است  لازم  مسئولان  همه  فرمودند 
احتمالی برخی شعارها را با مردم صادقانه در میان گذاشته و فارغ از دلایل 
آن، عذرخواهی کنند؛ به این ترتیب مردم نیز با درک شرایط و ملاحظه امور به 
راحتی عذرهای منطقی و مستدل را خواهند پذیرفت و بر سرمایه اجتماعی و 

اعتماد جامعه افزوده خواهد شد.
رهبری همچنین در دیدار روز شنبه، به یک آفت مهم در حوزه اقتصاد و 
معیشت مردم اشاره کردند و نسبت به آن هشدار دادند؛ ایشان با تأکید بر همت، 
تدبیر و کار جهادی، از مسئولان خواستند »برای حل مشکلات اقتصادی به 
دنبال راه حل های موقتی و مُسکّن نروید و پیگیر راه حل های اساسی باشند«. 
این توصیه ناظر به وضعیتی است که متاسفانه سال هاست شاهد آن هستیم 
و دولت های مختلف برای رفع مشکلات اقتصادی به راه حل های موقتی روی 

آورده اند.
در گام دوم انقلاب لازم است یکبار برای همیشه مسئولان و تصمیم گیرندگان 
و تصمیم سازان کلان حوزه اقتصاد از دولت و مجلس و قوه قضائیه تا دیگر 
نهادهای اقتصادی و سیاستی آستین همت بالا زده و راه حل های عقلانی، 
پایدار و دراز مدت را محقق کنند تا کشور از این شرایط دشوار معیشتی خارج 
شود؛ راه حل های پایدار و ریشه ای اگرچه ممکن است کمی زمان بر باشد، اما 

به طور قطع در راستای خیر دراز مدت مردم و نظام و کشور خواهد بود.

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه گفت: تجربه 
۴۰ سال اخیر نیز نشان می دهد که تا وقتی ما رابطه به دور از 
تنش با غرب و آمریکا نداشته باشیم در ایجاد رابطه نزدیک با 
همسایگان خود نیز موفق نخواهیم بود و برعکس آن هم صدق 
می کند که تا زمانی که روابط ما با همسایگان دارای تنش است 
و آن ها احساس تهدید می کنند و ایران هراسی وجود دارد آن ها 
مجبور هستند از حضور آمریکا در منطقه برای موازنه قدرت 

استفاده کنند. 
قاسم محبعلی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی سفر وزیر امور 
در  بغداد،  کنفرانس  در  شرکت  و  عراق  به  کشورمان  خارجه 
پاسخ به این سوال که کارشناسان منطقه پیش از این سفر 
یکی از اهداف آن برای ایران را فرصتی برای دیدار و گفت وگو 
میان تهران با ریاض و در مرحله بعد کشورهایی همچون مصر 
و اردن مطرح می کردند اما نه تنها این هدف به وقوع نپیوست 
بلکه اقدام رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان در عدم رعایت 

به  پیامی منفی  به عنوان  پروتکل ها در زمان گرفتن عکس 
عربستان تلقی شد، با این اوصاف آیا تهران دستاوردی از این 
حضور کسب کرد، گفت: مساله تشریفاتی که متاسفانه هیات 
ایرانی به آن توجه نداشت و سوءتفاهمی که برای کشور میزبان 
و سایر مهمانان به وجود آمد، متاسفانه تاثیرات خود را خواهد 
داشت؛ هرچند در عالم سیاست تشریفات مهم است اما اصل 
نیست، با این حال هیات ایرانی باید جایگاه و شان خودش را 
حفظ می کرد و نباید نوعی دلخوری بوجود می آورد. این در 
حالی است که ظاهرا ملاقاتی هم میان ایران و عربستان صورت 
نگرفت و عملا آن انتظاراتی که وجود داشت، برآورده نشد. وی 
ادامه داد: این کنفرانس با ابتکار فرانسه صورت گرفت و هدفش 
این بود که در مرتبه نخست نقش فرانسه را در زمانی که آمریکا 
در حال ترک منطقه است، در خاورمیانه افزایش دهد و پررنگ 
کند و هم بتواند رابطه عراق را با همسایگان عرب خود بهبود 
ببخشد و فکر نمی کنم نقش ایران را بتوان ورای تشریفات تلقی 

کرد.  وی افزود: مساله بعدی این است که عراقی ها به دنبال 
این هستند که اجازه ندهند سرزمین آن ها به صحنه رقابت های 
منطقه ای و صحنه کشمکش و درگیری کشورها بدل شود و 
تلاش شان این است که در پی خروج آمریکا، مداخلات در این 
کشور را کاهش دهند.    این تحلیل گر مسائل منطقه همچنین 
در پاسخ به این سوال که ایران پیش از برگزاری کنفرانس بغداد 
از طرف عراقی خواسته بود تا سوریه نیز در این نشست حضور 
داشته باشد اما این درخواست محقق نشد و وزیر امور خارجه 
کشورمان پیش از حضور با ابراز ناراحتی از این عدم حضور 
اعلام کرد که با سوریه در این خصوص در ارتباط است، با توجه 
به این موضوع، سفر آقای امیرعبداللهیان به دمشق پس از ترک 
بغداد با چه هدف و ابلاغ چه پیامی صورت گرفته است، گفت: 
نخست باید توجه داشته باشیم که امکان حضور سوریه در این 
نشست از آن جهت وجود نداشت که این کشور از سوی اتحادیه 
عرب و کشورهای اروپایی تحریم است و سوریه هنوز هم از سوی 

کشورهای دیگر به طور کامل مورد شناسایی قرار نگرفته است، 
لذا این خواست ایران امکان اینکه پذیرفته شود را نداشت. از 
سوی دیگر ایران فکر می کند تنها متحدی که در جهان عرب 
به عنوان دولت دارد، دولت سوریه است چراکه سایر متحدین 
ایران چه در لبنان، چه عراق و چه یمن در انگاره دولت نبوده و 
میلیشیا هستند. البته این تصور و متحد قلمداد کردن سوریه 
خیلی دقیق نیست چراکه سوری ها بیشتر به سمت روسیه 
متمایل هستند و حفظ رابطه با ایران مصلحتی است و اگر به 

جهان عرب نیز برگردند، سیاست خود را تغییر خواهند داد. 
وی ادامه داد: لذا این سیاست باید با هم پیش برود و اینکه 
تجربه  کنیم  مجزا  هم  از  را  دو  این  می توانیم  می کنیم  فکر 
شکست خورده ای است. کنفرانس بغداد هم همین مساله را 
تائید کرد که تا زمانی که ایران نتواند رابطه به دور از تنشی با 
همه بازیگران داشته باشد، نمی تواند در رابطه با همسایگانش 

هم موفق باشد. 

محبعلی مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه :
برجام به نتیجه نرسد؛ کاهش تنش با همسایگان محقق نمی شود 
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عقل، دو گونه است: عقل طبیعی و عقل 

تجربی، و هر دوی آنها سودبخش  اند.

سه شنبه -نهم شهریورماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5340

. مطالب السؤول: ج۱ ص۲۱۱

معاون استاندار و رییس شورای اطلاع رسانی قم با بیان اینکه واکسن هراسی، 
ایجاد  وجود  با  گفت:  است  کرده  مواجه  چالش  با  را  استان  در  واکسیناسیون 
زیرساخت ها و مراکز تجمیعی مناسب ، استقبال از تزریق واکسن در قم بسیار پایین 

بوده است. 
بیژن سلیمانپور روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی قم در سالن کرامت 
استانداری  با اشاره به اینکه هم اکنون تنها ۳۰ درصد از جامعه هدف در استان واکسن 
زده اند، افزود:  تاکنون ۳96 هزار دز  واکسن تزریق شده است که از این تعداد ،کمتر از 

۱۰ درصد هر ۲ دوز را دریافت کرده اند که این آمار بسیار پایین است.
وی ادامه داد: قم جزو معدود استان هایی بود که با تلاش زیاد توانست گروه سنی 
هدف واکسن را به ۴۰ سال کاهش داد ولی با وجود رایگان بودن و افزایش مراکز 

تجمیعی، واکسیناسیون با استقبال پایین مواجه شده است.
توسط  هراسی  واکسن  برای  گسترده ای  رسانه ای  تبلیغات  اینکه  بیان  با  وی 
رسانه های خارجی علیه کشورمان انجام شده است، گفت: با توجه به فضای رسانه ای 
علیه واکسن کرونا، ضروری است که اثرگذاری مثبت واکسیناسیون در کاهش مرگ و 

میر و کنترل کرونا به خوبی برای مردم تبیین شود.
سلیمانپور، دو قطبی دین و علم و واکسن هراسی را از جمله برنامه های دشمن 
اجرای  با  که  می دهد  نشان  کشور  در  شده  انجام  تحقیقات  افزود:  و  دانست 

واکسیناسیون، جامعه هدف دریافت کننده هر دو دوز واکسن ایمن شده است.
وی اظهار داشت: تنها ۵۲ درصد از جامعه هدف بالای ۸۰ سال در استان هر ۲ دوز 
واکسن کرونا را دریافت کرده اند و این در حالی است که 9۰ درصد این گروه هدف در 

کشور هر ۲ دز واکسن را دریافت کرده اند.
سلیمانپور ادامه داد: توسعه گروه های هدف واکسیناسیون، ارائه خدمت در قبال 
واکسیناسیون، تبیین درست اثرات مثبت واکسیناسیون و اجرای فرهنگ سازی و کار 

رسانه ای از جمله اقدام های مهم برای ترغیب مردم به واکسن زدن است.
وی افزود: مراکز تجمیعی واکسیناسیون در شهرک صنعتی شکوهیه قم ایجاد شده 

و جامعه کارگری روزانه ۵۰۰ تا 6۰۰ دوز واکسن دریافت می کنند.
نحوه بازگشایی مدارس در دستور کار ستاد ملی کروناست 

معاون استاندار قم گفت: سیاست کلی این است که با توجه به احتمال بازگشایی 
مدارس، معلمان، مدیران مدرسه، پدر، مادر، مادربزرگ و پدربزرگ دانش آموز باید 
واکسن بزنند به همین دلیل باید کار جدی تری برای تکمیل واکسیناسیون معلمان 

در استان انجام شود.
وی گفت: نحوه بازگشایی مدارس در دستور کار ستاد ملی کروناست و هنوز برای 
مهرماه ستاد ملی چیزی را  اعلام نکرده است ولی در استان قم آمادگی لازم برای 

سناریوهای مختلف ایجاد شده است.
معاون سیاسی استانداری قم، ادامه داد: ترس و دلهره، ضعف اعتماد عمومی، 

واکسن هراسی و ایجاد دوقطبی هایی مانند طب سنتی و نوین از جمله دلایل 
استقبال کم از واکسیناسیون در استان است.

وی گفت: ارائه خدمات منوط به واکسیناسیون به ستاد ملی کرونا پیشنهاد می شود 
تا خدمات دستگاه های مردم با ارائه کارت واکسیناسیون انجام شود تا با این تصمیم، 

ترغیب مردم به واکسن زدن افزایش یابد.
سلیمانپور، با بیان اینکه آموزش از اول مهرماه بدون یک روز تعطیلی آغاز می شود 
گفت: از اول مهر نظام آموزشی کشور کار خود را آغاز می کند ولی در مورد نحوه کار 
تعلیم و تربیت و اینکه آموزش به صورت حضوری، غیرحضوری و یا نیمه حضوری 

باشد، منتظر تصمیم ستاد ملی کرونا هستیم.
رئیس اداره روابط عمومی آموزش و پرورش قم:

بازگشایی مدارس در قم منوط به تصمیم ستاد ملی کروناست
رئیس اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
نیزدراین جلسه ، با بیان اینکه این استان برای تمام شرایط مختلف احتمالی آغاز 
سال تحصیلی جدید آمادگی کامل دارد، گفت: بازگشایی مدارس در استان منوط به 

تصمیم ستاد ملی مقابله با کروناست. 
غلامرضا رضایی افزود: آموزش و پرورش استان  ۱۷ هزار و ۵۰۰ نفر همکار به 
صورت رسمی و یا در مدارس غیردولتی، پیش دبستانی ها و نهضت سوادآموزی دارد 

که از این تعداد ۸۰ درصد همکاران  واکسن زده اند.
ازروزیکشنبه  استان  در  فرهنگیان  واکسیناسیون  دوم  مرحله  داد:  ادامه  وی  
آغاز و به مدت ۱6 روز ادامه دارد. وی با بیان اینکه شرط ورود به کلاس درس برای 
فرهنگیان دریافت واکسن است گفت: با توجه به احتمال بازگشایی مدارس، تکمیل 

واکسیناسیون معلمان ضروری است.
معاون مطبوعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خبر داد؛

آغاز پویش » من واکسن زده ام، شما چه طور؟« 
معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز در این جلسه 
گفت: هجمه ای علیه واکسن در فضایی مجازی در حال انجام است به همین دلیل 
ضرورت دارد در شبکه های اجتماعی استان نیز فعالیت های گسترده تر رسانه ای 

انجام شود.
محمدجواد محرابی با اشاره به آغاز واکسیناسیون گروه هنرمندان در استان  اظهار 
داشت:  باید از ظرفیت هنرمندان برای  برای ترغیب مردم به واکسن زدن استفاده کرد.
وی اظهار داشت: هنرمندان قشر اثرگذار در جامعه هستند به همین دلیل می توان 

از تولید محتوا برای تشویق مردم به واکسن زدن از هنرمندان استان کمک گرفت.
محرابی ادامه داد: »پویش من واکسن زده ام، شما چه طور؟« در استان شروع شده 
و در رسانه های مختلف استان ترویج شده است که ضرورت دارد این موضوع تقویت 

شود.

معاون استاندار قم :

واکسن هراسی، واکسیناسیون را با چالش مواجه کرده است 
استقبال از تزریق واکسن در قم بسیار پایین  است

طرح:محمدعلی رجبی

احتمال جهش ایرانی ویروس منحوس

دیهدرماهحرامدوبرابرنمیشود
زینب السادات برقعی، وکیل دادگستری، درگفت وگو با ایسنا در رابطه با چگونگی افزایش دیه در 
ماه های حرام عنوان کرد: گاهی بین مردم شنیده می شود که اگر شخصی در ماه حرام مرتکب 
جرمی موجب دیه شود باید دیه را دو برابر بپردازد در حالی که این باور غلط است.وی اظهار کرد: 
براساس قانون مجازات اسلامی اگر در ماه های حرام یا در محدوده حرم مکه قتلی رخ دهد صرفاً 
یک سوم مبلغ دیه به اصل افزوده می شود یعنی اگر دیه ۴۸۰ میلیون است یک سوم این مبلغ ) 
۱6۰ میلیون( به آن اضافه می شود که به آن تغلیظ دیه می گویند.وکیل دادگستری با اشاره به اینکه 
تغلیظ دیه شامل جنایات عمد، غیرعمد و خطای محض می شود، ادامه داد: فقط محرم، رجب، 

ذی القعده و ذی الحجه ماه های حرام هستند و ماه صفر جز ماه های حرام نیست.

تکذیبنقلقولقالیبافدربارهتصاویرزنداناوین
روابط عمومی مجلس شورای اسلامی با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: رییس مجلس درباره 
روابط عمومی مجلس شورای  نکرده است.  اظهار نظری  اوین  زندان  موضوع تصاویر دوربین 
اسلامی طی اطلاعیه ای اعلام کرد: محمد باقر قالیباف درباره موضوع ماجرای مربوط به دوربین 
زندان اوین هیچ اظهار نظری نکرده است و خبرهای نقل شده مربوط به اظهارات علی خضریان 
سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ مجلس است که توسط برخی رسانه ها به اشتباه به نقل از رییس 

مجلس منتشر شده است.

حکمپروندهدوتبعهچینیصادرشد
وکیل دو متهم چینی درباره جزئیات حکم پرونده آن ها توضیحاتی داد.مهدی عزیز زاده قصاب 
وکیل پرونده دو تبعه چینی، درباره آخرین وضعیت پرونده موکلان خود اظهار کرد: حکم موکلان 
من صادر شده است و هر دو نفر آنها محکوم شده اند. عزیززاده ادامه داد: موکلان من به حبس، 
شلاق و جریمه نقدی محکوم شده اند.وی درباره جزئیات بیشتر این حکم بیان کرد: راجع به 
جزئیات بیشتر نمی توان صحبت کرد زیرا حکم قطعی نیست و قرار است نسبت به تجدید نظر 

خواهی اقدام شود.

۱۹۱بازنشستهزندانیآزادمیشوند
با هدف پیشگیری و آزادی جمع ۱9۱ نفری بازنشستگانی که هم اکنون در بند زندان ها حضور 
دارند، تفاهم نامه همکاری ستاد دیه کشور و صندوق بازنشستگی به امضاء رسید.به گزارش  روابط 
عمومی ستاد دیه کشور، در این سند همکاری که تسهیلات مالی آن از طریق جزئی از سهمیه ابلاغ 
شده صندوق بازنشستگی کشوری به بانک صادرات و اداره کل اعتبارات، تامین خواهد شد تعداد 

۱9۰ مرد و ۱ خانم محبوس مورد حمایت قرار خواهند گرفت.

شکایت۵۰۰هزارنفریازروحانی
خبرگزاری فارس می گوید ۵۰۰ هزار نفر از دانشجویان، طلاب و اقشار مختلف مردم از حسن 
روحانی به کمیسیون اصل نود مجلس شکایت کرده اند و خواستار تعقیب قضایی رییس جمهور 
پیشین کشور شده اند.در این نامه اتهاماتی از جمله بی ارزش کردن پول ملی، نابودی اشتغال، 

همکاری با تحریم کنندگان ملت، فریب ملت و ... به روحانی وارد شده است. 

ویزایسفراربعینرایگاناست 
معاون عتبات عالیات سازمان حج و زیارت با بیان "چنانچه اعزام زائران کشورمان به عراق آغاز 
شود، ویزای آنها رایگان خواهد بود" گفت: در جلسه روزیکشنبه  ستاد اربعین، مقرر شد در صورت 

پذیرفتن عراق، اعزام زائران برای اربعین با رعایت پروتکل های بهداشتی صورت گیرد.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم :

باید بناهای نشان دهنده هویت 
تاریخی شهر حفظ شوند 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم 
با تأکید بر حفظ هویت دینی و بناهای تاریخی شهر گفت: رویکرد کلی 
اعضای شورای اسلامی شهر و مجموعه مدیریت شهری حفظ هویت دینی 
و بافت تاریخی شهر بوده و باید بناهایی که نشان دهنده هویت تاریخی شهر 
و مردم است حفظ شده و باوجود لزوم تخریب مسجد در اسناد بالادستی و 

طرح تفصیلی، این مسجد حفظ می شود.
سید محمدحسین دهناد به موضوع حفظ مسجد حضرت زین العابدین)ع( 
در بلوار شهیدان برقعی پرداخت و اظهار داشت: مهم ترین دغدغه در مسیر 
اجرای این طرح حفظ این بنای تاریخی بوده و طرح های مختلفی برای 
حفظ این مسجد در دست مطالعه است. وی موقعیت مسجد در محور 
اتصال خیابان  در محل  و گفت: مسجد  تشریح کرد  را  برقعی  شهیدان 
چهارمردان و بلوار شهیدان برقعی به مساحت ۱۲۰ مترمربع واقع شده است 
و طول این بلوار ۷۰۰ متر بوده که تاکنون 9۵ درصد عملیات عمرانی آن 
به پایان رسیده و بلوار سجادیه در امتداد بلوار سمیه را به خیابان آیت الله 
طالقانی و محدوده چهل اختران متصل می کند. رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم طرح های پیشنهادی برای 
حفظ مسجد حضرت زین العابدین)ع( را تشریح کرد و گفت: رویکرد کلی 
حفظ هویت دینی و بافت تاریخی شهر بوده و باید بناهایی که نشان دهنده 
هویت تاریخی شهر و مردم است حفظ شده و باوجود لزوم تخریب مسجد 
در اسناد بالادستی و طرح تفصیلی، این مسجد حفظ می شود. وی سپس 
به ثبت مسجد زین العابدین به عنوان میراث فرهنگی اشاره و بیان کرد: باید 
مسیر پیاده رو و سواره خیابان به نوعی طراحی شود که امکان عبور ایمن 
هم برای عابران پیاده و هم برای تردد مناسب برای خودروهای شخصی 
وجود داشته باشد و بتوان پروژه را در کوتاه ترین زمان نیز اجرا کرد. دهناد 
با تأکید دوباره بر اجرای پروژه در کوتاه ترین زمان و در صورت نیاز در اولویت 
قرار گرفتن تملک در این مسیر تصریح کرد: در حال حاضر سه گزینه حفظ 
مسجد در میانه مسیر و طراحی مسیر رفت وبرگشت از دو طرف مسجد با 
حفظ ایمنی عابران پیاده و همچنین طراحی مسیر رفت وبرگشت در مسیر 
راست گرد خیابان چهارمردان به بلوار شهیدان برقعی در قسمت پایینی 
مسجد و به عنوان سومین طرح تغییر طراحی خط بر پروژه در حال بررسی 
است. وی اجرای طرح دوم را منوط به تحمیل هزینه و افزایش زمان پروژه 
دانست و ضمن تأکید مجدد بر حفظ مسجد و خاطرنشان کرد: تلاش و 
دغدغه مدیریت شهری حفظ مسجد و تقویت بنای مسجد بوده و با توجه 
به فرسودگی بنای مسجد پس از تصویب طرح نهایی این بخش از خیابان 

مرمت بنا و نمای مسجد نیز در دستور کار قرا خواهد گرفت.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

نحوه اجرای طرح تفصیلی به مدیریت 
شهری واگذارشده است

رئیس شورای اسلامی شهر قم به برخی حاشیه های روزهای اخیر درباره 
برخی پروژه های شهری اشاره و گفت: باید توجه داشت که طبق قانون، 
بررسی و تأیید طرح های هادی و جامع شهرسازی، طرح های تفصیلی و 
حریم و محدوده قانونی شهرها به مدیریت شهری واگذارشده است تا پس از 

تصویب نهایی، به شورای عالی شهرسازی ارسال شود.
حسین اسلامی روزدوشنبه در نشست رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر مقدس قم با تبریک هفته دولت به همه دولتمردان و کارمندان و 
اشاره به سالروز انفجار دفتر نخست وزیری در هشتم شهریورماه و شهادت 
جمعی از یاران انقلاب اظهار داشت: شهیدان رجایی و باهنر دو یار انقلاب 
اسلامی و از جنس مردم بودند و دولت شهیدان رجایی و باهنر نخستین 
دولت مردمی بود که پس از حاکمیت لیبرال ها حاکم شد و بیشترین تلاش 

و کوشش را از خود نشان داد.
وی ادامه داد: درباره نقش و اهمیت دولت شهید رجایی و شهید باهنر 
همین بس که رهبر معظم انقلاب اسلامی، شهید باهنر را مرد بی تظاهری 
خوانده اند که هیچ کس از ظاهر آرام او نمی فهمید در باطن و ذهن مواج 
وی چه می گذرد؛ ضمن آنکه حضرت آقا، افشای خیانت بنی صدر را نیز 
از ویژگی های شهید رجایی دانسته اند. رئیس شورای اسلامی شهر قم 
اضافه کرد: حضرت آقا درعین حال درباره دولت شهیدان رجایی و باهنر 
فرموده اند که مدت خدمت آن دو کم بود، اما در همان مدت کم نشان 
دادند که با اخلاص و قصد خدمت به مردم به میدان آمده اند. وی سپس 
به اهمیت بیانات اخیر مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای هیئت دولت 
توجه داد و گفت: رهبر معظم انقلاب در این دیدار به اعضای دولت متذکر 
شدند که فرصت خدمت کم است و باید آن را قدر دانست. اسلامی درباره 
بحث های کارشناسی امور تملکات در مدیریت شهری ابراز کرد: در این 
موضوع، اصل بر توافق بین طرفین است و کارشناسی در مرحله بعد قرار 
دارد؛ برای اطمینان از کارشناسی بودن قیمت ها، کمیته ای در مدیریت 
شهری در امور تملکات و قیمت گذاری تشکیل شده که خوشبختانه این 
کمیته در شرایط امروزی به اشراف کاملی دست یافته و حتی کارشناسان 
رسمی هم در مشورت با کارشناسان این کمیته به قیمت نهایی دست پیدا 
می کنند. رئیس شورای اسلامی شهر قم به برخی حاشیه های روزهای اخیر 
درباره برخی پروژه های شهری توجه داد و اذعان کرد: باید توجه داشت که 
طبق قانون، بررسی و تأیید طرح های هادی و جامع شهرسازی، طرح های 
تفصیلی و حریم و محدوده قانونی شهرها به مدیریت شهری واگذارشده 

است تا پس از تصویب نهایی، به شورای عالی شهرسازی ارسال شود.

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم تاکید کرد :

نقش مهم ورود سرمایه گذاران 
در اجرای طرح های توسعه شهری

مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم گفت: حضور بخش خصوصی 
و سرمایه گذاران در اجرای طرح های شهری با توجه به مشکلات درآمدی و 

هزینه ای نقش مهمی در توسعه شهرها دارد.
سرمایه گذاری  جذب  به  توجه  اهمیت  به  اشاره  با  معرفت  محمدرضا 
و  خصوصی  بخش  حضور  داشت:  اظهار  شهری  طرح های  توسعه  در 
سرمایه گذاران در اجرای طرح های شهری با توجه به مشکلات درآمدی 
و هزینه ای نقش مهمی در توسعه شهرها دارد. وی با بیان اینکه در روند 
پروژه ها از نظر زمان بندی بابت تحریم ها و کرونا با مشکلاتی مواجهیم و 
لرزان بودن مؤلفه های اقتصادی دراین باره موانعی ایجاد کرده است، تصریح 
سرمایه گذاری  بر  می تواند  ساختمانی  مصالح  بالای  قیمت های  کرد: 
باید در حوزه سرمایه گذاری ظرفیت سازی  باشد که دراین باره  تأثیرگذار 
کرده و ریسک را کاهش دهیم. مسئول امور سرمایه گذاری شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: درآمدهای شهرداری به دو قسمت پایدار شهری و ناپایدار 
شهری تقسیم می شود که درآمدهای پایدار شهری باید ویژگی هایی شامل 
استمرار کسب درآمد در طول سال و استقلال نسبی از شرایط حاکم بر 
بازار داشته باشد. وی با تأکید بر اینکه همچنین منابعی که به واسطه آن ها 
کیفیت زندگی شهری به ویژه برای نسل آینده در معرض آسیب قرار نگیرد 
از دیگر ویژگی های مهم این درآمدهاست، افزود: درآمد ناپایدار شهری نیز 
مستمر نیست و این سه مؤلفه را ندارد و وابسته به فروش تراکم و کاربری ها و 

عوارض ناشی از پروانه ساخت است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

تجمع ها کنترل نشود،پیک های کرونا ادامه می یابد  
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: موج درگیری با ویروس کرونا درقم به شکل سینوسی است، اگر 

تجمع ها در استان کنترل نشود،متاسفانه پیک ها ادامه خواهد داشت. 
محمد رضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم روز دوشنبه درحاشیه بازدید از بیمارستان شهدای قم 
گفت: بسیاری از این افراد بستری در مراکز درمانی قم به علت رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشتی 

به این بیماری دچار شدند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نزدن ماسک و عدم تزریق واکسن را نخستین عامل محسوس ابتلا 

به کرونا دانست و گفت:بیش از 9۰ درصد افرادی که در مراکز درمانی بستری هستند، واکسن نزدند.
قدیر همچنین مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی را نیز دومین عامل ابتلا ذکر کرد و بیان کرد: بیشتر 
بیماران کرونایی در هفته اول و دوم و شاید هم سوم مبتلا شدن، به بیمارستان مراجعه می کنند، که دراین 

زمان شخص بیمار در مرحله التهابی شدید قرار دارد، و ریه آن درآستانه آسیب و تخریب شدید است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر تسریع در امر واکسیناسیون و همچنین رعایت دستورالعمل 
ها و شرکت نکردن در تجمع ها بیان کرد: موج درگیری با کرونا درقم به شکل سینوسی است، یعنی با توجه 
به تجمع ها، یک سری پیک های موقتی را داریم که اگر این تجمع ها کنترل نشود، متاسفانه پیک ها ادامه 
خواهد داشت. قدیر دربخش دیگری از سخنان خود از راه اندازی تعدادی تخت جدید برای خدمات رسانی 
به بیماران کرونایی در بیمارستان شهدای قم خبر داد و گفت: در بخش مراقبت های ویژه این بیمارستان 

تخت ها همچنان پُر است و روند بستری نیز هنوز نزولی نشده است.
او ادامه داد: بار مراجعه بیماران به بیمارستان بالاست، و کنترل بیماری درگرو عواملی نظیر رعایت کردن 

دستورالعمل های بهداشتی و زدن ماسک توسط مردم و امتناع از حضور درتجمع ها می باشد.
۹۵۷ بیمارکرونایی دربیمارستانهای قم بستری هستند

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به هشتم 
شهریورماه ۱۴۰۰، ۱۲ نفر بر اثر ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. 

قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱9 در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به هشتم شهریورماه 
۱۴۰۰، ۲۰۲ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.

وی اضافه کرد: از این تعداد، ۱۵۳ نفر بستری و ۱۱9 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته 
بستری شده بودند، ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر 9۵۷ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در 
این استان بستری هستند که ۲۳9 نفرشان بدحال می باشند. قدیر بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به 
هشتم شهریورماه ۱۴۰۰، یک هزار و ۴۷۳ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که ۵۳۰ مورد 
مثبت بوده است. وی خاطرنشان کرد: تاکنون ۳9۳ هزار و ۵66 دوز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق 

شده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف انبار احتکار اقلام غذایی و بهداشتی 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک انبار احتکار شامل اقلام غذایی و بهداشتی در این 

استان خبر داد .
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در راستای طرح سراسری مبارزه با احتکار اقلام بهداشتی، 
انبار شناسایی و موضوع در دستور کار  تجهیزات پزشکی، دارویی و کالاهای اساسی وضروری یک 
کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان قم قرار گرفت. وی افزود: در ادامه کارآگاهان پس از هماهنگی با 
مقام قضائی استان با مشارکت سازمان صمت و غذا دارو از محل موصوف بازرسی کردند. جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم گفت: طی بازرسی صورت گرفته و برابر نظریه کارشناسان صمت و غذا و دارو قاچاق 
و احتکار اقلام مکشوفه بهداشتی و غذایی به علت خرید و فروش خارج از شبکه محرز و ۱۰۸ هزار عدد 
ماسک ۳ لایه، ۳ هزار و ۷6۱ کیلوگرم روغن نباتی، یک هزار و ۸۱۰ کیلوگرم برنج و ۳۷۳ کیلوگرم شکر سفید 
کشف و یک نفر در این رابطه به مرجع قضائی استان معرفی شد. سردار اسماعیلی اضافه کرد: کارشناسان 

ارزش محموله مکشوفه را ۲ میلیارد و 9۰۰ میلیون ریال اعلام کردند.
کشف 22 دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود  از کشف ۴ دستگاه خودرو و 
۱۸دستگاه موتورسیکلت مسروقه در این استان خبرداد  سردار اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: 
طی ۴۸ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه مأموران انتظامی استان قم، ۱۸ دستگاه انواع موتورسیکلت و 
۴ دستگاه خودرو مسروقه کشف شد. وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و 
نیز اخذ استعلامات از سامانه های پلیس،۲ دستگاه خودرو پراید، یک دستگاه وانت بار ، یک دستگاه پژو 
۴۰۵ و ۱۸ دستگاه موتورسیکلت شناسایی، کشف و به مالباختگان تحویل شد. جانشین فرمانده انتظامی 
استان قم بر اهتمام پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین استمرار طرح هاي 

ارتقاء امنیت اجتماعي در راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاکید کرد.

با حفظ  برقعی  شهردار قم گفت: محور شهیدان 
ارزش های فرهنگی و میراثی بازگشایی خواهد شد و 
در اجرای طرح از مسجد زین العابدین)ع( هم حراست 

می شود.
با  گفت وگو  در  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  دکتر 
خبرنگاران با اشاره به پیشینه طرح ادامه بلوار سمیه 
یا بلوار شهیدان برقعی اظهار داشت: این طرح قدمت 
سوی  از  تفصیلی  طرح  چند  در  و  داشته  ساله   ۵۴

مراجع قانونی پیش بینی، تائید و تصویب شده است.
طرح  اجرای  شدن  طولانی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
موجب نارضایتی مردم منطقه شده و مشکلاتی برای 
اخیر  سال  دو  در  داد:  ادامه  بود  کرده  ایجاد  اهالی 
و  پروژه شده  این  شهرداری قم به صورت جدی وارد 
با تلاش بسیار همکارانم این خیابان برای بازگشایی 

مسیر و احداث آماده شد.
شهردار قم افزود: تملکات این پروژه واقعاً طاقت فرسا 
بود اما کوشش کردیم برای رفاه حال ساکنین در این 

موضوع بیش از این وقفه ایجاد نشود.
به برخی حواشی پیش آمده درزمینه  با اشاره  وی 
مسجد امام زین العابدین)ع( گفت: این مسجد سال 
9۸ یعنی زمانی که خیابان در حال احداث بوده است، 
یک مرتبه ثبت تاریخی می شود. سؤال اینجاست که 
باوجود قدیمی بودن مسجد، چرا دقیقاً سال 9۸ این 
اتفاق می افتد؟ شواهد نشان می دهد این کار به صورت 

کارشناسی رقم نخورده است.
وی با تأکید بر اینکه به هیچ وجه شهرداری و شورای 
اسلامی شهر به دنبال خراب کردن مسجد نیستند 
این  برای  طرح هایی  پیش  مدت ها  از  کرد:  اضافه 
موضوع پیش بینی شده است تا قسمتی که ثبت میراث 
فرهنگی شده حراست و مابقی هم به گونه ای حفظ 

گردد.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه تنها تملک ۵ یا 
موردنیاز  خیابان  این  بازگشایی  برای  دیگر  پلاک   6
است، افزود: در چنین شرایطی یک مرتبه با مسائلی 
روبه رو می شویم که به نظر می رسد احساساتی و غیر 

کارشناسی دنبال شده است.
و  محله  محترم  اهالی  به  کرد:  تأکید  قم  شهردار 
خیابان سجادیه اعلام می کنم که به هیچ وجه دنبال 
خراب کردن مسجد نیستیم. ما به دنبال این هستیم 
که آرامش را در این محدوده ایجاد کنیم و قرار نیست 

افراد غیرمسئول در این عرصه واردشده و پروژه را عقب 
بیندازند.

وی گفت: اگر اجرای پروژه بیشتر از این عقب بیفتد 
و مردم سه چهار سال دچار سختی و عذاب باشند، 

شرایط بدتری رقم خواهد خورد.
دکتر سقائیان نژاد ادامه داد: انتظار ما از شهروندان 
این است که همچنان با ما همکاری داشته باشند و ما 

هم به ارزش های محله کاملًا پایبند هستیم.
طرح های شهری درجای جز مدیریت شهری 

تهیه نمی شود 
وی با اشاره به اینکه قرار نیست طرح های شهری 
در جای دیگری جز مدیریت شهری تهیه شود اظهار 
داشت: طرح در شهرداری با دقت نظر کارشناسان 
فراهم شده است. آخرین طرحی که برای این مسیر 
و  شهر  اسلامی  شورای  در  دیروز  همین  تهیه شده 
شهرداری به بحث گذاشته شده که در آن هم به حفظ 

مسجد تأکید شده است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه تبلیغاتی که از سوی 
برخی افراد مبنی بر تخریب مسجد صورت می گیرد، 
بسیار نادرست است گفت: هدف ما در اجرای این 
و  سبز  فضای  ایجاد  مردم،  آرامش  از  حراست  پروژه 

حراست از آثار تاریخی و فرهنگی است.
دکتر سقائیان نژاد بابیان اینکه شهرداری و شورای 
اسلامی شهر به دنبال آسایش مردم بوده و نسبت به 
خاطرنشان  دارند  حساسیت  مردم  دینی  اعتقادات 
اقدامات  شهرداری  گذشته  سال های  در  کرد: 
مشخصی را در مسیر حفظ و حراست از بافت تاریخی 

شهر قم انجام داده است.
و  بازارها  حاضر  حال  در  اینکه  بابیان  قم  شهردار 
از  و فرهنگی شهر قم یکی پس  تاریخی  محورهای 
شهرداری  منابع  طریق  از  بهسازی  حال  در  دیگری 
هستند اضافه کرد: در آینده نیز سهم خود را در بهبود 
وضعیت بافت تاریخی شهر قم خواهیم داشت اما این 
موضوع مانند تمام مسائل دیگر باید در یک چارچوب 

منطقی و با مشارکت دستگاه های مسئول پیش برود.
با آثار تاریخی نمی توان به صورت

 پهنه ای برخورد کرد 
وی به مسئله تعیین ۳۱۵ هکتار در مرکز شهر قم 
به عنوان بافت تاریخی اشاره کرد و گفت: این مصوبه 
مراحل کارشناسی و قانونی را طی نکرده است. قم 

یک کلان شهر بوده و چنین طرحی ابتدا باید به تائید 
 ۵ ماده  کمیسیون  تصویب  و  شهر  اسلامی  شورای 

استان قم می رسید.
تاریخی  آثار  با  اینکه  به  با اشاره  دکتر سقائیان نژاد 
ما  افزود:  کرد  برخورد  پهنه ای  به صورت  نمی توان 
برخورد  سلولی  به صورت  جهانی  ثبت  آثار  با  حتی 
کرده و حریم های درجه یک و دو و سه برای آن در نظر 
می گیریم نه اینکه چند صد هکتار از محدوده شهر را 

قفل کنیم.
وی اشاره داشت موضوع فوق موجب از دست رفتن 
منافع مردم و درنتیجه عدم همکاری شهروندان برای 
حراست از بافت تاریخی شده ادامه داد: قرار است این 
۳۱۵ هکتار به صورت جزئی موردبررسی قرارگرفته و 
ضوابط این محدوده از حالت پهنه ای به صورت سلولی 
تغییر پیدا کند تا بتوانیم حمایت مردم را در حراست از 

این بافت هم داشته باشیم.
شهردار قم با تأکید بر اینکه برخورد غیر کارشناسی 
با موضوع بافت تاریخی موجب جابه جایی جمعیتی 
و تغییرات فرهنگی در محلات شهر قم خواهد شد 
گفت: در این محلات باید جریا ن زندگی را حمایت 

کرد تا شادابی و نشاط شهری از دست نرود.

انتقاد شهردار قم ازدخالت افراد غیرمسئول :

مسجدزینالعابدین)ع(تخریبنمیشود


